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بیمه را در سایت »بورس و بانک« بخوانید اخبار بورس، بانک و
بــه اطــاع مخاطبــان محتــرم ماهنامــه علمــی، تحلیلــی و خبــری »بــورس وبانــک« و فعــالان بازارهــای مالــی مــی رســاند کــه ســایت خبــری بــورس و بانــک 
بــا هــدف انتشــار جدیدتریــن و بــه روزتریــن اخبــار و رویدادهــای بورس،بانــک و بیمــه هــای کشــور راه انــدازی شــده و اخبــار و گــزارش هــای مربــوط 
بــه ایــن حــوزه را بــه صــورت روزانــه منتشــر و در اختیــار عمــوم عاقــه منــدان قــرار خواهــد داد. مدیــران عامــل محتــرم ســازمان هــا و شــرکت هــا و 
 همچنیــن مدیــران محتــرم روابــط عمومــی بانــک هــا، بیمــه هــا و بــورس مــی توانند اخبــار مهــم مرتبط بــا واحــد متبــوع خــود را بــرای درج در ســایت خبری
 »بورس وبانک« ارســال کنند تا پس از بررســی های معمول نســبت به انتشــار آن اقدام شــود. عاقمندان می توانند اخبار و گزارش های خود را به آدرس تلگرامی
  boursebankmonthly@ ارســال و در صــورت لــزوم برای کســب اطاعات بیشــتر با شــماره تلفن 86073662 تمــاس حاصل فرمایند. آدرس ســایت خبری

 بورس و بانک www.bourse-bank.com است.

 ۵۲۸ میلیون تن ماده معدنی جدید
 به ذخایر شرکت مس اضافه شد

 ۵۰ شرکت بخش خصوصی نیمه دوم امسال
 در بورس عرضه می شود

دکتر دژپسند:
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شفافیت و تامین مالی
بازار املاک در بورس

سرمقاله 

پس از سال ها بحث عرضه املاک ومستغلات در بازار سرمایه و ایجاد بازار 
فرعی بورس  کالا برای این معاملات؛ سرانجام اطلاعیه عرضه نخستین ملک 

در بورس  کالا منتشر شد.
بر اســاس مواد ۱۶ و ۱۷ قانون رفع موانــع تولید رقابت پذیر و ارتقاء نظام مالی 
کشور؛ تمامی بانک ها و مؤسســات اعتباری موظف شدند بخشی از اموال خود 
اعم از منقول، غیرمنقول و ســرقفلی خود را که به تملک آنها و شــرکت  های 
تابعه آنها درآمده اســت و به تشــخیص شــورای پول واعتبــار و بانک مرکزی 
جمهوری اســلامی ایران مازاد اســت؛ واگذار کنند. همچنیــن در این قانون بر 

استفاده از سازوکار بورس  کالای ایران در این حوزه نیز تاکید شده است.
در همین راســتا برای شــروع عرضه املاک در بازار سرمایه بر اساس اطلاعیه 
صادره از سوی بورس  کالای ایران و ارزیابی  های صورت گرفته کارشناس رسمی 
دادگســتری یک باب واحد تجاری )مغازه( واقع در محله ۱ فاز ۲ پردیس و به 
مســاحت ۱۷.۱۶ مترمربع در مورخ ۲۹ مردادماه از ســوی شرکت عمران شهر 

جدید پردیس برای فروش روی تابلوی بازار فرعی این بورس  قرار گرفت.
به این ترتیب دادوستد املاک به  عنوان بخشی از معاملات بورس کالا آغاز شد 
که یک مزیت قدرتمند برای بازار ســرمایه به شمار می رود. طبق گزارش های 
منتشــره ۳ بازار معاملات اموال غیرمنقول، بازار پیش خرید مسکن و در نهایت 
صندوق املاک ومستغلات در بورس کالا ۳ گام بازار سرمایه برای حمایت از بازار 
مســکن اســت که گام اول آن به  صورت واقعی کلید خورد. بورس کالای ایران 
برای توسعه بازار معاملات مسکن؛ چندین برنامه را در دستور کار خود قرار داده 
است. در ابتدا قصد دارد با ایجاد بازاری متشکل برای فروش اموال   منقول دولت 
و نهادهای عمومی شــفافیت را به این دادوستدها وارد کند تا مردم و نهادهای 

نظارتی بتوانند به سهولت این معاملات را رصد کنند.
گام دوم  در زمینه تامین مالی ساخت مسکن از طریق بازار سرمایه است که از 
مسیر اوراق سلف  استاندارد موازی به ثمر خواهد نشست. در حال حاضر بسیاری 
از سازندگان املاک در حال ساخت را  قبل از اتمام پیش  فروش می کنند. این راه 
اگرچه برای سازندگان و خریداران مطلوب است، اما پیچیدگی ها و ریسک های 
زیادی را به همراه دارد. با توجه به تصویب قانون پیش فروش ملک، قرار اســت 
معاملات پیش فروش به بستر بورس کالا وارد شود تا بتوان از طریق اتاق پایاپای 
بورس کالا و تضامینی که این بســتر معاملاتی ایجاد می کند؛ ریسک عدم انجام 
تعهــدات پیش فروش کننده را کاهش داده و به نوعی پیش خریدار با آســودگی 
خاطر بیشتری اقدام به دادوســتد کند. بر این اساس ریسک این نوع معاملات 
کاهش خواهد یافت که بدیهی اســت با کاهش ریســک ها؛ قیمت پیش فروش 
نیز بهبود می یابد. همچنین هم اکنون به دلیل عدم وجود بازار ثانویه، معاملات 
پیش خرید ملک مشــکل جدی نقدشــوندگی دارد و در بستر بورس کالا، این 
ضعف نیز برای ســرمایه گذاران برطرف می  شــود. ضمن  آنکه اکنون اگر فردی 
بخواهد اقدام به پیش خرید کند، باید یک واحد کامل آپارتمان را خریداری کند؛ 
در حالی که ممکن اســت بهای کامل آن را نداشــته باشد. در بازار پیش خرید 
بورس  کالا این امکان فراهم خواهد شــد که هر فــرد بتواند متراژهای متفاوتی 
از یــک متر تا هر چند متری که با بودجه او همخوانی داشــته باشــد را از هر 
واحــد آپارتمان خریداری کند. از این رو این ظرفیت ایجاد می شــود که حتی 
ســرمایه های خرد هم وارد بازار مســکن شــود. بر مبنای این سازوکار خریدار 
می تواند ریســک تغییرات قیمت را در طول زمان پوشــش دهــد. از این رو از 

طریق این بازار سرمایه گذاری در مســکن به واحدهای کوچک  سرمایه گذاری 
خرد تبدیل و نقدینگی عظیمی که به شکل پراکنده نزد مردم است؛ از این کانال 
برای ســاخت مسکن تجهیز خواهد شد. این بازار به  عنوان دومین بازاری است 
که در حال حاضر از ســوی بورس  کالا پیگیری می شود. درهمین راستا پروژه ای 
از سوی شرکت سرمایه گذاری مسکن معرفی شده که امیدنامه انتشار اوراق آن 
در بورس  کالا بررســی و تائید شده و منتظر موافقت هیات  پذیرش است که پس 
از تائید؛ در آینده نزدیک اولین اوراق سلف  موازی مسکن نیز از طریق بورس  کالا 

در بازار سرمایه عرضه خواهد شد.
در گام های بعدی نیز صندوق املاک ومستغلات مورد توجه است که راه اندازی 
آن به تصویب سازمان بورس رسیده است. کارکرد این صندوق به گونه ای است 
که با تجهیز ســرمایه های خرد از مردم به سرمایه گذاری در املاک ومستغلات 
بپردازد. این صنــدوق هر چه عایدی از این راه کســب کند؛ میان دارندگان 
یونیت های صندوق توزیع خواهد کرد. این موضوع هم در دستور کار بورس  کالا 
قرار دارد که صندوق ها به  صورت منطقه ای تشــکیل شــود و برای املاک هر 
منطقه صندوق املاکی راه اندازی شــود که بــه  عنوان مبنای میانگین قیمت 
امــلاک در آن منطقه به شــمار رود تا پس از آن بتــوان روی این صندوق ها 
قراردادهای آتی )فیوچرز( راه اندازی کرد و افراد بتوانند از طریق این قراردادها 

ریسک قیمت را پوشش دهند. 
بنابراین از مهمترین مزایای عرضه املاک ومســتغلات در بازار ســرمایه، شفاف 
شــدن قیمت در مناطق مختلف، افزایش قانونمنــدی و نظارت در بازار املاک، 
کاهش شــدید ریسک فعالان و سرمایه گذاران این بازار، استفاده از سرمایه  های 

خرد مردم و تنوع  بخشی به ابزارها و روش  های تامین  مالی بخش مسکن است.
طبق اظهارات دکتر قالیباف  اصل رئیس ســازمان بــورس  واوراق بهادار عرضه 
و معاملــه املاک در بورس  کالا آغاز راه اتصال بازار املاک به بازار ســرمایه و 
بهره  مندی آن از ظرفیت  های این بازار مالی اســت؛ چراکه طبق مصوبه یکصد 
و هشتاد و هفتمین جلسه شواریعالی بورس واوراق بهادار قرار است حداکثر تا 
چهار ماه آینده بورس املاک، مســتغلات و امتیازات به عنوان پنجمین بورس 
کشور )در کنار بورس اوراق بهادار، فرابورس، بورس کالا و بورس انرژی( در بازار 

سرمایه ایجاد و راه اندازی شود.
بنابر اظهارات دبیر شــورایعالی بورس واوراق بهادار تشکیل این بورس علاوه 
بر کمک به بخش املاک  و ساخت وســاز مسکن و امتیازات در کشور؛ طیف 
وســیعی از دارایی  ها را نیز پوشش خواهد داد که هم اکنون در سایر بورس ها 
قابلیت معامله و ابزار تامین مالی آن به این شکل وجود ندارد. بر اساس مصوبه 
 مذکور ترکیب ســهامداری این بورس شامل ســه گروه است که عبارتند از:
۳5 درصد تشکل  های بخش خصوصی و تعاونی فعال در صنعت ساخت وساز، 
۳5 درصــد  نهادهای عمومی دولتی و غیردولتی و ۳0 درصد نیز عامه مردم 

و اشخاص حقیقی. 
بنابراین شروع عرضه و معاملات املاک در بورس کالا را باید به فال نیک گرفت 
و امید اســت با این پیوند و آشنایی و همکاری روزافزون سرمایه گذاران در بازار 
املاک و بورس؛ در آینده ای نزدیک شاهد مولود جدید بازار سرمایه و تأسیس و 
راه  اندازی بورس پنجم در کشور به نام بورس املاک، مستغلات و امتیازات باشیم 
تا عامه مردم و ســرمایه گذاران و اقتصاد ملی از مزایا و ظرفیت  های بازار سرمایه 

در راستای کمک به بهبود بخش املاک و مستغلات در کشور بهره مند شوند.

 نعمت اله شهبازی
صاحب امتیاز و مدیر مسئول
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شمارش معكوس برا ي بورس پنجم
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معامــلات املاک در بــورس کالا آغاز 
امیدنامه املاک در  شد. هفته های قبل 
بورس کالا منتشر شــد و اولین عرضه 
املاک در بازار فرعی بورس کالا صورت 
گرفت که می توانــد تغییر عمیقی در 
کالاهای  معاملاتــی  ســازوکارهایص 
غیرمنقول به همراه داشــته باشد. به 
 صورت واقعی حتی بــدون در اختیار 
املاک  دادوستد  املاک؛  بورس  داشتن 
به  عنوان بخشی از معاملات بورس کالا 
هم اکنون در دسترس است که یک مزیت 
قدرتمند برای این بازار به شمار می رود. 
3 بازار معاملات اموال غیرمنقول، ایجاد 
بازار پیش خرید مســکن و در نهایت 
صندوق املاک ومستغلات 3 گام بورس 
کالا برای حمایت از بازار مسکن است که 

گام اول به  صورت واقعی کلید خورد.
دکتر جــواد فلاح مدیر مطالعــات اقتصادی 
شــرکت بورس کالای ایران در این خصوص 
گفــت: بورس کالای ایران برای توســعه بازار 
معاملات مسکن؛ چندین برنامه را در دستور 
کار خود قرار داده اســت. در ابتدا قصد دارد 
با ایجاد بازاری متشــکل بــرای فروش اموال   
منقول دولت و نهادهای عمومی شفافیت را به 
این دادوســتدها وارد کند تا مردم و نهادهای 

نظارتــی بتوانند به ســهولت این معاملات را 
رصد کنند.

بازار پیش  خرید مسکن
دکتر فلاح اظهارکرد: گام دومی که بورس کالا 
به دنبال راه اندازی دادوســتدهای آن است؛ 
مربــوط به تامین مالی ســاخت مســکن از 
طریق بازار سرمایه اســت که از مسیر اوراق 
سلف  استاندارد موازی به ثمر خواهد نشست. 
در حال حاضر بسیاری از سازندگان ملکی که 
می خواهند بسازند را پیش از به اتمام رسیدن 
پیش  فروش می کنند. این راه اگرچه بســیار 
کمک کننده است، اما پیچیدگی های زیادی 
را بــه همــراه دارد. به گونه ای که بســیاری 
از خریداران ملک به این شــکل با مشکلات 
زیــادی مواجه شــده اند؛ چراکــه برخی از 
ســازندگان ملک یا پیش فروشندگان به هر 
دلیلی نتوانستند تعهدات موجود در قرارداد را 
به  طور کامل ایفا کنند یا در ایفا ء تعهدات خود 
تاخیر داشــته اند. از آنجایــی که اغلب اوقات 
اهرم فشــار از سوی سازنده به سمت خریدار 
است؛ اگر خســارتی در قراردادها هم لحاظ 
شده باشــد؛ هیچگاه پرداخت نشده است. در 
نهایت پیش خریدار راضی می شــود که با هر 
شرایطی ملک پیش خرید شده را از فروشنده 
تحویل بگیرد. وی تاکیدکرد: در گذشــته در 

مجلس  شورای  اســلامی قانونــی تحت  عنوان 
قانون پیش فــروش در راســتای حمایت از 
حقوق پیش خریداران به تصویب رســید که 
مراتب اجرایی آن تاکنون دیده نشــده است. 
از این رو قصد داریــم معاملات پیش فروش 
را به بســتر بورس کالا وارد کــرده تا بتوانیم 
از طریــق اوراق پایاپایی کــه بورس کالا دارد 
و مکانیزم تضامینی که این بســتر معاملاتی 
ایجاد می کند؛ ریســک عــدم انجام تعهدات 
پیش فروش کننــده را کاهش داده و به نوعی 
پیش خریدار با آسودگی خاطر بیشتری اقدام 
به دادوســتد به این شکل کند. بر این اساس 
ریسک این نوع معاملات کاهش خواهد یافت 
که بدیهی اســت با کاهش ریسک ها قیمت 

پیش فروشنده ها نیز بهبود می یابد.
دکتــر فــلاح گفــت: در حــال حاضــر 
پیش  فروشــنده ها به علت وجود ریسک های 
اینچنینــی یا به عبارت دیگر ریســک نکول 
قیمت هــای خــود را پاییــن می گذارند تا با 
اســتقبال افراد روبه رو شــوند. هنگامی که 
تضامین قدرتمندی نزد بورس کالا وجود داشته 
باشــد، آن هم در شرایطی که ریسک کاهش 
می یابد؛ سبب می شود که پیش فروشنده قادر 
 شــود با قیمت های بهتری فروش ملک خود 
را انجام  دهد. لازمه دادوســتدهای اینچنینی 

۳ ابزار بورس  کالا برای معاملات املاک بررسی شد؛

آغاز به کار بازار املاک در بورس کالا 
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در بورس کالا تشــکیل بازاری منسجم است 
که افراد بتوانند از مســیر این بازار به  عنوان 
بــازار ثانویه پیش خریدهای خــود را به افراد 
بعدی منتقل کنند که خارج از بســتر بورس 
این امکان سخت بوده و اعتماد طرفین معامله 
به یکدیگر با دشواری های زیادی همراه است. 
اکنون که بازار ثانویــه وجود ندارد؛ معاملات 

پیش خرید مشکل جدی نقدشوندگی دارد. 
وی خاطرنشــان کرد: مساله بعدی مربوط به 
این اســت که اکنون اگر هــر فردی بخواهد 
اقدام به پیش خرید کند، باید یک واحد کامل 
آپارتمان را خریداری کند؛ در حالی که ممکن 
اســت بهای کامل آن را نداشته باشد. در بازار 
پیش خرید بورس  کالا این امکان فراهم خواهد 
شــد که هر فرد بتوانــد متراژهای متفاوت از 
یــک متر تا هر چند متری کــه با بودجه آن 
همخوانی داشته باشد را از هر واحد آپارتمان 
خریداری کند. از ایــن رو این ظرفیت ایجاد 
می شود که حتی ســرمایه های خرد هم وارد 
بازار مســکن شــود. بر مبنای این سازوکار 
خریدار می تواند ریسک تغییرات قیمت را در 

طول زمان پوشش دهد.
دکتر فــلاح در ادامه افزود: به  عبارت دقیق تر 
بررسی قیمت مسکن طی سال های گذشته 
به خوبی گویای این امر است که پس اندازهای 
کوچک اکنون، در سال های آینده هنگامی که 
تحت تاثیر تورم قــرار می گیرند؛ دیگر برای 
خرید ملک کافی نخواهند بود. در نظر بگیرید 
بــا مبلغ ۱00 میلیون تومــان امکان ورود به 
بازار مســکن وجود ندارد. بنابراین سوال این 
است که این میزان پول ۱0 سال آینده چقدر 
می ارزد. اگر آینده هم با همین روند گذشــته 
پیش رود؛ عملا امیدی برای اینکه با پس انداز 
کــردن پول بتوان در ســال های آینده خرید 

مسکن انجام داد؛ وجود ندارد.
وی تاکیــد کرد: بســیاری از افــرادی که در 
بانک مسکن اقدام به ســپرده گذاری کردند 
تا بتوانند از تســهیلات بانک مسکن استفاده 
کنند؛ با افزایش قیمت هایی که سال گذشته 
و اوایل سالجاری داشتیم؛ به هر میزان بتوانند 
از بانک مســکن وام دریافت کنند؛ لازم است 
که مبالغی دیگر بــه آن اضافه کنند تا همان 
قدرت خرید ســابق پول خــود را احیا کنند؛ 
چراکه بهای مســکن با شیب شدید افزایشی 
همراه بوده اســت. در حالی که اگر این افراد 
می توانستند با همین میزان پول اندک خود 
بخشــی از یک واحد آپارتمــان را خریداری 
کنند و از این راه تکانه های افزایشــی قیمت 
مسکن را پوشش دهند؛ با پس انداز سال های 
آینده خود قادر می شــدند که یک ملک را به 

 طور کامل خریداری کنند.
دکتر فلاح گفت: از این رو بورس کالا قصد دارد 

تا از طریق این بازار سرمایه گذاری در مسکن را 
به واحدهای کوچک  سرمایه گذاری خرد کند 
و نقدینگی عظیمی که به شکل پراکنده نزد 
مردم است را از این کانال برای ساخت مسکن 
تجهیز کند. این بازار به  عنوان دومین بازاری 
اســت که در حال حاضر از سوی بورس  کالا 
پیگیری می شــود. در حال حاضر پروژه ای از 
سوی شرکت ســرمایه گذاری مسکن معرفی 
شده که امیدنامه انتشار اوراق آن به بورس  کالا 
تحویل و بررسی شده که به تائید رسیده است. 
اکنون نیز نزد هیات  پذیرش است که چنانچه 
به تائید آنها برســد؛ در آینــده نزدیک اولین 
اوراق سلف مســکن را از بستر بورس  کالا در 

بازار سرمایه منتشر خواهیم کرد.
صندوق املاک ومستغلات

وی همچنیــن بیان کــرد: در گام های بعدی 
نیــز صندوق املاک ومســتغلات مورد توجه 
اســت که راه اندازی آن به تصویب ســازمان 
بورس رســیده اســت. از جانب مــا اصلاح 
دستور العمل پذیرش بورس  کالا را به سازمان 
بورس پیشــنهاد دادیم تا امکانی ایجاد شود 
که ایــن صندوق ها در بــورس  کالا راه اندازی 
شــوند. کارکرد این صندوق به گونه ای است 
که با تجهیز ســرمایه های خــرد از مردم به 
سرمایه گذاری بر املاک و مستغلات بپردازد. 
این صندوق هر چه عایدی از این راه کســب 
کند؛ میــان دارنــدگان یونیت های صندوق 
توزیع خواهد شد. این موضوع هم در دستور 
کار بــورس  کالا قرار دارد کــه صندوق ها به 
 صورت منطقه ای تشکیل شود و برای املاک 
هر منطقه صندوق املاکی راه اندازی شود که 
به  عنوان مبنای میانگیــن قیمت املاک در 
آن منطقه به شــمار رود تا پــس از آن بتوان 
روی این صندوق ها قراردادهای آتی راه اندازی 
کنیم و افراد بتواننــد از طریق این قراردادها 
ریسک قیمت را پوشــش دهند. بنابراین اگر 
خریدار بتوانــد قرارداد آتی از یونیت های این 
صندوق خریداری کنــد؛ می تواند در منطقه 
موردنظــر تغییرات قیمتی را پوشــش دهد. 
مجموعه همه این موارد موضوعاتی است که 
در بورس کالا در حال پیگیری اســت تا از این 
راه بتواند به بســط و توسعه معاملات مسکن 

کمک برجسته ای کند.
 پایش عرضه ملک در بورس

مدلی کارآمدتر
میثم باقری کوپایی کارشناس بورس  کالا نیز 
در خصوص مزایای عرضه ملک ومســتغلات 
در بــورس کالا به »دنیای اقتصــاد« گفت: از 
مهمترین مزایای عرضه ملک ومســتغلات در 
بورس  کالا مشــخص بودن قیمت در مناطق 
مختلف در بازاری اســت که نظارت کافی بر 
روی آن وجود دارد که این موضوع می تواند به 

شفافیت بیشتر معاملات منجر شود. با وجود 
این مزایا برخی ایرادات نیز به معامله ملک در 
بورس  کالا وارد اســت که این ایرادات مربوط 
به ســاختار بورس کالا می شود. امکان عرضه 
یک نوع محصول در چند بازار یکی از معایب 
معاملات بورس کالا است؛ چراکه این موضوع 
امکان نظارت قیمتی و امکان مشخص شدن 

واقعی عرضه وتقاضا را از میان می برد.
وی ادامه داد: به عنــوان مثال اگر تعدادی از 
املاک پردیس در بورس کالا عرضه شــده و 
مابقــی در خارج از این رینگ عرضه و معامله 
شــود؛ امکان بازارسازی برای فروشنده ایجاد 
می شود؛ با این راهکار که از قیمت اعلامی در 
تابلوی بورس )حتی در صورت نبود خریدار( 
برای بازارگرمی ملک خود اســتفاده کند. در 
واقع بازار رســمی تبدیل به ابزاری برای بازار 
غیررسمی می شود. بنابراین اگر مسئولان امر 
قصد دارند این روش معامله ملک ومستغلات 
را گسترش دهند؛ به منظور کنترل بهتر بازار 
بایــد جلوی عرضه در دو بــازار را بگیرند. هر 
چند که اجرایی شدن این موضوع پس از رونق 
گرفتن معاملات ملک در بورس  کالا امکانپذیر 
است. رونق گرفتن این بازار نیز نیاز به حمایت 
دارد، اما به شرط حمایت انتظار می رود که به 

مرور زمان استقبال از این بازار زیاد شود.
اعتماد به قیمت های بورس  کالا

باقری در ادامه به نوع املاک عرضه شــده در 
بورس  کالا اشاره کرد و گفت: اولین ملکی که 
در بورس کالا عرضه می شــود؛ تجاری است. 
ملک تجاری مشــتری خاص خود را دارد، اما 
اگر در این بازار به سمت عرضه ملک مسکونی 
متمایل شــویم؛ احتمالا این بازار با استقبال 
گسترده تر متقاضیان رو به ر و می شود؛ چراکه 
مشــتری برای ملک مســکونی بیشــتر از 
ملک تجاری اســت. با توجه به اینکه تعیین 
کف قیمت ملــک باید به تائید کارشــناس 
دادگســتری برســد؛ مردم بــه قیمت ملک 
عرضه شــده در بورس کالا اطمینان بیشتری 
دارنــد و می دانند اگــر بتوانند ملکی را حتی 
بــا رقابت از بورس کالا خریداری کنند؛ بهایی 
معــادل ارزش واقعی آن پرداخــت کرده اند. 
این موضوع در شرایطی که در برخی مناطق 
شاهد هستیم؛ بنگاه های معاملات مسکن در 
یک منطقه با تبانی یکدیگر قیمت ملک را بالا 
می برند؛ بسیار کاربردی خواهد بود و از ایجاد 

نرخ کاذب جلوگیری می کند.
معامــلات  ســازوکار  بــه  ادامــه  در  وی 
ملک ومســتغلات در بورس  کالا اشــاره  کرد 
و گفــت: هنوز ســازوکار معاملات املاک در 
بورس  کالا کامل شــکل نگرفته، اما سازوکار 
فعلی در نظر گرفته شــده برای این معاملات 
در بازار فرعی بورس  کالا شبیه معاملات عمده 
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در بازار ســهام بوده و با سیســتم معاملات 
فیزیکی بورس  کالا تفــاوت دارد. باید مدتی 
با این روند معاملاتی پیش رفت تا مشــخص 
شــود که این ساختار شبیه معاملات اوراق یا 
ساختار بازار فیزیکی کدام یک برای این بازار 

مناسب تر است.
باقری عرضــه کافی ملک در بــورس کالا را 
یکی از عوامل موفقیت ایــن طرح می داند و 
می گوید: عموما در بورس  کالا بر بخش تقاضا 
بیش از عرضه تمرکز می شــود؛ در حالی که 
عرضه از اهمیــت بالاتری برخوردار اســت. 
اگــر در این بــازار جدید نیــز عرضه کافی و 
منطقی صورت نگیرد؛ قیمت های کشف شده 
غیرواقعی خواهد بود. بــه  عنوان مثال اگر از 
شــهر پردیس تنها یک ملک خــوب با متراژ 
مناســب در بورس کالا عرضه شــود؛ قیمت 
معاملــه قابل تعمیم به ســایر املاک منطقه 
نیست. برای تعیین نرخ واقعی باید کل املاک 
پردیس یک  جا به رینگ آورده شوند تا به این 
ترتیب با رقابت واقعی و دادن حق انتخاب به 

مشتری نرخ تعیین شود.
وی افزود: اگر عرضه مناسبی برای املاک در 
بورس صورت گیرد؛ مشــتری نیز به این بازار 
می آید. تجربه این موضوع را در پتروشیمی ها 
داشــتیم که شــرکتی کل عرضه خود را به 
بــورس آورده و تمام مشــتریان نیز خرید از 
رینــگ را جایگزین خرید از بــازار کرده اند. 
اگر این اتفاق به  صورت واقعی عملیاتی شود؛ 
شاهد واقعی  شدن قیمت مسکن خواهیم بود.
عرضه هر ملک بالای 300 میلیون تومان

باقــری در خصوص نوع ملک قابل  پذیرش در 
بورس  کالا گفت: هر واحدی که قیمتی بیش از 
۳00 میلیون تومان داشته باشد؛ قابلیت عرضه 
در این بازار را دارد. البته فروشــنده باید برای 
عرضه تضامین کافــی در اختیار اتاق پایاپای 
و بورس  کالا بگــذارد. ارائه این تضامین برای 
ســازمان های دولتی و بانک ها ساده تر است و 
بــه همین علت نیز این بازار کار خود را با این 

املاک آغاز کرده اســت، اما در ادامه می توان 
انتظار داشــت که صاحبان املاک مسکونی 
نیــز با تامین وثیقه لازم به این بازار ورود پیدا 
کنند. در هر صورت فروش ملک ومســتغلات 
در بورس کالا امری جدید بوده و باید به مرور 
مورد پایش و بازبینی قرار گیرد تا به بهترین 

شکل ممکن خود تبدیل شود.
نیاز به حمایت قانونگذار از معاملات 

املاک در بورس کالا
دکتر سید مرتضی شهیدی استاد دانشگاه و 
کارشــناس حقوقی بازارهای مالی هم در این 
خصــوص گفت: معامله ملــک در بورس کالا 
مستلزم حمایت قانونگذار از اعتبار آن به مانند 
قانون ثبت اســت. این رخــداد مهم می تواند 
چهره معاملات در بازار املاک را تغییر دهد؛ 
اگرچه به حمایت های قانونی نیاز دارد و شاید 

به تصویب قانون جدید نیاز داشته باشیم.
وی گفت: فروش املاک ومســتغلات در نظام 
حقوقی کشــور جــزو معاملات تشــریفاتی 
محســوب می شــود؛ چراکه مطابق ماده ۲۲ 
قانون ثبت تنها معاملاتی نزد محاکم، ادارات 
دولتــی، بانک ها و ... معتبر تلقی می شــوند 
که در واحدهای ثبت اســنادواملاک به ثبت 
رسیده باشند. بنابراین حال که بنا شده از این 
پس شاهد گسترش معامله ملک ومستغلات 
از مســیر بورس کالا باشیم؛ لازم است به این 
نحوه معامله نیز رســمیت قانونی داده شود تا 
معاملات ملک ومستغلات انجام شده در بورس 
همانند معاملــه صورت گرفته نزد دفاتر ثبت 

اسنادواملاک معتبر باشد.
دکتر شــهیدی ادامه داد: دادن وجهه قانونی 
به معاملات صورت گرفته در بورس کالا پیش 
از این در معاملات اوراق بهادار صورت گرفته 
اســت. قانونگذار در قانون برنامه پنجم ماده 
۹۹ و در ادامه در قانون احکام دائمی ماده ۳۶ 
تصریح کرده که معاملات اوراق بهادار فقط از 
طریق بورس و فرابورس معتبر تلقی می شود 
و خارج از آن فاقد اعتبار اســت. بنابراین لازم 

اســت برای قانونی شــدن معامله املاک در 
بورس  کالا نیز حکمی مشابه از طرف قانونگذار 
مشخص شــود تا این معاملات در تعارض با 

ماده ۲۲ قانون ثبت نباشند.
وی در خصوص اســتفاده از بــورس کالا به 
عنوان ابــزار فروش ملک ومســتغلات و در 
ادامه ثبت آن در دفاتر ثبت رســمی گفت: 
چنین نحوه استفاده ای از بورس برای فروش 
املاک ومستغلات همانند قولنامه های فعلی 
در بنگاه املاک اســت. در واقع در این نحوه 
فروش خریداروفروشنده پس از کشف قیمت 
در بورس و معامله باید به دفاتر ثبت اســناد 
رسمی مراجعه کرده و به معامله خود شکل 
قانونی دهد که این کار زمان بر است. از طرفی 
در چنین شــرایطی اگر پس از معامله یکی 
از طرفین زیر قرارداد خود بزند؛ طرف دیگر 
باید بــه دادگاه مراجعه کند. به  عنوان مثال 
اگر پــس از معامله ملــک در بورس طرف 
فروشــنده از زدن سند به نام خریدار امتناع 
کند؛ خریدار بایــد به دادگاه مراجعه کرده و 
درخواست تنظیم سند رسمی دهد، اما طی 
این مراحل برای قانونی  شدن یک معامله؛ ضد 

ذات بورس است.
وی گفت: یکــی از کارکردهــای بورس کالا 
ایجاد بســتر مطمئن معامله اســت. در واقع 
باید اطمینانــی در خریــدار از تحویل ثمن 
مورد معامله در بورس وجود داشــته باشــد. 
ایجاد چنین اطمینانی نیز مســتلزم آن است 
کــه قانونگذار امتیــاز قانونی بــودن معامله 
املاک ومستغلات در بورس را بدهد تا در ادامه 
طرفین معامله برای قانونی کردن راهی دفاتر 

ثبت اسناد رسمی یا دادگاه نشوند.
مرتضــی شــهیدی در پایان اشــاره کرد: در 
ســال ۹۱ دســتورالعملی از ســوی سازمان 
بورس واوراق بهادار تحت عنوان دستورالعمل 
بــازار فرعــی بورس  کالای  ایــران به تصویب 
رسیده که در راســتای انجام معاملات اموال 

غیرمنقول در آن بازار است.
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سا اسلامی وزیر راه  وشهرسازی تاکید کرد:

جزئیات جدید از عرضه متری مسکن در بورس
پیشرفت خوب طرح ملی مسکن

غفاری معاون وزیر راه وشهرسازی:

اولین عرضه بورس املاک مشخص شد

وزیر راه وشهرسازی جزئیات طرح پیش فروش 
متری مسکن در بورس را تشریح  کرد و گفت: 
طرح اقدام ملی مسکن از پیشرفت مناسب و 

خوبی در استان ها برخوردار است.
محمد اسلامی با اشاره به اینکه نوسانات بازار مسکن 
متأثر از نوســاناتی اســت که در بازارهای موازی ارز 
و طلا رخ می دهد و همیشــه مســکن متأثر از این 
بازارها اســت، گفت: منابعی که برای تأمین سرمایه 
وارد بازار مسکن می    شود؛ التهاب  آور می شود، تاکنون 
چندین بار این موضوع رخ داده و از ســال گذشــته 
تاکنون هم تکرار شــده اســت.وی با تاکید بر اینکه 
برای ما حائز اهمیت اســت که افراد فاقد مسکن را 
شناســایی و تلاش کنیم صاحب خانه شوند، افزود: 
در این راســتا طرح اقدام ملی مسکن را پایه گذاری 
کردیم که در حال اجراســت و از پیشرفت مناسب 
و خوبی در اســتان ها برخــوردار بوده اســت.وزیر 
راه وشهرسازی ادامه داد: یک میلیون و ۶00 هزار نفر 
در طرح اقدام ملی مســکن ثبت نام کردند که از این 
تعداد ۸00 هزار نفر واجد شــرایط شناخته شدند و 
دوباره در مرحله پالایش هستند.اسلامی یادآور شد: 

معدل ســن متقاضیان و افراد واجد شرایط ۳۴ سال 
است و جوان ترین قشــر و فاقد مسکن هستند و به 
عبارتی خانه   اولی محسوب می شــوند. وی با اشاره 
بــه اینکه زمین تأمین شــده و پروژه ها فعال و یا در 
حال شــکل  گیری است، اظهارداشــت: با این شیوه 
حل مشکل مسکن مردم را پایه  گذاری کرده ایم و به 
جریان پایدار تولید و عرضه مسکن تبدیل می کنیم.

وزیر راه وشهرســازی در خصوص نرخ اجاره مسکن 
نیز گفت: با توجه به شــرایط کرونا و خطر شــیوع و 
گسترش آن؛ با مصوبه ســتاد ملی کرونا در مرحله 
اول برای جلوگیری از اسباب  کشــی منازل تصویب 
شــد که دو ماه قراردادها تمدید شود. در مرحله دوم 
حداکثر ســقف افزایش نرخ اجاره را اعلام کردیم که 
مردم در آرامش به سر ببرند که مصوب شد حداکثر 
افزایش اجاره در تهران ۲5 درصد، در کلان شــهرها 
۲0 درصد و در دیگر شــهرها ۱5 درصد باشد و باید 
طرفین هم تبعیت کنند.اســلامی در بخش دیگری 
از ســخنان خود با اشاره به طرح پیش فروش متری 
مسکن در بورس کالا گفت: عرضه مسکن در بورس  
یک امر پیچیده اســت و امر ساده ای که سریع انجام 

شود؛ نیســت. وی با بیان اینکه صندوق سرمایه ای 
زمین ومسکن را شکل داده ایم و با بورس هم مذاکره 
کرده ایم تــا مردمی که نیازمند خانه نیســتند، اما 
علاقمند هســتند کــه در صنعت زمین ومســکن 
ســرمایه گذاری کنند؛ بتوانند منابع خود را به سهم 
و سهام تبدیل کنند، تصریح  کرد: امیدواریم این طرح 

به زودی به نتیجه برسد.

معــاون برنامه ریزی و مدیریــت منابع وزارت 
راه وشهرســازی از عرضه امــلاک، اراضی و 
مســتغلات این وزارتخانه در بورس کالای ایران 

برای نخستین بار خبر داد.
امیرمحمود غفاری معاون برنامه ریزی و مدیریت منابع 
وزارت راه وشهرسازی با اعلام خبر عرضه املاک، اراضی 
و مســتغلات این وزارتخانه در بورس کالای ایران برای 
نخستین بار اظهارکرد: اواسط مرداد ماه ۹۹ اولین تجربه 
عرضه املاک ومســتغلات در حوزه راه وشهرسازی در 

بورس کالای ایران عملیاتی شد.
وی افــزود: پس از دســتور مقــام عالــی وزارت در 
خصوص اســتفاده از ظرفیت بازار سرمایه و راه اندازی 
تابلوی زمین ومســکن؛ جلســات متعدد کارشناسی 
تخصصی بــا حضور کارشناســان و مدیــران وزارت 
راه وشهرســازی، شــرکت عمران شــهرهای جدید و 
شرکت بورس کالای ایران تشکیل شــد.وی ادامه داد: 
در این جلســات مجموعــه  ای از آســیب ها و موانع 
قانونی ومقرراتی موجود شناســایی و راهکارهای فنی 
برای آنها تدوین شــد. پس از مرتفع کردن موانع اولین 

عرضه در بورس کالا انجام گرفت.
معاون وزیر راه وشهرســازی تصریح   کــرد: این عرضه 

مربوط به یک ملک تجاری متعلق به شــرکت عمران 
شهر جدید پردیس است که به قیمت پایه ۱0 میلیارد 
و ۶۳۹ میلیون و ۲00 هزار ریال و با شــرایط پرداخت 
۳0 درصد ثمن به صورت نقد و مابقی در اقســاط ۴۸ 
ماهه در دســتور کار قرار گرفت.معاونت برنامه  ریزی و 
مدیریت منابع وزارت راه وشهرســازی با اشاره به اینکه 
طبق فرآیندهای قانونی موجود اطلاعیه عرضه مذکور 
روز دوشــنبه مورخ ۱۳ مرداد در ســایت اطلاع رسانی 
بورس کالای ایران به آدرس WWW.IME.CO.IR منتشر 
شد، تصریح  کرد: بر این اساس متقاضیان خرید پس از 
انتشــار اطلاعیه عرضه می توانند به یکی از ۸۶ شرکت 
کارگزاری عضو بورس کالای ایران برای ثبت درخواست 
خرید مراجعه کرده تا پــس از بازدید ملک و با تؤدیع 
تضمین به میــزان ۳ درصد قیمت پایه به صورت نقد 
یا ضمانتنامه بانکی نزد این بورس مجاز به شــرکت در 
حراج باشــند.وی اضافه  کرد: در بند ۱۹ سیاست های 
کلی اقتصــاد مقاومتی ابلاغــی مقام معظم رهبری بر 
شفاف سازی اقتصاد و سالم ســازی آن و جلوگیری از 
اقدامات، فعالیت ها و زمینه های فسادزا تاکید شده است. 
در راستای این سیاست ها عرضه اموال غیرمنقول وزارت 
راه وشهرســازی در بورس کالای ایران گامی در جهت 

اجرایی  سازی این بند است.معاون وزیر راه  وشهرسازی با 
تاکید بر اینکه مهمترین مزایای فروش اموال غیرمنقول 
دولت در بورس کالا فروش زمین در یک بستر شفاف و 
با رقابت ســالم است، تصریح  کرد: با توجه به دسترسی 
تمام مردم ایران به تابلو بورس تمامی ذینفعان معاملات 
دولت که کل مردم ایران هستند؛ این امکان را دارند که 
ناظر رقابت فروش اموال دولت در بورس باشند.معاون 
برنامه ریزی و مدیریت منابع این وزارتخانه در خصوص 
ادامه فروش اموال غیرمنقول متعلق به شــرکت های 
زیرمجموعه وزارت راه وشهرسازی گفت: عرضه ۷ عدد 
از واحدهای تجاری متعلق به شرکت عمران شهر جدید 
هشتگرد در مرحله بعدی عرضه در بورس  کالا قرار دارد 
که فرآیند اجرایی آن در حال نهایی شدن است.وی در 
پایان گفت: نکته مهم این موضوع شکستن قفل دروازه 
این مسیر روشن بود و به امید خدا این شروع یک اقدام 
بزرگ اســت که بسط و توسعه خواهد یافت. در همین 
راستا امیدواریم پس از اخذ مجوزهای قانونی موردنظر 
تمامی دستگاه های دولتی، بانک ها و سازمان هایی که 
دارای املاک ومستغلات قابل  فروش و واگذاری هستند 
نیــز مکلف به انجــام معاملات خــود در قالب تابلوی 

زمین ومسکن در بورس کالای ایران شوند.
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دبیر شــورایعالی بــورس واوراق بهادار از 
این  جلسه  یکصدوهشتادوهفتمین  مصوبه 
شورا برای تأسیس بورس املاک، مستغلات 
و امتیازات با ســرمایه ثبت شده پنج  هزار 

میلیارد تومانی در آینده نزدیک خبر داد.
دکتــر حســن قالیباف اصــل رئیس ســازمان 
تشــکیل  اظهارداشــت:  بهادار  بــورس واوراق 
ایــن بورس عــلاوه بر کمک به حــوزه املاک 
و ساخت وســاز مســکن و امتیازات در کشور؛ 
طیف وســیعی از دارایی ها را نیز پوشش خواهد 
داد که در ســایر بورس ها قابلیت معامله و ابزار 
تامین  مالی آن به این شــکل وجــود ندارد.وی 
افزود: بنا براین مصوبه ســه گروه ســهامداری 
بورس املاک، مســتغلات و امتیازات شامل ۳5 
درصد تشکل های بخش خصوصی وتعاونی، ۳5  
درصد نهادهای عمومی دولتی وغیردولتی و ۳0 
درصــد نیز عامه مردم خواهند بود.ســخنگوی 
ســازمان بورس واوراق بهادار توضیح داد: مقرر 
شد که سه گروه ســهامداری در این بورس به 
عنوان ســهامداران مشارکت داشــته باشند و 
۳5 درصد از این ســهام در اختیار تشکل های 
بخش خصوصــی خواهد بود که توســط اتاق 
تعاون و اتاق بازرگانی مشــخص شده و فعالان 
صنعت ساخت وســاز و ســاختمان کشــور در 
آن حضــور خواهند داشــت.دکتر قالیباف اصل 

گفت: ۳5 درصد گروه ســهامداری نیز مربوط 
به نهادهای عمومی دولتی و غیردولتی است که  
مالکیت بخش عمده  ای از زمین های کشــور را 
در اختیار دارنــد.وی در ادامه گفت: ۳0 درصد 
از سهام بورس جدید نیز از طریق پذیره نویسی 
عام عرضه خواهد شد که صرفا اشخاص حقیقی 
می توانند با مشــارکت در این پذیره نویسی به 
عنوان سهامدار حقیقی ســرمایه گذاری کنند. 
ســازمان بورس واوراق بهادار کشــور نیز مکلف 
شده است که مقدمات لازم را فراهم کند تا هر 
چه سریع تر زمینه های تاسیس این بورس مهیا 

شده و حداکثر تا چهار ماه آینده نهایی شود.
جزئیاتی از آزادسازی سهام عدالت

دکتــر قالیباف اصــل تصویب مقــررات جدید 
آزاد سازی سهام عدالت را یکی دیگر  از مهمترین 
مصوبات جلســه شورایعالی بورس اعلام کرد.وی 
گفت: طبق آئین نامه سهام عدالت که نهایی شد 
و بــرای ابلاغ به مراجع ذیربط به امضای اعضای 
شــورایعالی بورس رســید؛ مقرر شد کسانی که 
روش مســتقیم را در آزادسازی ســهام عدالت 
انتخاب کرده اند؛ بتوانند علاوه بر ۳0 درصد قبلی؛ 
برای ۳0 درصد دیگر و در مجموع ۶0 درصد حق 
فروش داشته باشند.رئیس سازمان بورس واوراق 
بهادار افزود: در روش غیر مستقیم آزاد سازی سهام 
عدالت که شرکت های سرمایه گذاری استانی در 

آن دخیل هســتند؛ پذیرش این شــرکت ها از 
اواســط مردادماه در بورس تهران آغاز می شود و 
آنها نیز بعد از عید غدیر می توانند در مجموع  ۶0 

درصد سهام خود را به فروش برسانند.
 شرکت های پروژه سهامی عام 

به بورس می آیند
رئیس ســازمان بورس در ادامه از ورود ۹0 هزار 
میلیارد تومان نقدینگی جدید به بازار سرمایه خبر 
داد و گفت: ورود این حجم نقدینگی اتفاق بزرگی 
در اقتصاد کشور به شمار می رود و باید به عنوان 
فرصتی برای تامین مالی بنگاه های اقتصادی به 
آن نگاه کرد. دکتر قالیباف اصل با اشــاره به سال 
»جهــش تولید« گفت: در حال حاضر پروژه های 
ملی ناتمام و جدیدی در کشــور وجود دارند که 
در عین حال از ارزش افزوده بالایی برخوردارند. ما 
در این پروژه ها با بحث تامین مالی روبه رو هستیم 
و اگر بتوانیم از نقدینگی فعلی بازار ســرمایه در 
راســتای تامین مالی این پروژه ها استفاده کنیم؛ 
گام بزرگی در راســتای تحقق شــعار ســال و 
توسعه اقتصادی برداشته ایم و این هدف با ورود 
شرکت های پروژه ســهامی عام به بورس محقق 
می شود.رئیس سازمان بورس واوراق بهادار افزود: 
قصد داریم شــرکت های سهامی عام بورس را با 
هدف تکمیل پروژه های جدید و ناتمام راه اندازی 
کنیم. برخی از پروژه های گذشــته و جدید برای 

دکتر قالیباف اصل رئیس سازمان بورس واوراق بهادار:

بورس پنجم می آید
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تکمیل به منابع ریالی نیاز دارند، اما ساختار آنها 
به گونه ای اســت که از طریــق ابزارهایی مانند 
اوراق بدهی نمی توان نســبت به تأمین  مالی آنها 
اقدام کرد؛ در حالی که ریــال موردنظر در بازار 
سرمایه وجود دارد. بنابراین نیاز است شرکت های 
سهامی عام بورسی تاسیس شده و پروژه ها به آن 

شرکت ها واگذار شود.
عمق  بخشی بازار ادامه دارد

دبیر شورایعالی بورس ضمن بیان اینکه سازمان 
بورس واوراق بهادار طی ۲ ماه گذشــته اقدامات 
گســترده ای را با هدف عمق بخشــی بازار انجام 
داده اســت، گفت: تسهیل پذیرش شرکت ها در 
بورس و فرابورس از مهمترین اقدامات انجام شده 
طی دو ماه گذشته بود؛ به طوری که اگر مدارک 
شرکتی تکمیل باشــد؛ پذیرش آن حداکثر طی 

یک ماه انجام می شود.
دکتر قالیباف  اصل به پیشنهاد افزایش سرمایه از 
محل صرف ســهام نیز اشاره و تصریح کرد: برای 
این شــرکت ها مزیت مالیاتی نیز دیده شــده و 
در تاریخ اول مردادماه به مجلس ارســال شــده 
اســت. با تصویب و ابلاغ این موضوع گام مثبتی 
برای تامین  مالی تولید و افزایش سرمایه از محل 
صرف ســهام برداشته می شــود.رئیس سازمان 
بورس واوراق بهادار با تاکید بر اینکه شرکت های 
پروژه ســهامی عام نیز با هدف عمق بخشی بازار 
طراحی می شــوند، افــزود: صدور مجــوز برای 
راه اندازی این نوع شــرکت گام بزرگی در توسعه 
بازار به شمار می رود و سازمان بورس واوراق بهادار 
از آن اســتقبال می کند و اکنون زمان مناسبی 
برای تاسیس این شرکت هاســت.وی راه اندازی 
شــرکت های پروژه سهامی عام را فرصت طلایی 
تامین سرمایه در بازار ســرمایه دانست و افزود: 
این کار رشــد اقتصادی، توســعه و اشتغال را به 

همراه دارد.
140 شرکت جدید در راه بازار سهام

رئیس ســازمان بــورس با اعــلام اینکه طی ۴ 
ماه نخســت امســال ۱00 هزار میلیارد تومان 
تامین  مالی در بازار ســرمایه انجام شــده است، 
اظهارداشــت: فرآینــد پذیرش ۱۴0 شــرکت 
در بــورس و فرابــورس در جریان اســت.دکتر 
قالیباف اصل اظهارداشت: این در حالی است که 
سال گذشته در این مدت ۳0 هزار میلیارد تومان 
تامین  مالی انجام شده بود؛ یعنی امسال بیش از 
سه برابر تامین مالی در بورس تاکنون رشد داشته 
است.وی گفت: هدف گذاری کردیم که رونق در 
بــازار ثانویه یا همان بازار ســرمایه به بازار اولیه 
و تولید هدایت شــود. وی با بیان اینکه تا هفته 
گذشــته تنها یک عرضه اولیه در چهارشــنبه ها 
داشــتیم، افزود: هفته گذشته عرضه اولیه ها دو 
برابر شد؛ این در حالی است که آمار عرضه اولیه 
امسال در مقایســه با سال گذشته بسیار بیشتر 
اســت. به طور نمونه کل سال گذشته پنج هزار 
و ۳00 میلیارد تومان عرضه اولیه داشــتیم؛ در 
حالی که طی چهار ماه نخست امسال ۱۳ هزار و 
۷00 میلیارد تومان عرضه اولیه انجام شده است.

ETF استراتژی دولت برای عرضه
رئیس سازمان بورس اعلام کرد: دولت موظف 
است ضمن داشتن استراتژی مشخص وقتی 
برنامه برای عرضه ETF دارد، یکباره اقدام 
به لغو کردن آن نکنــد؛ بنابراین دولت باید 
طبق برنامه هایی که از قبل اعلام کرده است؛ 

اقدام کند.
دکتــر قالیباف اصل در خصوص نوســانات این 
روزهای بازار سرمایه گفت: همیشه با اعلام اخبار 
مختلف بازار دچار عکس العمل هایی می شــود. 
بازار سرمایه نمی تواند حالت ساکن داشته باشد 
و دائما در حال نوســان است، اما به این بستگی 
دارد که چه اخباری به بازار برســد.وی با اشاره 
به اثر عدم عرضهETF  پالایشی بر بورس افزود: 
برای عرضه دارا دوم اطلاع رسانی شده بود و لغو 
آن باعث شــد چنین اتفاقی در بازار بیفتد، اما 
واقعیت این اســت که عدم عرضه  ETF ها بر 
ارزش بازار این شــرکت ها تاثیــر خاصی ندارد. 
ارزش شرکت ها مستقل هستند و به اینکه یک 
ETF تشکیل شــود یا نشود؛ مربوط نمی شود. 
وقتی ســازمان خصوصی ســازی و وزارت نفت 
تعهدی را برای عرضه شرکت ها اعلام می کنند؛ 
باید دقت لازم را در این رابطه داشــته باشــند؛ 
چراکه بازار ســرمایه برنامه ریزی دارد.این مقام 
مســئول در خصوص خساراتی که طی روزهای 
اخیر متوجه مردم شده است، افزود: نزدیک به 
ETF ۴5 در بازار اســت که غیردولتی هستند. 
پذیره نویسیETF  نخست دولت یک ماه طول 
کشید و ۶ هزار میلیارد پذیره نویسی شد. این در 
حالی است که حجم معاملات بورس در روز بین 
۲0 تا ۳0 هزار میلیارد تومان اســت، اما در یک 
ماه مذکور ۶ هزار میلیارد تومان پذیره نویســی 
انجام شــد؛ بنابراین اصلا عدد ETF با عدد روز 

بازار قابل مقایسه نیست.
دکتــر قالیباف  اصل ادامــه داد: ایجاد ETF های 
دیگر در بازار نیز تاثیری بر قیمت ســهم ندارد؛ 
بنابراین باید منطقی به بررسی موضوع بپردازیم. 
قاعدتا این اقدامات نباید اثری بر ارزش شرکت ها 
بگذارد. قیمت ســهام شــرکت بر اساس ارزش 
بنیادین وضعیت روز بازار بالا و پایین می شــود 
 ETF و ارتباطی به تشــکیل و یا عدم تشــکیل
ندارد. دولت موظف است ضمن داشتن استراتژی 
مشخص وقتی برنامه برای عرضه ETF  دارد؛ به 
یکباره اقدام به لغو کردن آن نکند. بنابراین دولت 
باید طبق برنامه هایی که از قبل اعلام کرده است؛ 

برای فعالیت در بازار سرمایه عمل کند.
ریسک پذیری سرمایه گذاران تازه وارد 

ضروری است
رئیس ســازمان بورس همچنین با بیان اینکه 
درخواســت های افزایش ســرمایه شــرکت ها 
5 روزه پاســخ داده می شــوند، گفت: با ایجاد 
شــرایط فنی به دنبال این هستیم که هر روز 
هفته شــاهد عرضه های اولیه در بورس باشیم.

دکتر قالیباف اصل در جلسه هیأت نمایندگان 
اتاق بازرگانی تهران گفت: طی سال های اخیر 

طبقه متوســط در کشور کم شــده است؛ به 
ایــن معنا که یا به طبقات بــالا رفته یا عمده 
آنها به طبقات پایین کــوچ کرده اند؛ بنابراین 
بازار سرمایه می تواند حضور طبقه پایین را در 

اقتصاد ایران پررنگ کند.
وی افزود: حضور مردم در بورس منجر به انتفاع 
اقتصاد کشــور و البته خود مردم خواهد شد. با 
ایجاد شــرایط فنی به دنبال این هستیم که هر 
روز هفته شاهد عرضه های اولیه در بورس باشیم.

وی میزان عرضه اولیه ها در سالجاری را ۲0 هزار 
میلیارد تومان ذکر کرد و گفت: فعالان اقتصادی 
به این سمت حرکت کرده  اند که شرکت های خود 
را در بازار سرمایه وارد کنند؛ ضمن  اینکه در حوزه 
تأمین مالی نیز بایــد به این نکته توجه کرد که 
یــک تنوع خوبی از ابزارهای تامین مالی در بازار 
ســرمایه وجود دارد که موضوع افزایش سرمایه 
یکی از آنهاست. ضمن اینکه دولت و مجلس نیز 
در ســالجاری به بازار سرمایه کمک کرده اند که 
افزایش سرمایه از محل صرف سهام صورت گیرد.

دکتــر قالیباف اصل گفت: این امــکان را در بازار 
سرمایه فراهم کردیم که بنگاه اقتصادی به ارزش 
بازار افزایش ســرمایه دهد و این افزایش سرمایه 
و رشد قیمت ها نصیب بنگاه ها نیز بشود. این در 
حالی است که در گذشته دو سال افزایش سرمایه 
را در اختیــار هیأت مدیره قرار می دادند و اکنون 
ما به دنبال این هســتیم که این عدد به 5 سال 

افزایش یابد.
 تأمین  مالی از محل افزایش سرمایه

 افزایش می یابد
رئیس سازمان بورس واوراق بهادار با بیان اینکه 
ســازمان بورس تلاش کرده تا سرعت تأمین 
مالی در بازار سرمایه افزایش یابد، خاطرنشان 
کرد: هم  اکنون درخواســت افزایش سرمایه ای 
که در ســازمان بورس وارد می شــود؛ 5 روزه 
جواب می گیرد.دکتر قالیباف اصل گفت: امکان 
صندوق پروژه ها در بازار سرمایه سال هاست که 
وجود دارد، اما ما خــط قرمزی در بازار داریم 
که آن هم اعتماد به بازار اســت؛ بنابراین اگر 
اعتماد از بیــن رود، مردم پول هــای خود را 
بیرون کشــیده و در منزل نگهداری می کنند 
و به عبارتی بازار مالی از هم فرومی پاشــد. اما 
در بحث تأمین مالی پروژه ها ســازمان بورس 
فراخوانی را اعلام کرده است که بر مبنای آن 
هر فردی که دارای پروژه است؛ اجازه می گیرد 
که شــرکت سهامی عام پروژه تأسیس کرده و 

اجازه پذیره نویسی در بورس داشته باشد.
وی افزود: با توجه به رونق بازار احســاس ما این 
اســت که پروژه های بزرگ را تأمین مالی کنیم، 
اما بحث اعتماد خیلی مهم است که باید مدنظر 
قرار گیرد؛ چراکه کســی که وارد بازار ســرمایه 
می شود، باید اعتماد مردم را جلب کند؛ نه اینکه 
یک پروژه زیان ده بــوده و نیمه تمام باقی بماند. 
تاکنون علیرغم فراخوان هــا؛ دو نهاد به ما برای 
تأسیس شرکت ســهامی عام درخواست داده و 

پذیره نویسی صورت داده اند.
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رضاییکوچی:

عرضه مسکن در بورس 
به گرانی و افزایش قیمت 

ملک دامن می زند
  رضایی کوچــی رئیس کمیســیون عمران 
مجلــس گفــت: عرضــه مســکن واملاک در 
بورس نمی تواند به بهبود وضعیت بازار مســکن 
کمکی کنــد؛ بلکــه تنش  ها را افزایــش خواهد 
داد؛ از این رو من کاملا بــا برنامه وزارتخانه های 
راه واقتصــاد با عرضه مســکن در بورس مخالف 
هســتم.محمدرضا رضایی کوچــی در واکنش 
بــه برنامــه وزارت اقتصــاد دربــاره راه  اندازی 
بورس املاک ومســتغلات  گفــت: قطعا عرضه 
مسکن واملاک در بورس نتیجه ای جزء افزایش 
تنش در بازار و گرانی مسکن به دنبال دارد.نماینده 
مردم جهرم در مجلس شورای اســلامی ادامه داد: 
عرضه مســکن در بورس به گرانــی و افزایش 
قیمت ملک دامن می  زنــد و قطعا هیچ کمکی به 
افزایش تولید مسکن و کاهش تلاطمات نمی  کند.

رضایی  کوچی ادامه داد: به نظر مــن بازار بورس 
وضعیت بازار مسکن را از شرایط فعلی بدتر خواهد 
کرد؛ از این  رو پیشنهادم به وزرای راه واقتصاد این 
است که راهکارهای دیگری را برای تأمین منابع 
مسکن اجرایی کنند.این نماینده مردم در مجلس 
دهم ادامه  داد: وزارتخانه های راه واقتصاد به دنبال 
آن هستند که با عرضه مسکن ملک را به صورت 
متری به متقاضیان به فروش برسانند و هدف آنها 

تأمین منابع  مالی برای تولید انبوه مسکن نیست.

روانشادنیا:

بازار سرمایه به تجهیز 
منابع مالی ساخت مسکن 

کمک می کند
  روانشــادنیا کارشناس مســکن با اشاره به 
طرح جامع مســکن ملی گفت: علــت بی تاثیر 
بــودن طرح هــای مختلف در کاهــش قیمت 
مسکن؛ فاصله مطرح شدن طرح ها تا عرضه آن 
به متقاضیان اســت. وی در ادامه افزود: مسکن 
هم بخشــی از اقتصاد کشور اســت و بازارهای 
موازی تاثیر بســزایی بر بازار مسکن دارند.این 
کارشناس مســکن بیان  کرد: طبق برآورد طرح 
جامع مسکن ســالانه ۸00 هزار تا یک میلیون 
واحد مسکونی نیاز داریم که ۴00 هزار مسکن 
ساخته شــده و این کمبود عرضه التهاب بازار 
را تشــدید می کند. وی افزود: شــرایط امروز 
مسکن رضایت نسبی را به وجود نیاورده است.

روانشــادنیا در ادامه تصریح کــرد: نیازمند آن 
هستیم که ســرمایه خرد مردمی را از مجرای 
شفافی همچون بورس وارد بازار مسکن کنیم. 
از طریق بورس حجم عظیمی از ســرمایه برای 
ساختن واحدهای مسکونی تامین می شود.وی 
ادامه داد: گرانی مســکن ناشی از کمبود عرضه 
در بازار اســت و مشــکل تولید را جز با تجهیز 
سرمایه نمی توان حل کرد.روانشادنیا در پایان 
بیان  کرد: حل مشکل بازار مسکن نیازمند تغییر 
فضا از حالت ســنتی به حال نوین و استفاده از 

ظرفیت های بازار سرمایه است.

توسط کارشناسان و صاحبنظران  بررسی شد؛

مزایا و معایب  عرضه مسکن در بورس کالا
پس از سال ها بحث عرضه املاک ومستغلات در بازار سرمایه که طی ســال های قبل به راه اندازی بازار فرعی بورس کالا منجر شد؛ سرانجام اطلاعیه عرضه نخستین ملک در 
بورس  کالا منتشر شد.بر اساس مواد ۱۶ و ۱۷ قانون رفع موانع تولید رقابت پذیر و ارتقاء نظام مالی کشــور؛ تمامی بانک ها و مؤسسات اعتباری موظف شدند بخشی از اموال 
خود اعم از منقول، غیرمنقول و سرقفلی را که به تملک آنها و شرکت  های تابعه آنها درآمده است و به تشخیص شورای پول واعتبار و بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران مازاد 
است؛ واگذار کنند. همچنین در این قانون بر استفاده از سازوکار بورس  کالای ایران در این حوزه نیز تاکید شده است.در همین راستا شرکت عمران شهر جدید پردیس پس از 
پذیرش یک باب واحد تجاری در بورس کالای ایران این واحد را در تاریخ ۲۹ مردادماه سالجاری به ارزش پایه بیش از ۱۰ میلیارد و ۶۳۹ میلیون ریال در بازار فرعی عرضه کرد.

بر اساس اطلاعیه صادره از سوی بورس  کالای ایران و ارزیابی  های صورت گرفته کارشناس رسمی دادگستری یک باب واحد تجاری )مغازه( واقع در محله ۱ فاز ۲ پردیس و به 
مساحت ۱۷.۱۶ مترمربع مورخ ۲۹ مردادماه سالجاری از سوی شرکت عمران شهر جدید پردیس برای فروش روی تابلوی فرعی بورس کالای ایران می رود.همچنین مهلت 

واریز بخش نقدی ۱۰ روز کاری بعد از تاریخ معامله تا پایان ساعت اداری و مهلت سپردن چک های اقساط ۲ روز کاری بعد از واریز بخش نقدی در نظر گرفته شده است.

12

99
اد 

رد
- م

  5
1  

اره
شم

  -
م 

نج
ل پ

سا

حمیدمیرمعینی:

 عرضه متری مسکن
  در بورس به نفع
 چه کسی است؟

  خریــد متری مســکن در قالب ابــزار مالی در 
بورس کالای ایران می تواند پاسخ مناسبی به همه 
افرادی باشد که برای حفظ دارایی های نقدی خود 
به دنبال ســرمایه گذاری در بازار مســکن هستند، 
اما توانایی های آنها به اندازه ای نیســت که بتوانند 
یک ملک را به طور کامل خریــداری کنند.حمید 
میرمعینی در خصــوص راه اندازی بازار متشــکل 
مســکن در بورس  کالا اظهارداشــت: نظام مند و 
قاعده پذیر کردن بازار مســکن از اهمیت بسزایی 
برخوردار است و باعث می شــود به دور از هیجانات 
کاذبی که در بازار عادی مســکن وجود دارد؛ قیمت 
ملک شــفاف و بر اســاس عرضه وتقاضای واقعی 
در بورس  کالا کشــف شــود.وی افزود: این بازار 
می تواند یک فرصت عالــی و بی نظیر برای تامین 
مالی پروژه های انبوه سازی مســکن به شمار آید؛ 
بنابراین این ابــزار مالی ارائه شــده در بورس  کالا 
می توان یک بازی برد - برد هم برای متقاضیان و 
هم برای انبوه سازان مسکن به شمار آید.میرمعینی 
تصریح  کرد: معامــلات متری مســکن موجبات 
آن را فراهــم می کند تا مســکن به دلیــل امکان 
سرمایه گذاری با سرمایه های خرد با تعدیل مناسب 
قیمتی مواجه شــود؛ اتفاقی که اگر رخ دهد، بسیار 
مبارک است و می تواند بازار مسکن را به سوی ثبات 

و تعادل رهنمون سازد. 
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توسط کارشناسان و صاحبنظران  بررسی شد؛

مزایا و معایب  عرضه مسکن در بورس کالا

خشایاردادمنشتاکیدکرد:

عرضه مسکن در بورس 
شفافیت در بازار مسکن

  مهمترین مزیــت عرضه امــلاک در بورس  کالا 
ایجاد شــفافیت در قیمت ها و معاملات است.خشایار 
دادمنش مســئول معاملات کالا وانــرژی کارگزاری 
تامین ســرمایه نوین در خصوص عرضــه املاک در 
بــورس کالا اظهارکرد: بازار مســکن در ایران همواره 
به عنــوان یک بــازار بــرای ســرمایه گذاری بوده و 
تقاضای بخــش ســرمایه گذاری از تقاضای مصرفی 
آن بالاتر بوده اســت؛ در نتیجه اگر معاملات این حوزه 
در بورس کالا انجام و ثبت شــود؛ نقش بسیار مهمی 
در شــفافیت معاملات و نیز شــفافیت قیمتی خواهد 
داشــت.وی افزود: بورس کالا به دلیل در اختیار داشتن 
ســازوکار های معاملاتی و راه    اندازی تابلوی معاملات 
املاک ومستغلات می تواند بهترین محل برای انجام 
این معاملات باشد. اما برای اینکه این معاملات رونق 
پیدا کرده و مورد استقبال قرار گیرد؛ باید اجازه دهیم چند 
معامله انجام شود تا نحوه تسویه معاملات و تحویل و 
ســایر فرآیند های معاملاتی در این بازار برای فعالان 
بازار مســکن اعم از عرضه کننــده و متقاضیان خرید 
روشن شود. اگر این عرضه ها تداوم داشته باشد؛ می تواند 
به شفافیت قیمتی کمک بسیاری کند.این کارشناس 
بازار کالایی ادامه داد: برای رونق  گرفتن این معاملات و 
دستیابی به نتیجه بهتر به نظر می رسد که در وهله اول 
باید بانک ها، ســازمان ها و ارگان های دولتی نسبت به 
عرضه املاک واموال مازاد خود در بورس کالا اقدام کنند 
که بانک ها در این مسیر گزینه اول محسوب می شوند تا 
این عرضه ها مستمر و پایدار شود.دادمنش توضیح  داد: 
مهمترین مزیت عرضه املاک در بــورس  کالا ایجاد 
شفافیت در قیمت ها و معاملات اســت؛ به طوری که 
حتی می توان بر اســاس قیمت کشف شده یک ملک 
در بورس قیمت امــلاک موجود در منطقه مشــابه را 
راحت تر ارزیابی کرد که این موضوع اتفاق خوبی برای 
شفافیت در بازار مسکن اســت.این کارشناس کالایی 
گفت: به طور قطع با معامله امــلاک در بورس کالا به 
جای برگزاری مزایده های غیرشــفاف سنتی می توان 
از شائبه هایی که در بازگشایی پاکات مزایده ها مطرح 
می شود، جلوگیری کرد؛ چراکه در بورس خریداران باید 
قیمت موردنظر خود را در سامانه معاملاتی ثبت کرده و 
همه به صورت شفاف می توانند قیمت های پیشنهادی 
و برنده نهایی را مشاهده کنند.وی در پایان تاکید کرد: 
بورس بازاری مبتنی بر مکانیسم حراج و مزایده بوده و 
در آن شخص خریدار، قیمت های پیشنهادی و قیمت 

معامله قابل رصد بوده و شفاف است.

فردینآقابزرگیعنوانکرد:

 مزیت راه  اندازی
 بورس مسکن

  ایجاد شفافیت در قیمت مسکن، برقراری 
تعــادل، کاهــش ســفته بازی و همچنین 
افزایــش قابلیــت نقدشــوندگی از جمله 
مهمترین مزایای راه اندازی بورس مســکن 
خواهــد بود.فردیــن آقابزرگی با اشــاره به 
راه اندازی بورس املاک و پیامدهای مناسب 
آن گفت: قیمت گذاری شفاف، ایجاد تعادل 
در قیمت مسکن و همچنین  نقدشوندگی از 
مزایای مهم آغاز به کار این بازار خواهد بود. 
قانونمندی حاکم بر ســازوکار بازار سرمایه، 
هزینه  های مترتب بر انجام معاملات مسکن 
و خریدو فروش ها را نیز تا حدود بسیار زیادی 
شفاف خواهد شد.آقابزرگی در ادامه با اظهار 
اینکــه در حال حاضر معاملات مســکن به 
صورت ســنتی و مذاکره  ای انجام می  شود، 
گفت: ایــن در حالی اســت کــه راه  اندازی 
بورس امــلاک میــزان عرضــه در مقابل 
تقاضای موجــود را مدیریــت می کند.وی 
تسهیل واگذاری املاک بلااستفاده و به ویژه 
املاک دولتی را از دیگــر مزایای راه اندازی 
این بورس برشمرد و گفت: بر خلاف انتظار 
برخی از افراد مبنی بر اینکه راه اندازی بورس 
املاک افزایش قیمت مســکن را به دنبال 
خواهد داشت؛ معتقدم همانطور که در ایران 
و به خصــوص کلانشــهرها قیمت املاک 
بسیار بســیار بالاتر از قیمت مسکن در دیگر 
کشــورهای مطرح دنیاســت؛ این موضوع 
تعدیل ســطح عمومی قیمت  ها را به دنبال 

خواهد داشت.
آقابزرگی مزیت بعدی را کاهش سفته  بازی 
عنوان کرد و افزود: هر چنــد تجربه زیادی 
در این خصوص در بازار بین الملل در دســت 
نیســت، اما با ســاختار اقتصادی ما کاملا 
مطابقت خواهد داشت و بعد از آغاز به کار این 
بورس شاهد کاهش ســفته بازی در مسکن 
خواهیم بود.به گفته این فعال بازار ســرمایه 
فروش متری مسکن نیز تا حدودی می تواند 
به جمع  آوری و پس  انداز صاحبان ســپرده و 
منابع مالی خرد کمک کند. این موضوع افراد 
را از ورود به بازارهای مخرب و آن دســته از 
بازارهایــی که بر خلاف مصالــح اقتصادی 

کشور هستند نیز دور نگاه خواهد داشت.

سعیدانگبینی:

ضرورت ایجاد فضای 
مناسب عرضه موفق 
مسکن در بورس  کالا

  مدیــر واحــد کالایی وانرژی کارگــزاری بهپرور 
پیشــگامان معتقد اســت که برای عرضه مسکن در 
بورس کالا باید از ابتــدا قوانین اصلاح شــوند، منابع 
مشخص برای اســتعلامات ایجاد و فضا برای عرضه 
موفق مسکن در بورس  کالا فراهم شود.سعید انگبینی 
در خصوص عرضه مسکن در بورس کالا گفت: معامله 
تمام کالاهایی کــه در بورس کالا معامله می شــوند؛ 
ضمیمه آن شفافیت بوده و ســفته بازی های بازار های 
آزاد را نداشــته اســت؛ بنابراین نه تنها خریدوفروش 
مســکن؛ بلکه معامله هر محصولی در بورس کالا توام 
با شفافیت بوده و به رونق بازار ها کمک شایانی خواهد 
کرد. البته اگر بدون مقدمه و بحث کارشناســی کاری 
آغاز و در مرحله آزمون وخطا قرار گیرد؛ شکســت را به 
همراه داشــته و باعث تعویق اتفاقات بعدی نیز خواهد 
شد؛ چراکه شکســت در یک کار اجرای مجدد آن را با 
توجه به تجربه شکست قبلی سخت تر خواهد کرد.وی 
به مشکلات زیرســاخت های معاملاتی به خصوص 
حوزه مسکن اشــاره کرد و توضیح داد: شاید مقاومتی 
که این روزها برای مســکن در بورس کالا به چشــم 
می خورد؛ تنها برای آن باشــد که خریداران مســکن 
کماکان با این بازار چندان آشــنایی ندارنــد و ابهام در 
خصوص چگونگی معامله آن برای سرمایه گذاران آتی 
آن وجود دارد؛ بنابراین نتیجه و چگونگی معاملات در 
این بازار باید برای سرمایه گذاران آتی در حوزه مسکن 
در بازاری همچون بورس کالا مشــخص شــود.مدیر 
واحد کالایی وانــرژی کارگزاری بهپرور پیشــگامان 
تصریح کرد: دســت اندرکاران بــورس کالا به خوبی 
می دانند که اگر مشکلات و کاستی های این معاملات 
و آموزش همزمان با یکدیگر کلید اجرایی زده شود؛ نه 
تنها به معاملات مسکن و مشکلات آن حل نمی شود؛ 
بلکه این تصمیم می تواند مشکلات بورس را نمایان 
و حتی مزایای آن در پشــت معایب ایــن طرح پنهان 
بماند و نمایان نشود.انگبینی اضافه  کرد: تنها زمانی که 
قوانین از ابتدا اصلاح و منبع مشخصی برای استعلامات 
وجود داشته باشد؛ موافق عرضه مسکن در بورس کالا 
هســتم.وی مســائل و ابزار های مالی را در درجه دوم 
اهمیت دانست و گفت: در بحث املاک دولتی که همه 
چیز از ابتدای کار مشــخص و واضح اســت؛ می توان 
موفقیــت را دید، امــا املاک خصوصی با مســائلی 
همراه خواهند بود. به نظر می رســد مشــکل اصلی 
قوانین ومقررات بوده و بحث تامیــن مالی و پرداختی 

جزو مباحث ثانویه قرار می گیرد.
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دکتر روحانی رئیس جمهور در جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت تاکید کرد:

بازار سرمایه محل مطمئن سرمایه گذاری
رئیس جمهور دستگاه های دولتی را موظف 
کرد بر اساس دستورالعمل های مصوب ستاد 
هماهنگی اقتصــادی دولت و تجربه موفق 
عرضه بخشی از سهام شستا در بورس؛ در 
واگذاری ســهام کارخانجات و دارایی های 

خود تسریع کنند.
حجت الاسلام والمســلمین دکتر حسن روحانی 
در جلسه ســتاد هماهنگی اقتصادی دولت پیرو 
نشســت با مدیران صنایع پتروشــیمی و فولاد و 
طرح برخی موانع؛ مســیر فعالیت ها و درخواست 
برای رفع این مشــکلات تاکیدکرد: به هیچوجه 
اجــازه نمی دهیم چرخه تولید و تجارت کشــور 
گرفتار بروکراسی و مشکلات شود. همه دستگاه ها 
موظــف به رفع ایــن موانع و ایجــاد هماهنگی 

حداکثری هستند.
رئیس  جمهور افزود: چه از منظر اقتضائات توسعه 
و پیشرفت اقتصادی کشور و چه از لحاظ الزامات 
شرایط خاص و پیچیده امروز کشور؛ باید با اصلاح 
قواعد و ایجاد هماهنگی میان همه دســتگاه ها؛ 
این موانع به ســرعت برطرف و دستورالعمل های 
جدید با شــفافیت به همه بخش ها ابلاغ شــود.

دکتر روحانی با اشــاره به مباحث مطرح شده در 
خصوص عرضه سهام شرکت های دولتی در بورس 
گفت: با طراحی ها و برنامه ریزی های خوبی که از 
ســوی دســتگاه های مختلف انجام گرفته است؛ 
می توان امیدوار بود که بورس کشــور در مســیر 
حرکتــی منطقی و پایدار باشــد. این فرآیند که 
در راســتای مردمی  سازی اقتصاد کشور و هدایت 
نقدینگی به سمت بازار ســرمایه است؛ می تواند 

تولید کشــور را نیز رونق ببخشــد.رئیس جمهور 
تمامی دســتگاه های دولتــی را موظف کرد تا بر 
اســاس قواعد و دســتورالعمل های مصوب ستاد 
در خصوص واگذاری سهام کارخانجات در بورس 
اقدامات خود را تســریع بخشند.دکتر روحانی از 
وزارت امور اقتصادی ودارایی خواســت با توجه به 
سرمایه گذاری گسترده ای که طی  سال های اخیر 
در شرکت های بزرگ کشور صورت گرفته و ارزش 
سهام دولت در این شرکت ها افزایش یافته است؛ 
واگذاری بخشی از سهام دولت در بورس را به طور 
منظم و مستمر و بر اساس برنامه زمانبندی شده 

ادامه دهد.
رئیس  جمهــور با اشــاره به نقــش تعیین کننده 
شرکت های بزرگ دولتی در سرعت بخشیدن به 
عرضه ســهام در بورس افزود: بــا توجه به تجربه 
موفق عرضه سهام شرکت های بزرگ طی ماه های 
اخیر؛ سایر شــرکت های بزرگ نیز می توانند این 

تجربه را تکرار کنند.
بازار سرمایه محل مطمئن سرمایه  گذاری

دکتر روحانی اظهارداشت: کسی که به طرح دولت 
ایراد می گیرد؛ لطفا بگوید که راه حل چیســت؟ با 
ردیف کردن جملات درشت مشکلی از کشور حل 
نمی شود.رئیس جمهور گفت: دشمنان در تبلیغات 
خــود می خواهند مردم را از قرار گرفتن دولت در 
سخت ترین شرایط تحریم اقتصادی تاریخ کشور 
غافل کنند و در داخل هم متاسفانه گاهی اوقات 
نسبت به آن بی توجهی می شود.رئیس جمهور با 
بیان اینکه شرایط ما یک شرایط عادی و معمولی 
نیست، افزود: شرایط سختی داریم و دشمنان فکر 

می کردند ظرف چند ماه قدرت تاب آوری نخواهیم 
داشــت؛ در حالی  که امروز دو سال و نیم است که 
ملــت و دولت در کنار هم در برابر این فشــارها و 
تهدیدها و فضای تحریم اقتصادی تروریستی علیه 
ملت ایران پابرجا ایســتادند و مسیر و راه خود را 
ادامه می دهند.وی با خطا دانستن مقایسه شرایط 
جنگ با شرایط صلح گفت: اگر آمار رشد اقتصادی 
دولت با نفت را طی ســال های ۹۳، ۹۴، ۹5 و ۹۶ 
با هم مقایسه کنیم؛ رشد ۱۴درصد هم طی یکی 
از این سال ها داشته ایم و به طور متوسط 5 درصد 
رشد اقتصادی با نفت را شاهد بودیم.دکتر روحانی 
اضافه  کرد: وقتی یک روزنامه و مؤسسه می گوید 
که این دولت رشــد اقتصادی نداشت؛ باید گفت 
دولت کشور را در شــرایط رشد اقتصادی منفی 
۷.۴ تحویل گرفته و با رشــد متوسط 5  درصد آن 

را اداره کرده است.
رئیس  جمهــور تصریح کــرد: اگر نفــت را کنار 
بگذاریم -که تحریم ها عمدتا روی نفت اســت- 
رشــد اقتصادی بدون نفت را محاسبه کنیم؛ در 
همین سال ۹۸ رشد کشــور بدون نفت مثبت و 
۱.۱ درصد بود. باید کاملا توجه داشــته باشیم و 
در زمین دشمن بازی نکنیم. دشمن می خواهد به 
مردم ما القا کند که از لحاظ اجتماعی، اقتصادی 
و سیاسی به پیروزی رســیده است و ما در عمل 
می خواهیم اثبات کنیم دشــمن شکست خورده 
اســت.دکتر روحانی گفت: امروز دولت همه توان 
خــود را به کار گرفت تا نقدینگــی را کنترل و با 
تحریم نفتی شــدیدا مقابله کند و بتواند فروش 
نفت را با چارچوبی که در حال نهایی کردن است؛ 
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به فروش برساند.وی یادآور شد: دولت می خواهد 
در بخــش بودجه ای بین منابــع و مخارج تعادل 
ایجاد کند و سرمایه مطمئنی برای مردمی که به 
آینده نگاه می کنند؛ ایجاد کند. سرمایه مطمئنی 
در اختیار آنها باشــد؛ حداقلــی را دولت تضمین 
کند و حداکثری هم هست که مردم می توانند بر 
مبنای آن برنامه ریزی خود را تنظیم کنند و این 

طرح یک جان تازه ای هم به بورس بدهد. 
وی تاکید کرد: دولت در حال تلاش برای کنترل 
نقدینگی، مقابله شدید با تحریم های نفتی، ایجاد 
تعادل بودجه ای بین درآمدها و هزینه ها و ایجاد 
ســرمایه مطمئن برای مردم است و  این مجموع 
مفاد طرحی است که دولت به دنبال آن است و به 
تصویب رسانده و در جلسه سران قوا نیز کلیات آن 
تصویب شده است. ما می خواهیم بگوییم سکه و 
دلار جای سرمایه گذاری نیست، اما بورس و خرید 

نفت سرمایه گذاری مطمئن است.
رئیس جمهور گفت: این مجموعه طرحی است که 
ستاد اقتصادی دولت طی هفته های گذشته روی 
آن بحث کرده و به تصویب رســانده و موضوع را 
به جلسه سران قوا برده است. در همین راستا در 
دو جلسه سران قوا در آن بحث شده و کلیات آن 
در نشست ســران قوا به تصویب رسیده و بعد از 
مراحل نهایی این مصوبه دولت هم آئین نامه های 
اجرایــی آن را خواهد نوشــت و حتما در زندگی 
مردم هــم تاثیرگذار خواهد بود.وی یادآورشــد: 
کاری که هفته ها و ماه ها دولت و دو قوه دیگر هم 
زحمت کشیده اند؛ یک سری افراد پیدا می شوند 
نمی دانم مبانی  آنها برای اینکه مردم را دلســرد 
کنند، چیست و می گویند این طرح ممکن است 
در دولت آینده زحمتی برای پرداخت درست کند 
و دولت می خواهد فشار را به دولت  آینده منتقل 
کند؛ یک حرف کاملا دروغ و بی  اساس است.دکتر 
روحانی عنوان کرد:  فقط در همین امســال ۱۷ 
پتروشیمی بزرگ را افتتاح می کنیم. ما همه خادم 
مردم هســتیم. این دولت منتخب مردم اســت؛ 
دولت بعدی هم منتخب مردم است. ما باید کشور 
را در شدیدترین شــرایط تحریم اداره کنیم و با 

کسی شوخی نداریم.
وضعیت بهتر مسکن

وی ادامــه داد: مــا در این دولــت علیرغم اینکه 
برخی ها می گویند چرا دولت در زمینه مســکن 
برنامه ریــزی نکــرده و علیرغم اینکــه خود من 
هم می خواســتم در مســکن وضعیــت بهتری 
می داشتیم، اما باید بگویم این دولت تا پایان دوره 
دو میلیون واحد مســکونی را طی ۸ سال تحویل 
می دهــد. این کار را با دولت های قبلی مقایســه 
کنید. ما کار عظیــم و بزرگی انجام داده ایم. یک 
میلیــون و ۳00 هزار مســکن ناقصی که چیزی 

نداشته را تکمیل کردیم و تحویل دادیم.
رئیس  جمهور خاطرنشــان کرد: 500 هزار واحد 
مســکونی را در طرح اقدام  ملی تــا پایان دولت 

نهایی می کنیــم. ۱۷0 هزار واحد مســکونی را 
در ســیل و زلزله ســال های اخیر تکمیل کردیم 
و تحویل دادیم. البته غیــر از مواردی که مرمت 
شــده اســت. بحث این دولت و آن دولت یکی از 
حرف های بسیار زشت، بی منطق و کودکانه است 
و ما این دولت و آن دولــت نداریم.دکتر روحانی 
خاطرنشــان کرد: ما به مردم قــول دادیم که در 
شرایط تحریم تسلیم نمی شویم و به این قولمان 
عمل کردیم. مــا به مردم خودمان قول دادیم که 
آمریکا در طرح شکست ملت در بخش اقتصادی 
ناموفق خواهد بود و این کار را هم انجام می دهیم.

دکتر روحانی همچنین در این نشســت که دبیر 
انجمــن تولیدکننــدگان فــولاد و مدیران عامل 
شرکت های  فولاد مبارکه، فولاد خوزستان، فولاد 
خراســان، ذوب آهن اصفهان، گل گهر، چادرملو و 
جمعــی از فعالان صنایع پتروشــیمی نیز در آن 
حضور داشــتند؛ با قدردانی از تلاش همۀ فعالان 
در دو بخش فولاد و پتروشــیمی اظهار داشــت: 
محصولات همــۀ حلقه  های زنجیرۀ فولاد و حتی 
پتروشیمی کشور در دولت تدبیر و امید تقریبا دو 
برابر شــده است و در این دو بخش از خام  فروشی 
جدا شــده  ایم.رئیس  جمهوری تولیدکنندگان و 
فعالان صنایع پتروشیمی و فولاد را سربازان خط 
مقدم جبهۀ اقتصادی و صادرات کشــور دانست و 
گفت: خوداتکایی و دســتاوردهای این دو بخش 
صنعتی کشــور تحولی بــزرگ در این دو عرصه 
ایجاد کرده است.حجت  الاســلام و المســلمین 
روحانی از سرمایه گذاری ۱۴ میلیارد دلاری برای 
پیشــبرد گام دوم توســعه در بخش پتروشیمی 
خبــر داد و افزود: ۸ میلیارد دلار هم تاکنون برای 
جهش سوم که در  سال ۱۴0۳ به نتیجه می رسد؛ 

سرمایه گذاری کرده ایم.
رئیس جمهوری اظهارداشت که این دو بخش به 
موقــع ارز خود را برگردانده اند و اگر دولت افتخار 
می کند که در برابر آمریکا، تحریم ها و فشــار های 
خارجی ایستاده اســت؛ این ایستادگی در سایۀ 
کمک و تلاش همۀ تولیدکنندگان، سرمایه  گذاران 
و کارآفرینــان مخصوصــا در زنجیــرۀ فــولاد و 
پتروشیمی امکانپذیر شده است.وی با بیان اینکه 
شــرکت های فولاد و پتروشیمی بار سنگینی در 
زمینۀ تولید و همچنین صادرات غیرنفتی بر دوش 
دارند، گفت: خوشبختانه محصولات تولیدی ما از 
نظر کیفیت قابل رقابت در بازارهای جهانی است و 
اگر کیفیت محصول مطلوب نباشد؛ نمی توانیم در 

بازار با سایر تولیدکنندگان رقابت کنیم.
 زنجیرۀ تولید محصولات پتروشیمی

 باید تا مصرف نهایی تکمیل شود
دکتر روحانی بر  تکمیل بودن زنجیرۀ تولید تأکید 
کــرد و گفت: در روند تولیــد محصول تا مصرف 
نهایی زنجیرۀ تولید باید کامل باشد. خوشبختانه 
امروز در بخش اعظم محصولات بخش پتروشیمی 
و فــولاد در کشــور بی نیاز شــده ایم و روی پای 

خود ایســتاده ایم و خوداتکایــی و خودکفایی از 
دســتاوردهای مهم این تولیدات ارزشــمند در 

کشور بوده است.
رئیس  جمهوری با اشــاره به ضرورت جلوگیری از 
خام فروشــی در محصولات تولیدی کشور گفت: 
امروز در پتروشــیمی و فولاد از خام فروشی جدا 
شــده و به ارزش افزوده رســیده ایم کــه این امر 
می تواند موجب رونق اشــتغال و توســعۀ صنایع 
پایین  دســتی شــود.دکتر روحانی دو برابر شدن 
میزان تولید محصولات پتروشیمی و فولادی طی 
هفت سال گذشــته را نتیجۀ اقدامات ارزشمند و 
هنر بزرگ تولیدگران، متخصصان، کارشناسان و 
کارگران کشور برشمرد و اظهارداشت: این افزایش 
تولید تحول بزرگی در صنایع فولادی و پتروشیمی 
کشــور ایجــاد کرده اســت. وی افــزود: از همۀ 
تولیدکنندگان و تلاشگرانی که در شرایط سخت 
تحریم و فشــار اقتصادی دشمن و شیوع ویروس 
کرونا برای توسعۀ کشــور و افزایش تولید تلاش 
کردند؛ سپاسگزارم.رئیس  جمهوری با بیان اینکه 
همۀ مردم در این مدت به ســهم خود در مقابل 
فشار اقتصادی دشمن ایستادگی کرده اند، گفت: 
تولیدگران رزمندگانِ این میدان بودند و صنعت 
فولاد و پتروشــیمی در خط مقدم قرار داشــتند 
که توانســتیم در مقابل دشمن ایستادگی کنیم.

دکتــر روحانی افزود: مردم مطلع باشــند که اگر 
دولت به ایستادگی در برابر تحریم ها و فشار های 
خارجی افتخار می کند؛ این ایســتادگی منوط به 
تلاش همۀ مــردم، تولیدکنندگان، متخصصان، 
کارگران، ســرمایه گذاران و صادرکنندگان است.

رئیس  جمهــوری با بیان اینکه تلاش و کوشــش 
برای توسعۀ کشور و »جهش تولید« در سالجاری 
و ســال آینده هم ادامه خواهد داشــت، افزود: با 
افتتاح طرح های جدید در بخش های پتروشیمی 
و فولاد طی هفته ها و ماه های آینده شــاهد روند 
حرکت بزرگ توســعۀ کشــور و »جهش تولید« 

خواهیم بود.
دکتر روحانی با اشاره به اقدامات خوب انجام شده 
در دولت در زمینۀ آب افزود: رساندن آب دریا به 
فلات قاره از برنامه  های مهم این دولت اســت که 

صنعت فولاد در این زمینه پیشقدم بوده است.
رئیس  جمهوری بــا تأکید بر اینکه دولت با امید 
به تلاش همۀ تولیدگران به تعهدات خود پایبند 
است؛ به مدیران شرکت  های تولیدی پتروشیمی 
و فولاد حاضر در این نشست توصیه کرد که هر 
جا بیــن منافع بنگاه و مصالح کشــور دو راهی 
ایجاد می شود؛ منافع کشــور را در اولویت قرار 
دهند. دکتر روحانی همچنین خطاب به مدیران 
شــرکت های پتروشیمی و فولاد گفت: در تولید 
محصولات خــود نیازمندی هــای داخلی را به 
گونه ای تأمین کنید که هم علامت نادرســت به 
بازار ارز داده نشود و هم بازار داخلی را تحت  تأثیر 

قرار ندهد.
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دکتر جهانگیری معاون اول رئیس جمهور:

بورس به طور طبیعی دارای ریسک است
مردم با آگاهی معامله کنند

جلسه شورایعالی اجرای سیاســت های کلی اصل 44 قانون 
اساسی به ریاست معاون اول رئیس جمهور برگزار شد.

معاون اول رئیس جمهور با تأکید بر اینکه شورایعالی اجرای سیاست های 
کلی اصل ۴۴ قانون اساســی مسئولیت هماهنگی و برنامه ریزی برای 
اجرای این سیاست ها را بر عهده دارد، خاطرنشان کرد: با وجود اقدامات 
و دســتاوردهای خوبی که در بخش سرمایه گذاری و خصوصی سازی 

انجام شده است، اما هنوز فاصله زیادی با اهداف تعیین شده داریم.
دکتر اســحاق جهانگیری همچنین از وزارت امور اقتصادی ودارایی و 
ســازمان بورس واوراق بهادار  خواســت با توجه به اینکه مردم به بازار 
ســرمایه اعتماد کرده اند و این بازار اخیرا از رشد خوبی برخوردار بوده 
اســت؛ با تمام ظرفیت از آن حراســت و مراقبــت کنند تا دغدغه ای 
برای مردم وجود نداشــته باشد. البته به صورت طبیعی بورس دارای 
ریســک است و مردم باید با آگاهی و دقت در آن فعالیت کنند.در این 
جلســه که وزرای امور اقتصادی ودارایی، دادگستری، رئیس سازمان 
بورس واوراق بهادار، رئیس اتاق بازرگانی ایران، رئیس اتاق تعاون ایران 
و رئیس ســازمان خصوصی سازی نیز حضور داشتند؛ معاون وزیر امور 
اقتصادی ودارایی گزارشــی از عملکرد هیات مقررات زدایی و تسهیل 

صدور مجوزهای کسب وکار ارائه کرد.
رفع محدودیت برای رشد بخش خصوصی افق گشای اقتصاد

دکتر جهانگیری همچنین اظهارکرد: پس از ابلاغ سیاســت های کلی 
اصل ۴۴ قانون اساســی از سوی مقام معظم رهبری و رفع محدودیت 
برای رشد بخش خصوصی انتظار می رفت که بن بست های بزرگی از 
پیش روی بخش خصوصی برداشــته و برای فعالان اقتصادی و به طور 

کلی برای اقتصاد کشور افق گشایی شود.
معاون اول رئیس جمهور با بیان اینکه باید همزمان با ابلاغ سیاست ها 
و برنامه  ریزی ها برای رشــد بخش خصوصی فرهنگ  سازی لازم برای 
این کار نیز در جامعه انجام می  شد، خاطرنشان کرد: سیاست های کلی 
اصل ۴۴ قانون اساســی باید به گفتمانی غالب در کشور تبدیل شود و 
سرمایه گذاران و فعالان اقتصادی به عنوان انسان هایی شریف در جامعه 
شــناخته و معرفی شوند که با ســرمایه  گذاری خود به دنبال توسعه 

اقتصادی و اشتغالزایی در کشور هستند.
وی با انتقاد از کســانی که به بخش خصوصــی حمله و آنها را افرادی 
غارتگر معرفی می کنند، تصریح  کــرد: باید فرهنگ حمایت و دفاع از 
بخش خصوصی در جامعه ترویج پیدا کند و اجازه ندهیم که به بخش 

خصوصی و فعالان اقتصادی در رسانه ها بی  حرمتی شود.
 با کاهش فرآیند صدور مجوزها؛ سازوکاری برای

 جلوگیری از تولید مقررات دست وپاگیر تعیین شود
دکتــر جهانگیری در ادامه جلســه با اشــاره به گــزارش وزارت امور 
اقتصادی ودارایی در خصوص عملکرد هیــات مقررات زدایی و بهبود 
کســب وکار؛ این گزارش را مثبت ارزیابی کرد و گفت: اینکه بر اساس 
گزارش ها روند صدور برخی مجوزها و استعلامات کاهش چشمگیری 
داشــته و از 5۶ روز به ۴ روز رســیده؛ اتفاقی مبارک و گامی مثبت در 
بهبود کسب وکار در کشور اســت.معاون اول رئیس جمهور ادامه داد: 
 البته باید همپای کاهش فرآیند صدور مجوزها؛ ســازوکاری نیز برای 

جلوگیری از تولید بخشــنامه و مقررات دست وپاگیر تعیین شود که 
لازم اســت هیات مقررات زدایی و بهبود کسب وکار در این زمینه نیز 
فعال باشــد و راهکارهایی برای جلوگیری از تولید بخشنامه و مقررات 

زائد تدوین کند.
 ارائه پیشنهاد برای پیشگیری از بلوکه شدن دارایی ها

 و سرمایه ها به دولت 
دکتر جهانگیری در ادامه با اشاره به سخنان برخی از اعضای جلسه در 
انتقاد به افرادی که اراضی و دارایی هایی را از دولت دریافت کرده اند، اما 
هیچ اقدام اقتصادی و سرمایه گذاری در آن انجام نداده اند، تصریح  کرد:  
بلوکه کردن سرمایه ها و دارایی های دولت اقدامی نامناسب است و باید 
در قراردادهایی که برای افراد تنظیم می شود؛ زمان مشخصی تعیین 
شود تا اگر در مدت معین شده کار و فعالیت انجام نشد؛ امکانات دولت 
متوقف نماند. معاون اول رئیس جمهور از وزارت امور اقتصادی ودارایی 
خواست این موضوع را در هیات مقررات زدایی و بهبود کسب وکار مورد 
بحث وبررسی قرار دهند و پیشنهاد مشخصی برای پیشگیری از بلوکه 

شدن دارایی ها و سرمایه های کشور به دولت ارائه دهند.
مهمترین چالش های پیش روی 

هیات مقررات زدایی و بهبود کسب وکار
در ایــن گزارش به آثار ملموس اقدامات انجام شــده از ســوی هیات 
مقررات زدایی و بهبود کسب وکار اشاره شد که بخشی از این آثار عبارت 
بودند از: کاهش زمان صدور مجوزها، تقلیل هزینه کسب وکارها، حذف 
مراجعات حضوری مردم، تسهیل در فرآیند اخذ پروانه کسب صنفی، 
تسهیل شروع کســب وکار از طریق پنجره واحد فیزیکی، تسهیل در 

شرایط و فرآیند واگذاری زمین و تغییر کاربری اراضی.
در ادامــه این گــزارش همچنین به برخــی از مهمترین چالش های 
پیش  روی هیات مقررات  زدایی و بهبود کسب  وکار پرداخته شد و اعضای 
جلسه در خصوص مقررات زدایی و بهبود کسب وکار به بحث وبررسی 

پرداختند و تصمیمات لازم در این خصوص اتخاذ شد.
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از سوی دکتر صحرایی مدیرعامل بورس تهران صورت گرفت؛

تکذیب کاهش دامنه نوسان 
معاملات بورس به ۲ درصد 

دامنه  کاهش  تهران  بورس  مدیرعامل 
نوسانات معاملات بورس به 2 درصد را 

تکذیب کرد.
دکتر علی صحرایی مدیرعامل بورس تهران 
اعــلام کرد: قبلا نیز شــایعه افزایش دامنه 
نوسان ســهام مطرح بود؛ حالا مجددا این 
شــایعه در خصوص کاهش دامنه نوســان 
به ۲  درصد مطرح شــده که این شــایعات 
درست نیست.وی افزود: برای رفع مشکلات 
در ســامانه معاملات بــه زودی تغییراتی 
بنیادین انجام می دهیم. سهام حاضر در بازار 
بورس تهران به واسطه تراکنش های زیاد و 
مشــکلات ســامانه در کوتاه  مدت و خیلی 

موقت در دو تایم زمانی معامله می شوند.
دکتر صحرایی اظهارداشت: در این تغییرات 
صنایع در دو زمان مختلف و دوره معاملاتی 
جداگانه سفارش  گیری می شوند. بخشی از 
معاملات در زمانی زودتر شروع می شود. از 
سوی دیگر صنایعی که بیشترین سهام را در 
دل خــود جای داده اند و چند صنعت دیگر 
هم در زمان دیگری که حدودا تا ســاعت 
۱5 طول می کشد؛ معامله خواهند شد. این 
اتفاق صرفا برای یک دوره کوتاه مدت است.

سامانه معاملات دو هسته ای می شود
مدیرعامل بورس تهران تصریح کرد: در 
تصمیمی دیگر همانطور که در ســال 
۹۷ هســته معاملاتی فرابورس و بورس 

را جدا کردیم؛ برای بورس تهران هم دو 
سامانه معاملاتی جدا در نظر گرفته ایم 
و بــه زودی دو هســته معاملاتی برای 
معاملات شــرکت های حاضــر در بازار 

سهام فعال می شود.
رویه جدید و موقتی معاملات و میزبانی 

هر هفته بورس از یک عرضه اولیه
مدیرعامل شرکت بورس تهران با اعلام رویه 
جدید و موقتی معاملات سهام از هفته آینده 
گفــت: نه تنها امکان پذیرش 50 شــرکت 
جدید در سالجاری وجود دارد؛ بلکه بورس 
هر هفته میزبان یک عرضه اولیه خواهد بود.

دکتر صحرایی درباه برنامه های بورس تهران 
برای جلوگیری از تکرار اختلال در ســامانه 
معاملات و عادی شدن روند دادوستد سهام 
شــرکت ها گفت : یکــی از اقداماتی که با 
همکاری مدیریت فناوری بورس تهران عملی 
خواهد شد؛ به کارگیری دو سامانه معاملاتی 
است که مانند جداسازی سامانه  های بورس 
و فرابورس اجرایی شد.وی ادامه داد: علاوه 
بر این از هفته آینده و البته به صورت کاملا 
موقتی بدون آنکه زمان دادوستدها طولانی 
شود؛ سهام ترکیبی از صنایع مختلف در دو 
زمان ۸:۳0 تا ۱۱ و ۱۱ تا ۱۴ یا ۱5 هر روز 
کاری معامله خواهند شــد. در این میان به 
زودی جزئیات و چند و چون این رویه نهایی 
و منتشر می  شود.این مقام مسئول در برابر 

این ســوال که آیا وعده وزیر اقتصاد مبنی 
بر پذیرش و عرضه اولیه 50 شرکت جدید 
در بورس طی سالجاری محقق خواهد شد 
یا خیر؟ توضیــح داد: بله. در حوزه پذیرش 
شــرکت ها که به بورس و فرابورس محول 
شــده است و هر هفته یک تا دو جلسه هم 
برگزار می    شود؛ فرآیندها بر پایه آی  تی بوده 
تا زمان کمتری برای بررســی مستندات و 

طی مراحل قانونی صرف شود.
دکتر صحرایی ادامه داد: از ســوی دیگر 
راه اندازی پنجره واحد اتــاق ایران-بازار 
سرمایه- جامعه حسابداران رسمی منجر 
به تسریع در انجام امور اداری شده است؛ 
بنابراین در صورت ارائه صورت  های مالی 
سودآور و شفاف، امیدنامه کامل و تائید 
حسابرس امکان پذیرش شرکت ها حتی 
در یک جلسه هیات  پذیرش وجود دارد. 
در ایــن میان نکته مهم ســودآور بودن 
شرکت ها و احراز شفافیت کامل و رعایت 
حقوق سهامداران است که بورس تهران 
نمی  تواند از این موارد چشم پوشی کند.

وی تاکیدکــرد: با این اوصــاف نه تنها 
امکان پذیــرش 50 شــرکت جدید در 
سالجاری وجود دارد؛ بلکه بورس تهران 
در نظــر دارد تا هر هفتــه میزبان یک 
عرضه اولیه باشــد؛ مگر اینکه شرکت ها 

آمادگی نداشته باشند.
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دکتر دژپسند وزیر امور اقتصادی ودارایی:

۵۰ شرکت بخش خصوصی نیمه دوم 
امسال در بورس عرضه می شود

کرونا فرصتی برای هوشمندسازی اقتصاد ایجاد کرد

اقتصادی ودارایــی  امــور  وزیــر 
از  را  اقتصــاد  هوشمندســازی 
و  برشــمرد  خود  کاری  اولویت های 
گفت: بیماری کرونا گرچه آسیب های 
زیادی به همراه داشــت، اما فرصتی 
را برای ســرعت بخشیدن به فرآیند 

اقتصاد هوشمند ایجاد کرد.
دکتــر فرهاد دژپســند تعقیــب اقتصاد 
هوشمند را جزو اولویت های خود در وزارت 
امور اقتصادی ودارایی برشمرد و خاطرنشان 
کرد: تبدیل دفتر فناوری اطلاعات به مرکز 
اقتصاد هوشــمند با هــدف تحقق اقتصاد 

هوشمند اجرایی شد.
وزیر امــور اقتصادی ودارایی به تشــکیل 
شورای فناوری اطلاعات در وزارتخانه تحت 
مدیریت خود اشــاره کرد و گفت: شورای 
مذکــور در یک فرآیند سیاســتگذاری و 

اهداف هوشمند سازی  تحقق  به  راهبردی 
اقتصاد کمک خواهد کرد.

دکتــر دژپســند ادامــه داد: فرآیندهای 
دیجیتالــی بــه سیاســتگذاری در تحقق 
اهــداف کمک می کند و بــلای کرونا یک 
فرصت برای سرعت بخشــیدن به تحقق 
ایــن اهداف ایجاد کرده اســت.وی با بیان 
اینکه هوشمند سازی تقاضا برای مسافرت 
را کاهش می دهد، خاطرنشــان ســاخت: 
همین کاری که امروز صورت گرفت؛ باعث 
خواهد شــد بنابر آمار ارائه شده ۱5۸ هزار 
بنگاه از مراجعه به بانک ملی آزاد شــوند.

اقتصادی ودارایی هوشمند سازی  امور  وزیر 
را موجب صرفه جویــی در مصرف کاغذ و 
کاهــش حضور فیزیکی افراد دانســت که 
اجرای کامل آن کشور را به سمت خدمات 
بدون نیاز به افراد ســوق خواهد داد.دکتر 

دژپســند افزود: برخــی اعتقــاد دارند با 
هوشمندســازی بیکاری به وجود می آید، 
اما این روش بیکاری ندارد؛ بلکه جابه  جایی 
شــغل پدید خواهد آمد.وی با بیان اینکه 
به این ترتیب ظرفیت ســازی تولید برای 
تولید انجام خواهد شــد، گفــت: در حال 
حاضر این اتفاق در بانک ملی انجام شــده 
و آماده تعمیم آن به همه بانک ها هستیم.
وزیر امور اقتصادی ودارایی گفت: بسته هایی 
طراحی شده است که در آن افتتاح حساب 
و درخواست اعتبار بدون مراجعه حضوری 

انجام می شود.
دکتر دژپســند ادامه داد: به واسطه کرونا 
در بخش ســهام عدالت بــا اختیاراتی که 
رهبر معظم انقلاب دادند؛ حضور فیزیکی 
مردم در پیشخوان ها جای خود را به احراز 
هویت الکترونیکی داد.وی گفت: بنگاهدار 
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و فعال اقتصادی باید احســاس کند که در 
پیگیری امور نیاز به مراجعه مکرر ندارد و 
این موضوع پیشــتر از طریق بازار سرمایه 

عملیاتی شده است.
وزیر امــور اقتصادی ودارایی با بیان اینکه 
طبق آمارها ۱00 نفر از پرســنل بانکی به 
دلیــل بیماری کرونا جــان به جان آفرین 
اگر  تســلیم کردند، خاطرنشــان کــرد: 
هوشمندســازی فعالیت ها پیشــتر تحقق 
یافته بود؛ این تعداد از افراد جان خود را از 
دست نمی  دادند.وی ادامه داد: اگر بناست 
در اقتصاد ایران رشــد پایدار شکل بگیرد؛ 
ما باید از ســویی ظرفیت ســرمایه گذاری 
خارجی را افزایش دهیم و از ســوی دیگر 
اســتفاده از ظرفیت تولید را بــالا ببریم. 
اقتصاد هوشمند می تواند در هر دوی این 
اهداف به ما کمک جدی کند.دکتر دژپسند 
در ادامه از تشکیل  هسته اندیشه ورزی در 
وزارت امــور اقتصادی ودارایی خبر داد که 
بحث اقتصاد هوشــمند در یکــی از این 

هسته ها با جدیت دنبال می شود.
 نقدینگی وارد شده به بازار سرمایه

 را حفظ می کنیم
دکتر دژپســند همچنین با اشــاره به بند 
۹ سیاســت های کلی اقتصاد مقاومتی از 
فعال شــدن بازار سرمایه به عنوان یکی از 
مؤلفه های تحقق این سیاســت ها نام برد 
و گفت: تعداد کدهای ســهامداری در بازار 
ســرمایه تا پایان خرداد ماه ۱5 میلیون و 
۲5۱هزار کد و با احتساب سهام عدالت به 

۴۸ میلیون و 500 هزار کد رسیده است.
وی عرضه اولیه سهام شرکت ها در بورس و 
فرابورس طی ۴ ماه اول سالجاری را معادل 
۱۳۷ میلیارد ریــال و نزدیک به دو  و نیم 
برابر کل ســال ۹۸ اعلام کــرد و افزود: از 
نقدینگی  تاکنــون ورودی  ابتدای ســال 
حقیقی و حقوقی خالص به بازار ســرمایه 
معادل ۷0 هزار میلیارد تومان بوده اســت 
که در تلاش هســتیم این سرمایه ورودی 
را حفــظ و به بازار اولیــه و نهایتاً به حوزه 
تولید و توسعه سرمایه گذاری سوق دهیم. 
وی همچنین از راه  انــدازی بورس املاک 
و مســتغلات و امتیازات با سرمایه اولیه 5 

هزار میلیارد تومان خبر داد.
 دولت و مجلس به دنبال

 تعمیق و توسعه بازار سرمایه
وزیر امــور اقتصادی ودارایــی گفت: امروز 
اقبال نسبت به بازار ســرمایه بسیار عالی 

اســت، اما مردم نباید با برخــی اقدامات 
شکنندگی ســبد دارایی  خود را بالا ببرند؛ 
چراکه بازار سرمایه در سطح جهان پذیرش 

ریسک را در ذات خود به همراه دارد.
دکتر دژپســند تاکیدکرد: حضور پررنگ 
و عمیق بازار ســرمایه در تامین مالی در 
اقتصاد بــه بهبود کســب وکار و افزایش 
ورود  اما  سرمایه گذاری ها کمک می کند، 
به بازار ســرمایه باید با مشاوره و مطالعه 
انجام شــود. وی با اشاره به مفهوم اقتصاد 
مقاومتــی گفــت: برخی به غلــط تصور 
می کنند در اقتصاد مقاومتی باید حصاری 
به دور خود کشــید، اما اینطور نیست و 
باید با جهان پیرامونی ارتباط داشــت و از 
تامین مالی خارجــی و فناوری های نوین 

بهره مند شد.
وزیــر امــور اقتصادی ودارایــی ادامه داد: 
موضوع روانــی در گمرک و بــه ویژه در 
واردات کالاهای ســرمایه ای واســطه ای و 
مواداولیــه که بیــش از ۸5 درصد واردات 
کشور را تشکیل می دهند؛ باید مورد توجه 
قــرار گیرد.وی بر لزوم به خدمت درآوردن 
مالیات برای تحقق »جهش تولید« تاکید 
کــرد و گفت: ســالم ترین درآمــد دولت؛ 
مالیات اســت که باید افزایش یابد، اما در 
شرایط کنونی که از نظر درآمدهای نفتی 
در مضیقه هستیم؛ نباید به مؤدیان مالیاتی 

فشار وارد کرد.
 ارائه لایحه دو فوریتی مجلس

  برای افزایش سرمایه شرکت ها
 و تعمیق بورس از مالیات ها

وزیر امــور اقتصادی ودارایی از ارائه لایحه 
دو فوریتی به مجلس برای افزایش سرمایه 
شرکت ها و تعمیق بورس از مالیات ها خبر 
داد و افزود: دارایی های بیشــمار انسانی و 
مالی در کشور وجود دارد و چنانچه بتوانیم 
عزم خــود را برای اســتفاده بهینه از این 
دارایی هــا جذب کنیم؛ می توان بســیاری 
از دغدغه هــا را کاهــش داد و در همین 
خصوص رســانه ها می توانند این باور را در 

جامعه ایجاد کنند.
وی گفــت: رهبر معظم انقلاب در ســند 
چشــم انداز ۱۴0۴ برتــری در دو عرصه 
اقتصادی و علم و فناوری را تصویر کردند 
و چنانچه برخی مشــکلات وجود نداشت؛ 
می توانستیم به این اهداف دست یابیم. هر 
چند که در برخی حوزه ها این مهم محقق 
امیدواری  ابراز  شده است.دکتر دژپســند 

کــرد که مســئولان ظرفیت اســتفاده از 
قدرت بزرگ رسانه ها را داشته باشند که به  
معنای افزایش شفافیت، مسئولیت  پذیری، 
پاســخگویی و کارایی اســت. رسانه ها در 
از دارایی ها،  امیدآفرینی، اســتفاده بهینه 
عبور از موانع و ایجاد یک قامت بلند برای 

ایران اسلامی نقش دارند.
همه مردم می توانند دارا دوم را بخرند

وزیر اقتصاد خطاب به فعالان بازار سرمایه 
گفــت: امیدوارم فعالان بازار ســرمایه نیز 
متناســب با این رویــداد اقداماتی انجام 
دهند که بدون هیچ مشــکلی این عرضه 
انجام شود.دکتر دژپسند در ادامه گفت: از 
ویژگی های این صندوق این است که همه 
آحاد مردم ایران می توانند نسبت به خرید 
واحدها )یونیت های ســرمایه گذاری( این 

صندوق اقدام کنند.
سقف خرید 5 میلیون تومان است

وی از افزایش ســقف خرید واحدهای دارا 
دوم بــه 5 میلیون تومان خبر داد و گفت : 
در مورد صندوق  دارا دوم  تلاش می کنیم 
مجــوز لازم را از هیات  دولــت  در زمینه 
ســقف خرید دریافت کنیم؛ به  نحوی که 
افــراد بتوانند تا 5 میلیــون تومان در این 
صندوق ســرمایه گذاری کنند. با توجه به 
اقدامات به عمل آمده در مورد این صندوق 
هم همه افراد با کارت  ملی می توانند برای 
خرید واحدهای صنــدوق اقدام کنند. وی 
همچنین از تخفیف ۳0 درصدی این سهام 
خبر داد و افزود: بر اســاس مصوبه دولت 
قانونگــذار اجازه داده اســت تا ۳0 درصد 

عرضه به خریداران تخفیف داده شود.
وزیر امــور اقتصادی و دارایی با اشــاره به 
برنامه مدون دولت تا پایان امســال برای 
بازار ســرمایه گفت: هفت شرکت وابسته 
بــه وزارت صنعت تا پایــان آذر ماه و 50 
شــرکت بخش خصوصــی در نیمه دوم 
امســال در بورس عرضه خواهند شد.وی 
در ادامــه به برنامه هــای دولت در زمینه 
شرکت های بخش خصوصی اشاره کرد و 
توضیــح داد: ما با بخش خصوصی ما وارد 
بحث شده  ایم و در جلســه اخیر شورای 
گفت وگــو برنامه  ای بــرای عرضه برخی 
به صورت صندوق  شرکت های خصوصی 
پــروژه یا مجزا در بازار تا پایان شــهریور 
تدوین شــد. پس از آن هــم حدود 50 
شــرکت در نیمه دوم سال توسط بخش 

خصوصی در بورس عرضه خواهد شد.
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دکتر همتی رئیس کل بانک مرکزی:

 تخلفات عده ای معدود نباید اعتماد
 به شبکه بانکی را خدشه دار کند

رئیس کل بانک مرکزی گفت: نباید به 
دلیل اندک تخلفات از ســوی معدود 
افراد؛ عملکرد کل شــبکه بانکی و 
به آن خدشه دار و تلاش های  اعتماد 
نادیده  بانکی  نظام  خدوم  پرســنل 

گرفته شود.
دکتر عبدالناصر همتی در جلســه دوره ای 
بــا مدیران عامل بانک ها با بیان اینکه هدف 
اصلی ما کاهش ناترازی بانک هاست، گفت: از 
نظام بانکی انتظار می رود این روند اصلاحی 
ادامه دار باشد و اجازه ندهد که نقصانی به آن 
وارد شــود.رئیس شورای پول  واعتبار ضمن 
تاکید بر اهتمام هرچه بیشــتر شبکه بانکی 
بــر مبارزه با پولشــویی اظهارکرد: ضروری 
است بانک ها این نکته را جدی تلقی کنند 
و جلوی تخلفــات را بگیرند. انتظار می رود 
شبکه بانکی بر شعب خود کنترل بیشتری 
داشــته باشد و عمل به دســتورالعمل های 

شــورای پول واعتبار را با جدیت بیشــتری 
پیگیری کند.وی در خصوص شبهات مطرح 
شده درباره خانه های خالی متعلق به نظام 
بانکی عنوان کرد: این امر فرافکنی و نادرست 
است. بر اساس بررســی های به عمل آمده 
و اذعــان مدیران عامل بانک هــا این تعداد 
کمتر از ۱0 هــزار ملک متعلق به ۳0 بانک 
است و شــامل خانه های خالی نیست؛ بلکه 
تملیکی و عمدتا برای فروش است. ذکر این 
نکته ضروری است که بسیاری از این موارد 
خانه مسکونی نیست و کاربری های دیگری 
 دارد و بســیاری از آنها مربوط به ســالیان

 گذشته است.
رئیــس کل  همتــی  عبدالناصــر  دکتــر 
بانک  مرکــزی همچنیــن در یادداشــتی 
اینستاگرامی به چند نکته درباره وام ودیعه 

مسکن  به شرح زیر اشاره کرد:
- این وام »ودیعه مســکن« نیســت؛ بلکه 

»کمــک ودیعــه مســکن« اســت. هدف 
کمک به تأمیــن افزایــش تحقق یافته در 
ودیعه اجاره های مســکن اقشار کم درآمد و 
آســیب پذیر در سالجاری  است.- با توجه به 
محدودیت اعتبار تخصیص یافته برای جبران 
و کنترل آثار شیوع کرونا برای سیستم بانکی 
)حداکثر ۷5 هزار میلیارد تومان( اختصاص 
بیش از ۲0 هزار میلیــارد تومان با نرخ ۱۳ 
درصد آن هم با موکول کــردن برگرداندن 
اصــل وام به پایان دوره یکســاله با در نظر 
گرفتن سایر تعهدات کرونایی مقدور نبود.- 
افرادی که با تائید وزارت راه وشهر سازی واجد 
شرایط استفاده از این وام باشند؛ اگر به جای 
پرداخت ماهانه سود وام و پرداخت اصل آن 
در پایان سال توانایی پرداخت اصل و سود وام 
به صورت ماهانه را داشته باشند؛ می توانند 
با انتخاب خود این وام را با اقســاط ۳0 ماهه 
و نرخ ۱۲درصد دریافت کنند.- محدودیت 
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منابع اختصاص  یافته برای مقابله با آثار کرونا 
به علت تامین یک ســوم آن منابع از ذخیره 
قانونی بانک ها نزد بانک  مرکزی و در راستای 
فراهم سازی امکان تعدیل نرخ سود آن بوده 
است. بانک  مرکزی ضمن جهت گیری برای 
کمک به اقشار کم درآمد و آسیب پذیر تمام 
تلاش خــود را بر کنترل نقدینگی و نیز آثار 
تورمی آن در شرایط سخت اقتصادی کشور 
متمرکز کرده است.- جامعه هدف این طرح 
اقشــار کم درآمد و آسیب پذیر جامعه است؛ 
لذا از تمامــی بانک ها می خواهــم در کنار 
تلاش خود بــرای تامین مالــی واحدهای 
تولیدی برای ســایر متقاضیــان نیز با نرخ 
مصوب شــورای پول و اعتبار )۱۸درصد( وام 
کمک ودیعه مسکن پرداخت کرده و اولویت 

لازم را به آن بدهند.
 پرداخت تسهیلات مستأجران

 به  زودی آغاز می شود
 دکتر همتی همچنین اعلام کرد: تسهیلات 
کمکی به مستأجران تحت عنوان تسهیلات 
»مرابحه خرید کالاوخدمات« به محض اعلام 
مشخصات اشــخاص واجد شرایط از سوی 
وزارت راه وشهرســازی آغاز خواهد شد.وی 
افزود: مبالغ این وام بر اســاس طبقه بندی 
شــهرها ۱5، ۳0 و 50 میلیون تومان بوده 
و به دو روش قابل پرداخت اســت. در روش 
اول گیرندگان وام )مســتأجران( می توانند 
تســهیلات را یک ساله دریافت کنند و صرفا 
ســود آن را ماهانه بپردازند و در پایان سال 
اصــل آن را پرداخت کننــد. در روش دوم 
متقاضیان می توانند وام را سه  ساله دریافت 
کننــد و در مدت ۳۶ ماه اصل و فرع آن را به 
بانک بپردازند.رئیس کل بانک مرکزی افزود: 
اعتبار تخصیصی برای این وام به صورت کلی 

۲0  هزار میلیارد تومان است.
قادریم ثبات را به بازار ارز بازگردانیم

دکتر همتی در ادامه با بیان اینکه تمام تلاش 
خود را برای بهبود وضعیت اقتصادی کشور 
می کنیم، گفت: تمام تلاش خود را می کنیم 
تا این فشار حداکثری را کنترل کنیم و فشار 
کمتری به مردم بیایــد.وی درباره مدیریت 
بازار ارز گفت: سال ۹۷ التهابات وحشتناکی 
در بازار ارز ایجاد شــد کــه آن را مدیریت 
کردیم و شرایط خوبی را تا آبان ۹۸ داشتیم 
و ثبات خوبی را شاهد بودیم که در نتیجه آن 
تورم نزولی شد. اکنون نیز تیم بانک  مرکزی 
همان تیم است و قادریم ثبات را به بازار ارز 

بازگردانیم.
رئیــس شــورای پول واعتبــار تصریح کرد: 
اقداماتــی در حال انجام اســت کــه هر روز 
قیمت ارز وابسته به یکسری موارد نباشد؛ بر 
این اساس جلوی یک سری رانت ها، تخلفات 

و بی نظمی ها را گرفته ایــم و با قدرت پیش 
می رویــم.وی با تاکید بر اینکــه نرخ واقعی 
ارز رقمی بســیار پایین تر از قیمت فعلی آن 
در بازار اســت، گفت: نرخ دلار در اقتصاد ما 
تبدیل به شــاخص مهمی شده است، اما این 
موضوع درست می شود و همه ابزارها را به کار 
می بریم تا این نرخ را تعدیل کنیم.دکتر همتی 
خاطرنشان  کرد: در این راه تلاش بانک مرکزی 
کافی نیست و بســیاری از بخش های دیگر 
مانند بخش تجاری، بخش مالی و قوه  قضاییه 
باید کمک کنند که همکاری هایی نیز انجام 

شده که از آنها تشکر می کنیم.
رئیس کل بانک مرکزی تاکیدکرد: مساله ارز 
فقط اقتصادی نیســت و مساله ای امنیتی، 
سیاسی و اقتصادی است و نهادهای امنیتی 
نیز بایــد در این زمینه همکاری کنند.دکتر 
همتی در پاسخ به این شبهه که دولت خود 
قیمت ارز را برای درآمدزایی بالا برده است، 
گفــت: دولت هنوز ارزی که مصرف می کند 
با قیمت ۴۲00 تومان اســت و حتی بخشی 
از ارزهــای بانک مرکزی را با مجوز قانونی با 
قیمت ۴۲00 تومان برای این منظور صرف 
کــرده اســت؛ بنابراین افزایــش قیمت ارز 

تاثیری در درآمدهای دولت ندارد.
وی ادامه داد: رئیس جمهوری دنبال کنترل 
نرخ ارز اســت و به هیچ  عنوان چنین کاری 
نخواهد کرد. مگــر می توان ۸5 میلیون نفر 
را بــه خاطر درآمدزایی نابــود کرد؟ درآمد 
در مقایســه با نرخ ارز اصــلا اهمیتی ندارد؛ 
چراکه وقتی نرخ ارز بالا برود، کشــور نابود 
می شود.رئیس کل بانک مرکزی تصریح کرد: 
به مردم اطمینــان می دهم که اصلا چنین 
چیزی وجود نــدارد و اگر بتوانیم نرخ ارز را 
پایین بیاوریم که در روزهای آینده انشــاالله 
این اتفاق خواهد افتاد؛ نشــان خواهیم داد 
که دولــت چنین هدفی ندارد.وی ادامه داد: 
ثبات در بازار ایجاد شــده و هنگامی که وارد 
ثبات می شویم؛ روند پایین آوردن نرخ ارز را 
آغاز می کنیم. اگر نرخ ارز پایین بیاید؛ قیمت 

کالاها نیز در میان  مدت پایین خواهد آمد.
دکتر همتی در بخش دیگری از ســخنانش 
درباره اقدامــات بانک مرکزی برای مقابله با 
اختلاس های بانکــی تاکیدکرد: قوه قضائیه 
در این خصوص خوب برخورد می کند. ظرف 
چند ماه گذشته آقای رئیسی اقدامات بسیار 
خوبــی را انجام داده اند و نزدیک به ۱۶ هزار 
میلیارد تومان از مطالبات بدهکاران بانکی را 

وصول کرده ایم.
وی درباره پرداخت تسهیلات خرد نیز گفت: 
خواهش ما از مدیران بانک ها این اســت که 
به مردم ســخت گیری نکننــد. به خصوص 
طبقاتی که وام های خرد درخواســت دارند 

را با حداقل ضمانــت پرداخت کنند و تنها 
مطمئن باشــند که پول بانــک برمی گردد. 
در همین زمینه ســامانه ارتباطی با شماره 
۲۷0۶ از هفته آینده راه اندازی می شــود که 
بانک  مرکزی در این زمینه پاســخگو خواهد 
بود.رئیــس کل بانک مرکــزی درباره حذف 
چهار صفر از پول ملی نیز گفت: حذف چهار 
صفر در مجلس جدید نیز در حال پیگیری 
اســت، اما بانک  مرکزی در اســکناس های 
جدیدی که چــاپ می کند؛ صفرهــا را به 
صــورت کم رنگ چاپ می کنــد تا به نوعی 

نشانه دوران گذار باشد.
 وظیفه اصلی بانک مرکزی 
مدیریت کنترل تورم است

بانک مرکــزی همچنیــن در  رئیــس کل 
یاداشتی دیگر با موضوع نقدینگی اعلام  کرد: 
مدیریت بازار ارز و پول و نهایتا کنترل تورم 
در شــرایط اقتصادی امــروز وظیفه اصلی 
بانک مرکزی اســت. کســری بودجه دولت 
به خاطر تحریــم صادرات نفت یک واقعیت 
است و »تامین مالی سالم« این کسری بدون 
اســتقراض از بانک مرکزی نیز یک ضرورت.

تامین مالی سالم کسری بودجه دولت چهار 
راه حل بیشتر ندارد: کاهش هزینه ها، افزایش 
درآمدهــای مالیاتی، فروش ســهام و اموال 
دولت و انتشــار اوراق  بدهی یا پیش فروش 

کالاهایی نظیر نفت در شرایط تحریمی.
 برخی از اقدامات بانک مرکزی

 برای اصلاح نظام بانکی
 دکتر همتی برخی از اقدامات بانک مرکزی 
برای اصلاح نظام بانکی را چنین تشریح کرد: 
ســاماندهی بانک های ناسالم، تعیین هیات 
سرپرستی بر موسســات اعتباری ناسالم و 
متوقف کردن روند تخریبــی آنها در بازار و 
شروع اصلاح ترازنامه و حل مشکل ناترازی 
آنهــا و همچنین تعیین تکلیف مؤسســات 
اعتباری غیرمجاز، ادغام بانک ها و مؤسســه 
اعتباری وابسته به نیروهای مسلح در بانک 
ســپه، تدوین و اجرای سیاستگذاری نوین 
پولی، ســاماندهی اضافه برداشــت بانک ها 
و کاهش شــدید حجــم آن و منوط کردن 
هر گونــه دریافت اعتبار و اضافه برداشــت 
بانک ها بــه ارائه وثیقه،  اصلاح ضوابط تائید 
صلاحیت مدیران، نحوه شناســایی درآمد و 
حد مجاز تملک سهام بانک ها، وضع مقررات 
جدیــد در تراکنش های بانکــی، تدوین و 
ابلاغ دســتورالعمل نحوه امهــال مطالبات 
معوق بانک ها در راستای رعایت ملاحظات 
و قواعد شــرعی در امهال مطالبات. وصول 
مطالبات معوق بدهکاران کلان با پشتیبانی 
قوه قضائیه و پیگیری کمیته فرادســتگاهی 

رسیدگی به مطالبات معوق.



22

99
اد 

رد
- م

  5
1  

اره
شم

  -
م 

نج
ل پ

سا

حسینی مدیرعامل بورس انرژی ایران مطرح کرد:

تامین مالی طرح های نیمه تمام 
به کمک صندوق های پروژه

مدیرعامل بورس انــرژی ایران گفت: 
صندوق های پروژه می توانند هم منافع 
سرمایه گذار و هم منافع دولت و بخش 
خصوصی را در صورتی که به درســتی 

اجرایی شود؛ تامین کند.  
سیدعلی حســینی مدیرعامل بورس انرژی 
ایران در خصوص استفاده از صندوق پروژه ها 
برای تامین مالی پروژه های این بخش گفت: 
تحریم های ظالمانه علیه کشــورمان باعث 
شده ســرمایه گذاری و جذب منابع مالی در 
بخش انرژی با مشکل مواجه شود، اما بخش 
انرژی برای جذب سرمایه همچنان جذابیت 
و پتانسیل بسیار بالایی دارد . در گذشته برای 
تامیــن مالی پروژه هــا مخصوصا پروژه های 
حوزه انــرژی راهکارهای محــدودی وجود 
داشــت و اوراق مشارکت تنها ابزار مستقیم 
جذب سرمایه های مردمی بود. انتشار اوراق 
مشــارکت معمولا توسط شرکت های بزرگ 
انجام می شد و در صورتی که پروژه ای از قبل 

وجود داشت؛ می توانستیم از این روش برای 
تامین مالی استفاده کنیم.

وی افزود: یکی از اصلی ترین مشــکلات این 
شــیوه تامین مالی این بود کــه به صورت 
دقیق قابلیت رصــد و پیگری نحوه و میزان 
هزینه  کرد مبالغ سرمایه گذاری شده؛ وجود 
نداشت . به عبارت دیگر مشخص نبود مبالغ 
پرداخت شده توســط مردم چگونه در این 
پروژه صرف می شود و پروژه در چه مرحله ای 
قرار دارد؟. زمانی مشــکل حادتر می شد که 
اصلا مشــخص نبود ایــن مبالغ جمع آوری 
شــده که از فروش اوراق مشارکت برای یک 
پروژه خاص به دســت آمــده؛ آیا در همان 
پروژه خاص هزینه می شــود؟ مشکل آخر 
هم مربوط می شــد به این مساله که با پایان 
یافتن پروژه ســود مشارکت افراد که در این 
پروژه سرمایه گذاری کرده بودند؛ به درستی 

محاسبه نشده و به آنها پرداخت نمی شد.
بــه همین دلایل در ســازمان بورس به این 

نتیجه رسیدیم که باید یک نهاد مالی جدید 
ایجاد شود تا مشکلات سازوکار قبلی یعنی 
اوراق مشــارکت را نداشــته باشــد . پس از 
بررسی های کارشناسی به نهاد صندوق پروژه 
رسیدیم . این مســاله می تواند به مشارکت 
واقعی مردم در ســرمایه گذاری کمک کند 
و به همیــن دلیل در ســازمان بورس ایده 
صندوق پروژه شــکل گرفت و به دنبال آن 
اجرایی شــد . اولین صندوق پروژه کشور نیز 
حدود سه ســال پیش با نام صندوق پروژه 
»پرند مپنا« تشکیل شــد و موضوع آن هم 
سیکل ترکیبی کردن نیروگاه پرند مپنا بود 
که در حال حاضر به مراحل نهایی این پروژه 

نزدیک می شویم.
 صندوق پروژه 

در راستای ریسک سرمایه گذاران
حسینی در ادامه با بیان اینکه صندوق پروژه 
یک نهاد مالی است، افزود: صندوق پروژه بر 
اســاس قانون اوراق بهادار تشکیل می شود 
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و ایجاد آن منوط به اخذ مجوز از ســازمان 
بورس واوراق  بهادار است . در ساختار صندوق 
پروژه سعی شده از ارکان مختلفی همچون 
مدیر، متولی، بازارگردان، حســابرس و غیره 
به منظور پوشــش ریسک ســرمایه گذاران 

استفاده شود .
وی افزود: از صندوق پروژه می توان اختصاصا 
برای تامین مالی یک پروژه خاص اســتفاده 
کرد . این مســاله ســبب خواهد شد جریان 
نقدی کــه وارد صندوق می شــود؛ به طور 
مشــخص به پروژه مربوطه اختصاص یابد و 
یا پولی که ســرمایه گذاران می آورند؛ کاملا 
نحوه هزینه کرد آن مشــخص شــود . ضمنا 
گزارش های مالی که بــرای صندوق پروژه 
تهیه می شود؛ به طور کامل جریانات نقدی 
آن و پیشرفت مالی پروژه را نشان می دهد و 
همگان می توانند از آن کســب اطلاع کنند . 
در زمان اتمام پروژه هم یک استراتژی خروج 
کاملا مشــخص نیز برای ســرمایه  گذاران 

پیش  بینی شده است.
تاثیر صندوق پروژه ها بر بازار سرمایه

مدیرعامل بورس انــرژی ایران گفت: یکی 
از راهکارهای بسیار ضروری و تاثیرگذار در 
تامین مالی پروژه ها که کشور هم اکنون و در 
آینده نزدیک به آن نیاز مبرم دارد؛ همین 
صندوق پروژه هاســت . ایجاد این صندوق 
پروژه هــا می تواند بر فضای بازار ســرمایه 
کشــور نیز  تاثیرگذار باشد . یعنی در کشور 
پروژه های نیمه تمــام و نزدیک به اتمامی 
وجــود دارد که پروژه های خوبی هســتند 
که در آینده نزدیک و با بهره برداری از آنها 
به شرکت های ســودده و پربازدهی تبدیل 
می شوند که می توان بخشی از منابعی که 
در حال وارد شــدن به بازار سرمایه است را 
از طریق این صندوق پروژه ها به بخش های 
عمرانــی و ســرمایه گذاری اختصاص داد . 
در حال حاضر بــه علت عدم وجود یا عدم 
کفایت مسیر های انتقال صحیح نقدینگی 
بــه بخش های مولد و بــا ارزش افزوده بالا؛ 
باعث شــده نقدینگی موجود در جامعه به 
افزایش بی  دلیل قیمت برخی ســهم ها در 
بورس  بینجامد که می تواند در آینده تبعات 

خطرناکی داشته باشد.
وی گفت: با و جــود این صندوق های پروژه 
چند اتفاق خوب رخ خواهد داد؛ اولین اتفاق 
خوب این است که بورس در تامین سرمایه 
پروژه ها نقش فعال  تری خواهد داشت که این 
مهم از یکسو هم مشکل شرکت ها را برطرف 
خواهد کرد و هم عمق بورس و بازار سرمایه 
را بیشــتر خواهد کرد. یعنی بازار ســرمایه 

کمک می کند تا این پروژه ها اجرایی شــوند 
و به مرحله بهره برداری برسند.

حسینی در ادامه افزود: این صندوق ها طوری 
طراحی شده اند که می توانند چند پروژه را به 
طور همزمان پشــتیبانی کنند . طراحی این 
صندوق ها چند ســال طول کشیده است تا 
به مرحله اجرایی برســد و تقریبا مکانیزمی 
برای رفع تمام ابهاماتی که در خصوص این 
صندوق ها وجود دارد؛ ایجاد شــده اســت . 
اســتفاده از این صندوق ها مغفــول مانده 
اســت و دولت نیز باید در این زمینه از این 
صندوق هــا حمایت کنــد . دولت علاقه  مند 
اســت منابعی که وارد بازار سرمایه می شود؛ 
تنها صرف سفته  بازی نشود و این سرمایه ها 
در اجرای پروژه ها نیز دخالت داده شــوند . 
ساختار محکم این صندوق ها تا حدود زیادی 
می تواند در توسعه کشور و تامین منابع مالی 
اجرای پروژه ها کمک شایان توجهی داشته 
باشند . این صندوق ها می توانند حلقه واسط 
میان سرمایه های خرد و پروژه هایی در کشور 
باشــند که نیاز به منابع مالی بــرای اجرا و 

تکمیل شدن دارند.
جزئیات عرضه اولیه اوراق 20 هزار 

میلیارد ریالی نفت در بورس
مدیر عامل بورس انــرژی ایران همچنین از 
جزئیات عرضه اولیه قراردادهای سلف  موازی 
استاندارد نفت خام سنگین صادراتی شرکت 
ملی نفت ایران گفت: حجم این تامین مالی 
۲0 هزار میلیارد  ریال است. ناشر این اوراق 
شرکت ملی نفت ایران و هدف از این عرضه 
تامین مالی طرح های توسعه ای و هزینه های 
جاری شــرکت ملی نفت ایران است که در 
دو نماد »ســنفت 00۲« و »سنفت 00۳« 

انجام می شود.
حســینی اظهارداشت: این اوراق به ترتیب 
ابــزار مالی اختیار فــروش و خرید ۱۸.5 و 
۱۹ درصدی بــوده و بازارگردان نیز با نرخ 
سود روزشمار ســالانه ۱۷.5 درصد نسبت 
به نقدشــوندگی اوراق طی دوره معاملاتی 

اقدام می کند.
وی گفت: طول دوره عرضه اولیه در این نماد 
یک روز کاری و از ســاعت ۸:۳0 تا ۱۲:۳0 
خواهد بود. سررســید این اوراق دو ســال 
شمسی بوده و معاملات ثانویه این اوراق نیز 
حداکثر ۱0 روز کاری پس از پایان روز عرضه 

اولیه آغاز می شود.
مدیرعامل بورس انرژی ایران افزود: عملیات 
بازارگردانی این اوراق به طور جداگانه توسط 
دو شــرکت تأمین سرمایه انجام می پذیرد و 
تمامی اشخاص حقیقی و حقوقی که دارای 

کدمعاملاتی بورس انرژی هستند؛ طی دوره 
عرضه اولیه و معامــلات ثانویه می توانند از 
طریق کارگزاری هــای دارای مجوز فعالیت 
در بورس انرژی نسبت به خریدوفروش این 

اوراق اقدام کنند.
وی افزود: مهلت تسویه در دوره عرضه اولیه 
و معاملات ثانویه یک روز کاری پس از انجام 
معامله بوده و تسویه نقدی در سررسید نیز 
حداکثر ســه روز کاری پــس از آخرین روز 

معاملاتی خواهد بود.
مدیرعامــل بورس انرژی با اعلام تفاوت بین 
عرضه اولیه قراردادهای ســلف  موازی نفت 
خام در هفته پیش رو و طرح ریاست جمهوری 
موســوم به پیــش فروش نفت )گشــایش 
اقتصــادی( گفت: طرح مذکــور در مراحل 
کارشناسی اســت و هنوز نهایی نشده است 
و پس از تائید مراجع ذیصلاح آمادگی عرضه 
و انجام معامــلات ثانویه آن از طریق بورس 

انرژی وجود دارد.
وی ادامــه داد: از اردیبهشــت ۹۴ تاکنون  
بخش خصوصی و دولتی با دارایی های پایه 
نفت خام سنگین، نفت خام سبک، میعانات 
گازی، بنزیــن، نفت کــوره و برق به دفعات 
نســبت به تامین مالی در قالب قراردادهای 
سلف  موازی استاندارد از طریق بورس انرژی 

اقدام کرده اند . 
حسینی از شــرکت های پالایشگاه ستاره 
خلیج  فــارس، توســعه نفــت وگاز صبای 
کنگان، گروه مپنا، سنندج مپنا، گروه آریان 
ماهتاب گستر و شرکت ملی نفت ایران به 
عنوان شــرکت هایی نام برد که از ســال 
۹۴ تاکنون نســبت به انتشار قراردادهای 
ســلف  موازی اســتاندارد از طریق بورس 

انرژی ایران اقدام کرده اند.
وی همچنین در مورد ســابقه تامین مالی 
شــرکت ملی نفت ایــران از طریق بورس 
انــرژی گفت: این شــرکت تاکنون طی 5 
مرحله در ســال ۹۴ و دو مرحله در ســال 
۹۷ و یک مرحله در سال ۹۸  با دارایی پایه 
نفت کوره از طریق این بورس تامین مالی 

کرده است.
مدیرعامل بورس انرژی در پایان تأمین مالی 
تولیدکننــدگان از طریق بورس های کالایی 
و جمع آوری ســرمایه های خرد عموم مردم 
برای راه انداختن چرخ های اقتصادی کشور 
را مطمئن ترین راه برای توســعه کشــور و 
هدایت نقدینگی در مســیر صحیح و مولد 
دانســت و اظهارکرد: بورس انــرژی ایران 
پذیرای درخواست  تامین مالی متقاضیان در 

چارچوب قوانین    ومقررات است.
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فلاح مدیرعامل شرکت اطلاع رسانی و خدمات بورس:

نسل چهارم سفیران بازار سرمایه در راهند
خدمات  و  اطلاع رسانی  شرکت  مدیرعامل 

بــورس از برگــزاری چهارمین لیگ 
ستارگان بورس در نیمه دوم مرداد 

گفت:  و  داد  خبر  سالجاری  ماه 
همواره باید مســاله آموزش 

بازار  در  فرهنگ ســازی  و 
پیگیری  خوبی  به  سرمایه 
این  ما مدت هاست  و  شود 
کرده ایم.  شــروع  را  کار 
بورس،  ســتارگان  لیگ 
مســابقات الگوریتمــی، 
جشــنواره بورس ورسانه و 

با  شهربه شهر  فرهنگ سازی 
همین هدف طراحی شده اند.

یاســر فــلاح مدیر عامــل شــرکت 
اطلاع رسانی و خدمات بورس ضمن بیان 

مطلب فوق و با اشــاره به تاریخچه برگزاری 
لیگ ســتارگان بورس گفت: ســومین لیگ ستارگان 

استاندارد های کمی و کیفی برگزاری یک رقابت دانشجویی در 
کشور را جابه جا کرد. طی دو ماه قریب به ۳00 دانشجو در قالب 
۶5 تیم داخلی وخارجی دور هم جمع شــدند و با هم به رقابت 
پرداختنــد و در یک جمله امروز  لیگ ســتارگان بورس مظهر 

گرایش نسل نوخواسته دانشگاهی به سمت بازار سرمایه است.
فلاح ادامه داد: بعد بین المللی، تعداد شــرکت کنندگان، گستره 
کشــوری و حضور دانشــجویان همه رشته ها شاخص های مهم 
ســومین لیگ ســتارگان بورس بود. ســومین لیگ ستارگان 
بورس در سال گذشته به صورت بین المللی و با حضور ۶5 تیم 
داخلی وخارجی برگزار شد که ۶0 تیم داخلی  و پنج تیم خارجی 
در این مسابقه با یکدیگر رقابت کردند که در نهایت تیم دانشگاه 
آزاد واحد تهران شــرق اول، تیم دانشگاه خوارزمی دوم  و تیم 

دانشگاه ایلام سوم شد.
مدیرعامل شــرکت اطلاع رســانی و خدمات بــورس همچنین 
اضافه  کرد: برای افزایش ضریب نفوذ بازار سرمایه و تشویق جامعه 
به دادوســتد مبتنی بر دانش وتخصص چاره ای جز گذشــتن از 
مسیر فرهنگ نیست و برگزاری رویدادهایی مثل لیگ ستارگان 
بورس، جشنواره بورس ورســانه، رقابت معاملات الگوریتمی یا 
کارگاه های آموزشــی و فرهنگ ســازی شهربه شهر جملگی در 

راستای توسعه فرهنگ سرمایه گذاری بورسی عملیاتی شده اند.
فلاح با بیان اینکه اکنون در آستانه برگزاری چهارمین دوره لیگ 
ستارگان بورس هستیم؛ به جزئیات این رویداد اشاره کرد و اظهار 
داشت: چهارمین لیگ ستارگان بورس از مرداد ماه سالجاری به 
مــدت ۶ هفته به صورت کاملا غیرحضوری برگزار می شــود و 
در این دوره بدون محدودیت کمی میزبان تیم های دانشــگاهی 
از سراســر کشور هســتیم و در پایان به تیم هایی که بیشترین 
بازدهــی را در طول این مدت کســب کنند؛ جوایــز ارزنده ای 
تعلق می گیرد.مدیرعامل شرکت اطلاع رسانی و خدمات بورس 

در ادامه با اشــاره به جوایز این دوره از مسابقات 
لیگ ستارگان گفت: جوایز تیم ها در قالب 
اعتبار خرید ســهام است و به تیم اول 
۳0 میلیون تومان اعتبار، تیم دوم 
۲۸ میلیــون تومان و تیم ســوم 
۱۸ میلیون تومان اعتبار خرید 

سهام تعلق می گیرد.
برگــزاری  کمیتــه  رئیــس 
ســتارگان  لیگ  چهارمیــن 
بورس به شــرایط خاص این 
رویداد در ســالجاری اشــاره 
کرد و بیان داشت: رقابت تیم ها 
در چهارمین لیگ ســتارگان با 
سنوات گذشــته تفاوت عمده ای 
دارد و به دلیــل همه گیری ویروس 
کرونــا به صــورت کامــلا غیرحضوری 
برگزار می شــود. بنابرایــن محدودیت کمی 
برای حضور تیم های دانشــگاهی وجود ندارد و همه 
تیم های دانشگاهی در تمامی رشته ها از سراسر کشور می توانند 
در این رقابت شرکت کنند.فلاح افزود: تیم های دانشگاهی پس 
از ارسال معرفی  نامه از سوی دانشگاه همراه با یک سرپرست به 
دبیرخانه لیگ ستارگان بورس معرفی می شوند و اگر دانشگاهی 
به دلیل همه  گیری ویروس کرونا تعطیل بود؛ رئیس دانشگاه یا 
دانشکده می تواند با ارسال ایمیل تیم های دانشگاهی را معرفی 
کند. سرپرســت تیم های دانشــجویی باید یا عضو هیأت  علمی، 
استاد واحد دانشگاهی و یا دانشجوی دکترا باشد و به این ترتیب 
هر تیم شــامل سه شــرکت  کننده و یک سرپرست خواهد بود.

وی ادامه داد: برای شــرکت کنندگان در لیگ ســتارگان بورس 
دوره های آموزشــی وبیناری طراحی شــده که قبل از آغاز این 
رقابت برگزار می شود و در آن فرآیند رقابت و خریدوفروش سهام 

برای تمامی متقاضیان تشریح می شود.
رئیس کمیته برگزاری چهارمین لیگ ستارگان بورس با تاکید 
بر اینکه مهمترین هدف برگزاری لیگ ستارگان بورس شناسایی 
خبرگان مالی و جذب آنها در بازار ســرمایه اســت، گفت: لیگ 
ســتارگان بورس رقابتی فرهنگ  ســاز و آموزش  محور است و از 
طریق این رقابت ارتباط بین دانشــگاه و صنعت مالی کشــور 

تقویت و فرهنگ سهامداری به فضای دانشگاهی وارد می شود.
مدیرعامل شــرکت اطلاع  رســانی و خدمات بورس افزود: لیگ 
ستارگان بورس وســیع  تر از سال های گذشته در حال برگزاری 
اســت و فرصت خوبی برای دانشجویان ایجاد کرده تا در محیط 
سرمایه  گذاری و فضای بورس کشور قرار بگیرند و تجربه عملی 
کسب کنند. دانشجویان شرکت  کننده در این رویداد چهارمین 
نسل سفیران دانشگاهی بازار سرمایه هستند و برخی از آنها نیز 
جذب بازار کار می شوند. به دانشجویان این نوید را می دهیم که 
اگر از هوش مالی خوبی برخوردار باشند؛ می توانند به راحتی در 

فرآیند خلق ثروت ملی نقش  آفرین باشند.
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بازار سرمایه طی ماه های اخیر رشد قابل توجهی را 
تجربه کرده و زمینه برای اینکه بنگاه های تولیدی 
برای تامین  منابع مالی به این سمت هدایت شوند؛ 
فراهم شده است، اما در شرایط کنونی این سوال 
مطرح می شود که برای هدایت بنگاه های تولیدی 
به سمت بازار سرمایه چه الزاماتی موردنیاز است 
و از ســوی دیگــر در این زمینه چه مشــکلاتی 

پیش روی تولید وجود دارد؟
در مجموع فکر هدایت بنگاه های تولیدی به بازار 
ســرمایه چون به معنی برداشــتن بار انحصاری 
تامین منابع از دوش بانک و گذاشــتن بخشی از 
آن بر روی نهادی دیگر اســت؛ ایده بسیار خوبی 
است. باید توجه داشت که با وجود محدودیت های 
قانونــی صاحبان بنگاه های تولیــدی و صنعتی 
فقــط از بانک تامین منابع نمی کننــد. به  دلیل 
ســختی و محدودیت منابع بانکی و حبس بودن 
بخــش بزرگی از ســرمایه بانک ها نــزد دولت یا 
در مســتغلات و املاک بدهکاران بــه این نظام؛ 
دسترســی بنگاه های تولیدی به تسهیلات آنها 
دشــوار است. همچنین به  دلیل موانع سختی که 
بانک ها در دادن تســهیلات به بنگاه های تولیدی 
دارند؛ می توان گفت بنگاه های تولیدی برای تامین 
منابع مالی خود همواره دستی به  سوی بازار آزاد 
داشته اند. اما چون به دلایل مختلف از جمله اینکه 
نمی توانیم وجود چنین بازاری را طبق قواعد فقهی 
هضم کنیم؛ در حساب وکتاب های قانونی بنگاه ها 
در استفاده از بازار آزاد برای تامین سرمایه اسمی 

به میان نمی آید.
به هر صورت کاستن از بار تامین سرمایه از دوش 
بانک ها و بازار آزاد و اســتفاده از منابع مالی که در 
اختیار بازار ســرمایه است؛ گام بسیار مناسبی در 
شرایط کنونی محسوب می شود. نکته  دیگری که 
در این میان مطرح می شود این است که منابع این 
بازار چگونه می تواند در اختیار بنگاه های تولیدی 
قرار گیرد؟ ظاهر امر چنین اســت کــه اگر بازار 
سرمایه رونق گیرد؛ در گام نخست رقمی نصیب 
بنگاه ها نخواهد شد و افزایش میزان تبادلات جاری 
ســهام به نفع بنگاه ها نخواهد بود، اما در این بازار 
رو به رشــد سریع و به شــرط مساعدت سازمان 

بــورس واوراق بهادار این امــکان وجود دارد که با 
افزایش سرمایه یا انتشار و فروش اوراق مشارکت 
شرکت ها هم منتفع شــوند.در این صورت است 
که این رونق تنها به بورس بازی منتهی نشــده؛ 
بلکه شرکت ها نیز موفق می شوند بخشی از منابع 
موجود در این بــازار را به خود اختصاص دهند و 
به  طور طبیعی برای اصلاح ســاختار مالی خود از 
آنها استفاده کنند. در اینجاست که سازمان بورس 
باید با تقویت کمی وکیفی کادرهای خود و سرعت 
بخشــیدن به انجام کارهای قانونی خود به کمک 
بنگاه ها بیاید. در حال حاضر فرآیند ورود به بورس 
و افزایش ســرمایه در شرکت های صنعتی که در 
بورس پذیرفته شده اند و شرکت های عام که قانونا 
باید تحت نظارت ســازمان بورس باشند؛ بسیار 

زمان گیر است. 
توجه شــود که در این مقطــع دولت و نهادهای 
وابسته به آن نیز به  دلیل کسری شدید بودجه ای؛ 
متوجه این بازار شده اند و قصد رفع مشکلات مالی 
خــود از این طریق را دارند. بنابراین در عین حال 
که باید نظارت بیشــتری بر ورود و جذب سرمایه 
در بنگاه ها در بورس صورت گیرد؛ باید ســرعت 
بیشتری نیز به این فرآیندها داده شود. اگر سازمان 
بورس این فرآیندها را اصلاح کند و به آن سرعت 
ببخشد؛ شرکت ها نیز می توانند سودبرنده بزرگ 
این رشد و تغییرات باشــند. در حال حاضر طی 
این مسیر با مشکلات بسیاری همراه است. در این 
خصوص می توانم به تجربه خود دو شرکت کاملا 
مشــابه که یکی از آنها سهامی عام بود و دیگری 
سهامی خاص اشــاره کنم. بر اساس برنامه ریزی 
افزایش ســرمایه شرکت ها در دســتور کار قرار 
گرفت؛ فرآیندی که برای شرکتی که در سهامی 
عام بود ۱۸ ماه و برای شرکتی که سهامی خاص 
بود تنها یک هفته زمــان برد. البته این تجربه به 

سال ها پیش باز می گردد.
در خصــوص چالش هایی که در مســیر افزایش 
سرمایه قرار داشت؛ می توانم به این موضوع اشاره 
کنم که ســازمان بورس کارشناسی رسیدگی به 
افزایش سرمایه را عمدتا به شرکت های کارشناس 
اقماری که از ســوی این سازمان تائید می شدند؛ 

واگذار کرده بود و به  رغم اینکه افزایش ســرمایه 
توسط بازرس پذیرفته شده بود؛ سازمان بورس با 
اســتفاده از این حربه که باید از سهامداران اقلیت 

حفاظت کنیم؛ طی مسیر را دشوار کرده بود. 
در واقع به نوعی افزایش ســرمایه شرکت ها را به 
ایجاد منبع درآمــد برای بنگاه های وابســته به 
خودشــان گره می زد؛ به  طوری  که شــرکتی که 
تمایل به افزایش ســرمایه داشــت؛ یا باید هزینه 
بیشــتری در انجــام کارهای کارشناســی لازم 
صرف می کرد یا اینکه افزایش سرمایه را از طریق 
بنگاه ها صــورت می داد که ایــن بنگاه ها فارغ از 
اینکه از ســوی سازمان حسابرســی مورد تائید 
بودند، اما باید از ســوی ســازمان بورس نیز مورد 
تائید قرار می گرفتند.تسریع در این روند از طرف 
متقاضیان ورود به بازار بورس؛ خود می توانست به 
نقطه آغازی برای فسادی دیگر بدل شود؛ چراکه 
شــرکت ها برای تامین خواســته خود وابسته به 
تامیــن  نظر بخش های دیگری شــده بودند. گاه 
دیده می شــود؛ در حالی که شرکت اقدامات لازم 
برای ورود به بورس یا افزایش سرمایه را انجام داده 
است، اما در پیچ آخر با سدی به نام هیات  پذیرش 
یا کارشناسی سازمان بورس مواجه می شود. این به 
معنی آن است که زمان لازم برای طی فرآیندهای 
قانونی در بازار بورس با فاصله زمانی که شــرکت 
احتیاج به منابع دارد تا فرصت های تجاری را شکار 

کند؛ همخوانی ندارد.
برخــی از چالش هــای بنگاه هــا در بــورس به 
محدودیت هــای کنونــی حاکم بــر بنگاه های 
صنعتی وتولیدی در دادوستد با خارج از کشور باز 
می گردد. به  دلیل این محدویت ها این امکان وجود 
ندارد که برای یک طرح توســعه به صورت آزاد از 
بازارهای جهانی پیشنهادهای متعدد و از سر صبر 
دریافت شــود. یا اطلاعات کامل قراردادهای مهم 
تجاری به  طور کامل فاش شود. این یک واقعیت 
اســت که ما در شرایط تحریم قرار داریم و دنیای 
خارج این گیره را به  طور پیوســته برای مدیران 
صنایع ما تنگ تر می کنــد، اما نظام بوروکراتیک 
دولتی ما از جمله خود سازمان بورس این مشکل 

را در فرآیندهای خود لحاظ نمی کند.

 بنگاه های تولیدی
در بازار سرمایه

نصراله محمدحسین فلاح-عضو هیات مدیره انجمن مدیران صنایع و کنفدراسیون صنعت ایران
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دکتر اردشیر ســعدمحمدی با بیان اینکه 
در سال 98 شرکت ملی صنایع مس ایران 
بیــش از 70 هزار متر حفــاری انجام داده 
است، گفت: خبر خوشی که برای کارکنان 
و سهامداران شــرکت مس دارم؛ این است 
که بــا انجام این فعالیت هــا 528 میلیون 
تن ماده معدنی جدید با عیار 0.5 درصد به 

ذخایر مس شرکت اضافه شد.
مدیرعامل شــرکت ملی صنایع مس ایران به سایر 
اقدامات انجام شــده در حوزه اکتشاف در سال ۹۸ 
اشاره کرد و افزود: در سال ۹۸ فعالیت های اکتشافی 
در هفت پهنه به وســعت ۶۳ هــزار کیلومتر مربع 
انجــام گرفت. برنامه پیش بینی حفاری ســال ۹۸ 
برابر با ۶0 هزار متر بود که در این ســال با افزایشی 
قابل  توجه به میزان ۷0 هزار متر رسید. وی با اشاره 
به اینکه از ابتدای سال ۹۸ تا سه ماهه اول سال ۹۹ 
با اکتشــافات صورت گرفته در شرکت ملی صنایع 
مس ایران ذخایر شرکت افزایش یافته است، گفت: 
ذخایر شرکت در طول این مدت از ۲۷.5 میلیون به 
۳5.5 میلیون تن مس محتوی افزایش یافته است. 

در حــال حاضر ما رتبه هفتــم دنیا در ذخایر مس 
محتوی را داریم.

 افزایش 6 درصدی تولید کاتد
 و 13 درصدی تولید آند شرکت مس 

دکتر سعدمحمدی همچنین گفت: تا پایان تیرماه 
۹۹ تولید کاتد شــرکت مس با ۹۱ هزار و ۸0 تن، 
شــش درصد از برنامه پیش بینی  شده جلوتر بوده 
و آند با ۱۲۱ هزار و ۲0۲ تن؛ ۱۳ درصد بیشــتر از 
برنامه ابلاغی عملکرد کارخانجات ذوب بوده است. 
همچنین طی چهار ماهه نخســت امسال مجموع 
فــروش داخلی و صادرات نســبت بــه برنامه دوم 
فروش که ۱۱ درصد بیشــتر از برنامه قبلی است؛ 
۴ درصد بالاتر اســت و رکورد جدیدی در عملکرد 
فروش شرکت مس محسوب می شود که جزئیات 

آن متعاقبا اعلام خواهد شد.
وی در ادامه گفــت: در تیرماه مجموع تولید کاتد 
کل شــرکت ۲۲ هزار و ۷۱ تن بوده که رشــد ۱۲ 
درصدی نســبت به برنامه داشته و ۲۹ هزار و ۶5۲ 
تن آند نیز تولید شــده که ۱۴ درصد بالاتر از برنامه 
است.مدیرعامل شرکت مس اظهارداشت: از ابتدای 

ســالجاری تا پایان تیرماه در مجموع ۴0۳  هزار و 
۹۹5 تن کنســانتره مس تولید شــده که رشد دو 
درصدی نســبت به برنامه داشته است. همچنین 
با تولید ۲5۹۳ تن کنســانتره مولیبدن رشد چهار 
 درصدی تولید کنسانتره مولیبدن نسبت به برنامه 

اتفاق افتاده است.
 رشد 100 درصدی فروش کاتد
 طی چهار ماهه نخست امسال

دکتر سعدمحمدی در ادامه با بیان اینکه کل فروش 
شرکت ملی صنایع مس ایران تا پایان تیرماه سال 
۹۹ بــه عدد ۹۱ هزار و ۶۲0 میلیارد ریال رســیده 
است، گفت:  این میزان فروش رشد ۳۳.۲۱ درصدی 
را نسبت به مدت مشابه سال گذشته نشان می دهد.

مدیرعامل شــرکت ملی صنایع مــس ایران افزود: 
در دوره یک ماهه منتهی به ۳۱ تیرماه ســالجاری 
شــرکت مس بیش از ۲۷ هزار و ۴۴۲ میلیارد ریال 
فروش داشته است.وی در ادامه با بیان اینکه فروش 
کاتد طی چهار ماهه نخســت سال ۹۹ رشد قابل 
ملاحظه ای داشــته اســت، گفت: ارزش مجموع 
فروش کاتــد در این بازه زمانی به بیش از ۸۳  هزار 

دکتر سعدمحمدی مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران: 

۵۲8 میلیون تن ماده معدنی جدید 
به ذخایر شرکت مس اضافه شد
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 میلیارد ریال رسیده که نسبت به مدت مشابه سال 
گذشته رشد ۱00  درصدی داشته است.

افزایش دو برابری صادرات شرکت مس 
نسبت به سال گذشته

دکتــر ســعدمحمدی همچنیــن با بیــان اینکه 
خوشبختانه شــرایط فروش شرکت در حال حاضر 
به  گونه ای اســت که اکنون از تولید جلوتر هستیم، 
گفت: در حال حاضر صادرات ما نســبت به ســال 
گذشته دو برابر شده است. وی افزود: شرکت مس 
در طــول این مدت ۹۱50 میلیــارد تومان فروش 
داشته که نســبت به مدت مشابه سال گذشته ۳۳ 
درصد رشد داشته و گزارش آن در کدال هم موجود 
است. این میزان فروش نشان می دهد شرکت مسیر 
خود را به درستی طی می کند و خوشبختانه اکنون 

دغدغه ای از نظر فروش نداریم.
 تلاش برای حفظ دارایی های
 صندوق بازنشستگی مس

دکتر ســعدمحمدی همچنین به وضعیت صندوق 
بازنشستگی صنعت مس اشاره و بیان کرد: برنامه ای 
که درباره صندوق داشــتیم؛ تبدیل آن به یک امور 
بود که خوشــبختانه اقدامات لازم در این زمینه در 
حال اجراســت. تمام ســعی ما بر این است که در 
مجمع  عمومی فوق العاده ای که در شهریورماه برای 
افزایش ســرمایه تشکیل می شــود؛ بتوانیم بحث 
صندوق را نهایی و قانونی کنیم.مدیرعامل شرکت 
ملی صنایع مس ایران به روند برگزاری مجمع  عادی 
شــرکت در تیرماه نیز اشاره کرد و گفت: در تیرماه 
مجمع خیلی خوبی برگزار شــد. خوشبختانه تمام 
درخواست هایی که در مجمع داشتیم؛ مورد موافقت 
ســهامداران قرار گرفت که ایــن به  خاطر عملکرد 

خوب شرکت ملی صنایع مس بود. 
ضرورت ادامه توسعه

دکتــر ســعدمحمدی همچنین اظهارداشــت: 
شــرکت ملی صنایــع مس در شــرایط کنونی 
کشــور نقش بسیار تاثیرگذاری در اقتصاد دارد و 
تلاش همکاران ما در مجتمع ها باید بیشتر شود 
تا جهش تولید و رونــق اقتصادی بیش از پیش 
محقق شود.وی افزود: در حال حاضر اکتشافات 
ما شرایط بســیار خوبی دارد؛ به  طوری  که سال 
گذشته نزدیک به 5۳0 میلیون تن ذخیره جدید 
اکتشاف شــده و خوشبختانه خبرهای خوبی در 
زمینه اکتشافات در راه است. دکتر سعدمحمدی 
با تاکید بر اینکه در طرح های توسعه محدودیتی 
بــرای ســرمایه گذاری وجود نــدارد، ادامه داد: 
طرح های توســعه که توجیه اقتصادی داشــته 

باشند را عملیاتی خواهیم کرد.
پروژه احداث کارخانجات اسید شرکت مس 

گواهی تعهد به تعالی را از آن خود کرد
مدیرعامل شــرکت ملــی صنایع مــس ایران 
همچنین در مراســم نهمیــن دوره جایزه ملی 
مدیریــت پــروژه ایــران گفت:  پــروژه احداث 
کارخانجات اســید که از سوی انجمن مدیریت 
پــروژه منتخب گواهــی تعهد به تعالی شــد؛ 

پروژه ای اقتصادی و زیست محیطی است.
دکتر ســعدمحمدی با بیــان اینکه بــرای پروژه 
کارخانجات اسید شرکت مس ۱۶00 میلیارد تومان 
ســرمایه گذاری انجام گرفته است، ادامه داد:  پروژه 
احداث کارخانجات اســید با هدف تکمیل چرخه 
تولید مس در تکنولوژی ذوب فلش و تبدیل گازهای 
مضر به اسید سولفوریک انجام گرفت. با اجرای این 
پــروژه تمامی گازهای مضر ناشــی از فرآیند ذوب 
فلش کنترل و تبدیل به ماده ای با ارزش  افزوده بالا 
شد.مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس با تاکید بر 
اینکه اجرای پروژه احداث کارخانجات اســید هم 
یک پروژه زیســت محیطی اســت و هم یک پروژه 
اقتصادی، گفت: با اضافه شــدن اسید سولفوریک 
تولیــدی این کارخانجات به بازار طی چهار ســال 
گذشته قیمت اسید ســولفوریک از ۱000  تومان 
در هــر تن به ۱00 تومان در هر تن رســیده و فکر 
می کنم اسید سولفوریک تنها ماده ای است که در 
طول این مدت قیمتش کاهش داشته است. اسید 
سولفوریک کاربرد فراوانی در تولید مواد شیمیایی 

ارزشمند دیگر دارد. 
نیروی  انسانی شایسته؛ رمز موفقیت پروژه

دکتر سعدمحمدی با اشاره به هدف شرکت مس از 
شرکت در جایزه ملی مدیریت پروژه گفت:  شرکت 
ملی صنایع مس ایران سرمایه گذاری قابل  توجهی 
به میــزان ۲۴۸0 میلیون یورو بــه  علاوه ۲5 هزار 
میلیارد تومان در ۲۹ طرح توســعه ای برای ارتقاء 
ســطح تولید به 550 هزار تن کاتد در افق ۱۴۱0 
انجام داده اســت. در مســیر اجرای این طرح های 
توسعه ای پایش از نظر فنی و اقتصادی اهمیت بسیار 
زیادی دارد که خوشبختانه ارزیابی های انجام  گرفته 
منجر به دریافت گواهی تعهد به تعالی شــد.وی با 
اشاره به اینکه با تلفیق تجربه و علم می توان اهداف 
کمی وکیفی پروژه های توســعه کشور را با سرعت 
محقق کرد، گفت: ما در کشور فرهیخته های زیادی 
داریم؛ آنچه مهم است برنامه ریزی برای استفاده از 
وجود آنهاست. با نیروی  انسانی کارآمد و یک برنامه 

مدون و منضبط می توان به موفقیت رسید.
 شرکت مس 

در مسیر توسعه ملی و بین المللی
دکتر سعدمحمدی همچنین خاطرنشان کرد:  ما در 
شــرکت ملی صنایع مس ایران در تلاش هستیم با 
ارتقاء ســطح دانش پرسنل شرکت به مرزهای روز 
دانش دنیا، افزایش تولیــد و ارتقاء جایگاه صنعت 
مس کشــور در صنعت مس دنیا را با اســتفاده از 
تکنولوژی های برتر جهانــی و کاهش قیمت تمام 
 شده رقم بزنیم. به  علاوه از این رهگذر بتوانیم سهم 
تولیدمان را از تولید ناخالص داخلی افزایش دهیم 
و اشــتغالزایی و افزایش صادرات را برای کشور به 

ارمغان بیاوریم.
 چشم انداز تولید 550هزار تنی کاتد

 تا سال 1410
دکتر سعدمحمدی با اشــاره به هدف گذاری های 
انجام شــده در زمینه تولید مــس در افق ۱۴۱0 

گفت:  برای ســال ۹۹ برنامه تولید ۲۸0 هزار تن 
کاتد و ۳۳5 هزار تن آند در نظر گرفته شده است. 
اما بر اساس یک برنامه ریزی مدون و حساب شده 
که برای شــرکت مس تدوین کرده ایم؛ بنا داریم 
در ســال ۱۴۱0 تولید کاتد را به 550 هزار تن و 
تولید آند را به ۶۶۶ هزار تن در ســال ارتقاء دهیم.
مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران با تاکید 
بر اینکه عملیات توسعه ای لازم برای دستیابی به 
هدف تولید 550 هزار تن کاتد در ســال تا ســال 
۱۴0۳ انجام خواهد شد، ادامه داد: تا سال ۱۴۱0 
بیش از ۲۴.۸00 میلیارد تومان و ۲.۴۷۳ میلیون 
یورو در طرح های توسعه شرکت ملی صنایع مس 
ایران سرمایه گذاری خواهد شد. تا پایان خردادماه 
۹۹ نیز رقم ۲.۱۹۸ میلیون یورو ســرمایه گذاری 
ارزی و ۱۹.۶۸۱ میلیــارد تومان ســرمایه گذاری 
ریالی در ۲۳ طرح و پروژه توسعه ای سرمایه گذاری 

شده است.
دستیابی به رکوردهای طلایی؛ بالاترین 
تولید، بالاترین صادرات و بالاترین درآمد

دکتر ســعدمحمدی در ادامه با اشــاره به عملکرد 
شرکت ملی صنایع مس در سال ۹۸ گفت: شرکت 
ملی صنایع مس سال گذشته موفق شد رکوردهای 
بی نظیری را ثبت کند که رکــورد بالاترین درآمد 
شــرکت از ابتدای راه اندازی تاکنون به مبلغ بیش 
از ۲۳0.000 میلیارد ریال از آن جمله اســت.وی 
رکوردهای حوزه تولید در ســال ۹۸ را برشــمرد و 
گفت: در زمینه تولید مس کاتدی در سال گذشته 
به عــدد ۲50هزار و ۱۳۳ تن دســت پیدا کردیم 
کــه بالاترین رکورد تولید کاتــد از زمان راه اندازی 
شــرکت تاکنون اســت. در زمینه تولید کنسانتره 
مس و کنسانتره مولیبدن نیز در سال ۹۸ دو رکورد 
تاریخی داشتیم؛ در این سال بیش از یک  میلیون و 
۱۸0 هزار و ۱۲۴ تن کنســانتره مس و ۸،۲۱0 تن 
کنسانتره مولیبدن تولید شد که از ابتدای راه اندازی 

شرکت تاکنون بی نظیر بوده است.
 پیشی گرفتن فروش از تولید
برای اولین  بار در تاریخ مس

دکتر ســعدمحمدی با بیان اینکه در حال حاضر 
صادرات ما نســبت به سال گذشته دو برابر شده 
است، گفت: در ســال ۹۸ برای اولین  بار در تاریخ 
صنعت مس میزان فروش شرکت از تولید پیشی 
گرفت و مجموع فروش داخلی  و خارجی شرکت 
ملی صنایع مس ایران با ۱۳ درصد افزایش نسبت 
به برنامه به ارزش ۲۲۴،0۱۶ میلیارد ریال در سال 
۹۸ رسید. وی ادامه داد:  ما در حوزه فروش رتبه 
اول را در رشــد فروش در میان تمام شرکت های 
همگروه در سال ۹۸ داشته ایم؛ این رکورد در سال 
۹۸ به  رغم ســه مرتبه تعدیل مثبت اتفاق افتاده 
اســت. در زمینه فروش همچنین فروش شرکت 
مس تا پایان تیرماه ســال ۹۹ به عدد ۹۱ هزار و 
۶۲0 میلیارد ریال رسیده است. این میزان فروش 
رشــد ۳۳.۲۱ درصدی را نسبت به مدت مشابه 

سال گذشته نشان می دهد.
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مهندس تقی زاده مدیرعامل شرکت چادرملو تاکیدکرد:

۷۵ هزار میلیارد ریال سرمایه گذاری 
شرکت چادرملو در معدن و فولاد کشور

به  چادرملو  معدنی وصنعتی  شرکت 
عنوان یکی از بزرگترین شرکت های 
معدنی قصد دارد تا در سال »جهش 
تولید« اقدامات گســترده ای را در 
خود  فعالیت های  توســعه  راستای 

انجام دهد.
مهندس ناصر تقی زاده مدیرعامل شرکت 
معدنی وصنعتی شــرکت چادرملو در این 
خصوص گفت: چادرملو در برنامه امسال 
خود استخراج ۱5 میلیون تن سنگ آهن، 
تولید ۹.5 میلیون تن کنسانتره آهن، 500 
هزار تن سنگ آهن دانه بندی، ۳.۷ میلیون 
تن گندله، ۱.5 میلیون  تن آهن  اسفنجی 
و تولیــد ۱ میلیون تن شــمش فولاد را 

پیش  بینی کرده است .
وی در ادامــه افزود: این شــرکت به نرخ 
تاریخــی تاکنون مبلــغ ۴۸500 میلیارد 
ریال به طور مســتقیم در اجرای طرح ها 

و مبلغ ۲۶5۱۳ میلیــارد ریال به  صورت 
مشارکت و خرید سهام سایر شرکت های 
تولیدی و کلًا مبلغ ۷5000 میلیارد ریال 
ســرمایه گذاری کرده است. وی در ارتباط 
با تامین مالی طرح های توســعه ای گفت: 
تمامی طرح های شــرکت از محل منابع 
داخلی بوده که شــامل آورده سهامداران 
)افزایش ســرمایه( و اخذ تســهیلات از 

سیستم بانکی کشور است.
تولید کنندگان سنگ آهن 

خام فروشی نمی کنند
مهندس تقی زاده همچنین در ارتباط با 
اصلاح عوارض صادراتی برای سنگ آهن 
و تعریف مشــخص از مقوله خام فروشی 
در کشــور گفت: از نظر تولید کنندگان 
ســنگ  آهن؛ خام فروشی یعنی صادرات 
ســنگ آهن خام اســتخراجی از معدن 
که تاکنون در کل کشــور چنین کاری 

صورت نگرفته است.
وی تاکیدکرد: سنگ  آهن برای مصرف در 
صنایع فولادی عمدتاً به روش کوره بلند 
و احیاء مســتقیم به ترتیــب به صورت 
دانه بنــدی شــده در اندازه هــای0-۱0 
میلیمتــر)Fine Ore( ، ۲5-۱0 میلیمتر 
)Lump Ore(، پرعیار ســازی بــه  صورت 
پودر کنسانتره ســنگ آهن قابل تبدیل 
به گندلــه )Pellet Feed( تولید و به بازار 

عرضه می شود.
مدیرعامــل چادرملو افزود: در ایران بیش 
از ۸5 درصد صنایع فولادی به روش احیاء 
مستقیم بوده که مصرف کننده کنسانتره 
ســنگ  آهن با عیــار )Fe( بیــش از ۶۷ 
درصد است. همچنین تنها مصرف کننده 
ســنگ  آهن دانه  بندی ذوب  آهن اصفهان 

است.
وی ادامه داد: از طرفی دیگر تولیدکنندگان 
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کنسانتره ســنگ  آهن حدود ۱0 شرکت 
بزرگ هستند که ۸5 درصد تولیدات کشور 
توســط آنها صورت می گیــرد. همچنین 
صادرات کنسانتره سنگ  آهن به علت نیاز 
صنایع فولاد داخل صادرات کنسانتره آهن 

صورت نمی گیرد.
موافق صادرات مواداولیه نیستیم

مهندس تقی  زاده تصریح کرد: به طور کلی 
ما موافق صادرات مواداولیه نیستیم، اما اگر 
موجودی مازاد بر مصرف داخلی داشتیم؛ 
بهتر است بدون وضع عوارض آن را صادر 
کنیم تا ضمن ارزآوری و اجرای طرح های 
توســعه؛ از تعطیلی و توقف تولید معادن 
و بیــکاری )با توجه به اینکه عمده معادن 
کشــور در  مناطق دورافتاده قــرار دارد( 

جلوگیری کنیم.
وی در ارتباط با آینده صنعت ســنگ آهن 
در کشور در خصوص تولید، عرضه، تقاضا، 
تأمین مواداولیه و مصرف داخلی و جهانی 
آینده نگری آن گفت: بر اساس اطلاعات و 
آمارهای اعلام شــده در طرح جامع فولاد 
برای تحقــق 55 میلیون تن فولاد در افق 
۱۴0۴؛ به حدود ۸0 میلیون تن کنسانتره 

سنگ آهن نیاز داریم. 
مهندس تقی زاده همچنین خاطرنشــان 
کرد: ظرفیت تولید تا پایان ســال ۹۸ به 

میزان 5۹ میلیون تن بوده است و از طرفی 
دیگر برآوردهای انجام شده نشان می دهد 
که در افق ۱۴0۴ بایــد ۱۶۲ میلیون تن 
سنگ  آهن خام استخراج شود؛ در صورتی  
که در سال ۹۷ مقدار استخراج سنگ  آهن 
۸۷ میلیون تن و در ســالجاری حدود ۹۳ 

میلیون تن بوده است.
وی گفت: ذخایر زمین  شناسی سنگ  آهن 
در ایران حدود 5 میلیارد تن محاســبه و 
ذخیره قطعی آمارهای اعلام شده متفاوت 
و بیــن ۲.5 تا ۳.۳ میلیارد تن اســت؛ لذا 
چنانچه ذخایر جدیدی کشــف نشــود؛ 
تأمین سنگ آهن صنایع فولادی تا بعد از 

۱۴0۴ کمتر از ۲ دهه خواهد بود.
مدیرعامل چادرملو ادامه داد: البته با فرض 
اینکه ۸0 درصــد از ظرفیت 55 میلیون 
تنی فــولاد تولید کنیم )ایــن ضریب در 
جهان در سال ۲0۱۸ حدود ۷۶.5 درصد 
بوده است(؛ ســنگ  آهن خام موردنیاز به 
مقــدار ۱۳0 میلیون تن و با فرض رشــد 
سالیانه ۱.5 درصد ذخایر قطعی کشور طی 
سال های آتی مشــکل تأمین سنگ آهن 
نداریم. لیکن در هــر صورت توجه به امر 
اکتشافات و اســتمرار آن با حمایت های 
دولت و بخش خصوصی باید در سرلوحه 
برنامه های کشور قرار گیرد. وی تاکیدکرد: 

با توجه به اینکه مزیت اصلی زنجیره تولید 
فولاد در کشــور وجود مــاده اولیه اصلی 
مصرفی آنها یعنی ســنگ آهن است و با 
توجه به پراکندگی کارخانه های فولاد در 
کشور و مسائل حمل ونقل ریلی نباید روی 

واردات سنگ  آهن تمرکز کنیم.
مهنــدس تقــی زاده گفت: البتــه احداث 
واحدهای فولاد ســازی جدید در سواحل 
جنوبی کشور که هدف اصلی از اجرای آنها 
صادرات محصولات تولیدی است؛ در دستور 
کار شــرکت های بزرگ از جمله شــرکت 
چادرملو قرار گرفته که یکی از این طرح ها 
در بندر چابهار قرار دارد و تأمین سنگ آهن 
آن هم از کشور استرالیا در نظر گرفته شده 
اســت. وی در پایان گفت: تولیدکنندگان 
سنگ  آهن پیشــنهاد کرده اند که دولت در 
مسائل مربوط به شــرکت های خصوصی 
سنگ  آهن و تولید کنندگان معادن کوچک 
از قبیــل قیمت گذاری، ســهمیه   بندی و 
عوارض صادارتی دخالتی نکند. همچنین 
ما توانایی داریم با فولادسازان توافق کنیم. 
نه اینکه دولت برای بخش خصوصی مبنای 
نرخ تعیین کند؛ بلکه قیمت ها را آزاد کند، 
ما خودمان بازار داخل و صادرات را در کنار 
هم حفظ می کنیم و دیگری نیازی به وضع 

عوارض صادراتی نیست.
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فیروزی نماینده شهرستان نطنز و قمصر در بازدید از ذوب آهن اصفهان:

 تلاشگران ذوب آهن اصفهان برای 
 »جهش تولید« با تمام توان همت می کنند

نطنزوبخش  شهرســتان  نماینده  فیروزی  پــور  رحمت  الله 
قمصر، حجت الاسلام  والمسلمین محمدتقی نقدعلی نماینده 
خمینی شــهر و پروین صالحی نماینده شهرستان مبارکه در 
مجلس شورای اســلامی با حضور در ذوب آهن اصفهان ضمن 
بازدید از خط تولیــد به ویژه فرآیند »تولیــد ریل ملی« با 
مدیرعامل و دیگر مسئولان این شرکت دیدار و گفتگو کردند.

به گــزارش روابط عمومی ذوب آهن اصفهــان؛ نماینده نطنزو قمصر 
در حاشــیه این بازدید ضمن قدردانی از تلاش مســئولان و کارگران 
ذوب آهن اصفهــان برای تحقق »جهش تولیــد« گفت: گزارش های 
مربوط به این شرکت نشاندهنده توسعه و پیشرفت ذوب آهن اصفهان 
اســت و امیدواریم با توجه به بهبود شــرایط این شــرکت در تامین 
مواداولیه که با حمایت وزارتخانه های صمت و رفاه صورت گرفته است؛ 

شاهد شکوفایی هر چه بیشتر این مجتمع عظیم صنعتی باشیم.
ذوب آهن اصفهان قلب تپنده صنعت کشور است 

حجت الاســلام محمدتقی نقدعلی نماینده خمینی  شــهر نیز در این 
بازدید شرکت ذوب آهن را قلب تپنده صنعت کشور دانست و گفت: این 
شرکت با تولید ریل و تامین کامل نیاز کشور به انواع این محصول؛ افتخار 
 بزرگی آفریده اســت و خوشبختانه دیگر نیازی به واردات ریل نداریم.
وی با اشاره به کاهش مشکلات ذوب آهن اصفهان در تامین مواداولیه 
بــا حمایت وزارتخانه های صمت و رفاه گفت: افزایش تولید واحدهای 
فــولادی نقش مهمی در تنظیم بازار این محصــولات دارد و دولت و 
مجلس برنامه گسترده  ای برای نظارت بر عرضه این محصولات دارند.

 تولید ریل توسط ذوب آهن اصفهان
 گام بزرگی برای توسعه حمل ونقل ریلی کشور است 

پروین صالحی نماینده شهرستان مبارکه نیز در این مراسم بالندگی و 
رشد ذوب  آهن اصفهان که از قدمت بالایی در صنایع کشور برخوردار 
اســت را بسیار مهم دانســت و گفت: تولید و تامین نیاز کشور به ریل 
توسط ذوب  آهن اصفهان گام بزرگی برای توسعه حمل ونقل ریلی کشور 

 اســت؛ بنابراین باید از مسئولان و کارگران این شرکت قدردانی کرد. 
وی افزود: شاهد هســتیم که در ذوب آهن اصفهان عزم راسخی برای 
»جهش تولید« وجود دارد و شرایط این شرکت نشان می  دهد که این 

هدف محقق می شود.
 رویکرد ذوب آهن اصفهان به سمت تولید محصولات

 با ارزش افزوده بالاتر است
مهندس منصور یزدی زاده مدیرعامل ذوب آهن اصفهان نیز در این بازدید 
گفت: روش تولید ذوب آهن اصفهان به شیوه کوره  بلند است و محصولات 
آن از کیفیت بالایی برخوردار اســت؛ بنابراین رویکرد این شرکت به 
سمت تولید محصولات با ارزش افزوده بالاتر است تا هم نیاز کشور به 
 این محصولات رفع شود و هم شرایط اقتصادی این شرکت بهبود یابد.

مدیرعامــل ذوب  آهن اصفهان با اشــاره به تولیــد محصولات جدید 
همچــون ورق ســازه های فــولادی، انــواع ریــل و اخیــرا میلگرد 
۴0 گفــت: در ســال »جهــش تولید« تــلاش می کنیم بــه لحاظ 
 کمی وکیفی شــاهد رشد چشــمگیری در تولید این شرکت باشیم.

مهنــدس یزدی زاده با اشــاره بــه رکوردشــکنی ذوب آهن اصفهان 
در صــادرات در ســال گذشــته گفت: امســال تــلاش می کنیم از 
رکورد ســال گذشــته در صــادرات عبور کنیــم. البتــه تامین نیاز 
بــازار داخلی در اولویت اســت، امــا محصولات مازاد بــر نیاز داخل 
 صــادر می شــود تــا بتوانیم نیــاز ارزی شــرکت را تامیــن کنیم.

وی افزود: ســال گذشــته عــلاوه بر تامیــن نیاز ارزی خــود ۱۲0 
میلیــون دلار نیــز به نظــام بانکــی کشــور وارد کردیــم که این 
 امر یــک مســئولیت اجتماعــی بــرای ذوب آهن اصفهان اســت.

مدیرعامل ذوب آهن اصفهان اظهارداشت: محصولات ذوب آهن به طور 
کامل در بورس کالا عرضه می شود، اما متاسفانه قیمت این محصولات 
در بــورس کالا با قیمت در بازار متفاوت اســت که ایــن امر به ضرر 
تولیدکننده و مصرف کننده اســت. امیدواریم دولت و مجلس با برنامه 

خوبی که در این زمینه دارند؛ این مشکل عمده را حل کنند.
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مهندس عظیمیان در آئین رونمایی از طرح تحول دیجیتال فولادمبارکه مطرح کرد:

اجرای طرح تحول دیجیتال؛ ضامن آیندۀ 
فولادمبارکه در عرصۀ رقابت و تجارت  جهانی

آئیــن رونمایی از طرح تحــول دیجیتال 
فولادمبارکه بــا حضور دکتر ناظمی معاون 
وزیر ارتباطات و رئیس ســازمان فناوری 
اطلاعات، دکتــر انصاری عضو هیات عامل 
ســازمان فنــاوری اطلاعــات، مهندس 
عظیمیــان مدیرعامــل فولادمبارکــه، 
مدیرعامل و اعضای هیات مدیرۀ شــرکت 
ایریســا و جمعی از معاونــان و مدیران 
فولادمبارکه بــا رعایت کامل پروتکل  های 

بهداشتی برگزار شد.
مدیرعامل فولادمبارکه در این آئین با اشــاره به 
اهمیت اجــرای این طــرح در فولادمبارکه و به 
طور کلی صنایع کشور گفت: اجرای طرح تحول 
دیجیتــال برای فولادمبارکه یــک طرح فانتزی 
نیست؛ بلکه یک الزام، ضرورت حیاتی و ضمانت 
آیندۀ فولادمبارکه در عرصۀ رقابت جهانی است. 
از این رو این شــرکت در زمینۀ ورود نسل چهارم 
تکنولوژی به کشــور پیشتاز است و به طور قطع 
پس از اینکه این طرح با موفقیت در شــرکت به 
کار گرفته شد؛ فولادمبارکه برای انتقال دانش و 
تجارب نسل چهارم تکنولوژی و انقلاب صنعتی 

به سایر صنایع آماده است.
مهندس حمیدرضا عظیمیان در این خصوص 
گفت: اجرای طــرح تحول دیجیتال اگرچه به 
لحاظ ارزش ریالی با پروژۀ نورد گرم شــمارۀ 
۲ فولادمبارکه قابل مقایسه نیست، اما از نظر 
اهمیــت و تضمین آیندۀ شــرکت قطعا هزار 
برابر     اولویت و اهمیت بیشتری دارد؛ چراکه 
در عرصــۀ رقابت جهانی تضمینــی برای بقاء 
فولادمبارکه در این چرخه اســت.وی در ادامه 
خاطرنشــان کرد: ما هم  اکنون در یک دنیای 
کامــلا رقابتی فعالیت می کنیم. ســهامداران 
شرکت انتظار دارند که در این بازار ضمن حفظ 
حقوق؛ سهم ایشان حفظ و بازدهی سرمایۀ آنها 
روز به روز افزایش یابد و این امر تنها در صورتی 
ممکن است که همراه با تحولات صنعتی دنیا، 
نسل چهارم تکنولوژی و انقلاب صنعتی را در 

فولادمبارکه پیاده سازی کنیم.
مدیرعامل فولادمبارکه بــا تأکید بر اینکه ایجاد 
نســل چهارم تکنولوژی باعث افزایش بهره وری 
می شــود و زمینۀ افزایش ۶ تا ۸ درصدی حاشیۀ 
ســود را برای ســهامداران نیز فراهــم می کند، 
تصریح کرد: اگر ما تکنولوژی نسل چهارم انقلاب 
صنعتــی را به فولادمبارکــه وارد نکنیم؛ ممکن 

اســت در کمتر از یک دهه دیگر از صحنۀ تولید، 
ارزش آفرینی و سودآوری خارج شویم.

مدیرعامل فولادمبارکه در ادامۀ ســخنان خود 
گفت: این کار در زمان مناســبی آغاز شده است، 
اما در تلاشــیم که اجرای این پروژه را ســرعت 

بیشتری ببخشیم.
به گفتــۀ مهندس عظیمیــان این پــروژه را 
دانشــمندان و متخصصان حاضر در شــرکت 
ایریسا با همکاری تمامی بخش های خصوصی 
و دولتی و به ویژه ســازمان فنــاوری اطلاعات 
اجرا خواهند کرد.وی با تأکید بر لزوم مشارکت 
فعال تمامی مدیران و کارشناسان فولادمبارکه 
در اجــرای این طرح؛ از تهیــۀ فرم  های متنوع 
پیشــرفت پروژه و نظام تشــویق گام به گام در 
اجرای طرح خبر داد و گفت: میزان مشــارکت 
افراد در اجرایی شــدن طرح مدنظر قرار خواهد 
گرفت. به خاطر داشته باشیم این امر گامی بلند 
برای ارتقاء ســطح علمی صنعت فولاد کشــور 
است؛ از این رو تمامی مراحل پیشرفت به طور 

دقیق رصد خواهد شد.
مدیرعامل شــرکت فولادمبارکه افــزود: در گام 
نخســت در نظر اســت مدیران و کارشناســان 
مربوطه برای آموزش و آماده شــدن بستر اجرای 
طرح به تهران یا دانشــگاه صنعتی اصفهان اعزام 

شوند تا بتوانیم سایر مراحل را انجام دهیم.
وی با اشــاره به اینکه شــرکت های تاتااستیل و 
پوسکو کرۀ جنوبی عضو باشــگاه فانوس دریایی 
شــده اند، تأکید کرد: هدف ما این است که عضو 

باشگاه فانوس دریایی شــویم و در سطح بالایی 
از بهــره وری قرار گیریم. در واقع ما می خواهیم با 
پیوستن به نسل چهارم کارها را به طور هوشمند 
دنبال کنیم تا بتوانیم آیندۀ بهتر و درخشان تری 
برای شرکت رقم زنیم تا فولادمبارکه همچنان به 
عنوان یکی از شــرکت های برتر در سطح جهان 
مطرح باشــد. مهندس عظیمیان بــا بیان اینکه 
کسب جایزه هایی همچون شرکت برتر دانشی یا 
EFQM اروپا با بیش از ۶00 امتیاز کار دشــواری 
بــوده که فولادمبارکه در اجــرای آن موفق بوده 
اســت، اظهارکــرد: عضویت در باشــگاه فانوس 
دریایی نیز هدفی دشــوار، اما دست  یافتنی است 
که با همت جمعی و ارادۀ قوی می توانیم در مسیر 

آن هم با موفقیت گام برداریم.
وی در خصوص اهمیت اجــرای این طرح برای 
شرکای تجاری کســب وکار فولادمبارکه در بالا 
و پایین    دســت این شــرکت گفت: دادوســتد با 
فولادمبارکه یعنی دســتیابی بــه این توانمندی 
و ظرفیت که می توان با ســایر صنایع فولادساز 
کشــور نیز کار کرد؛ چراکه معیارهای موردنیاز 
بــرای همــکاری با این شــرکت هم  تــرازی با 
شرکت های دانشی روز است؛ بنابراین سازندگان، 
تأمین کننــدگان، نصاب ها، مشــاوران و تمامی 
پیمانکارانــی کــه در بخش هــای مختلف کار 
می کنند؛ مطمئن خواهند بود که اگر توانســتند 
سرویس یا خدمتی را به فولادمبارکه ارائه کنند؛ 
در واقع دروازۀ همکاری با بســیاری از صنایع بر 

روی آنها گشوده خواهد شد.



32

99
اد 

رد
- م

  5
1  

اره
شم

  -
م 

نج
ل پ

سا

غفوری مدیرعامل فولاد خراسان تاکید کرد: 

 فولاد خراسان الگوی 
توسعه و اشتغالزایی بر پایه صنعت

هفته دولت نمادی اســت از وحدت 
مردم و دولت اسلامی که این وحدت 
و تلاش در راستای تحکیم سرافرازی، 
پیشــرفت و اقتدار ایران را به دنبال 

خواهد داشت.
فولاد خراســان به مناسبت »هفته دولت« 
با بیان و تشریح دستاوردها و موفقیت  های 
خود برای ایجاد امیدواری در مردم منطقه و 
دلگرمی بیشتر ذینفعان کسب وکار و ایجاد 
یأس در تحریم کنندگان درصدد اســت با 
کسب دســتاوردها و توفیقات پی درپی در 
رونق تولید و تحقق شــعار »جهش تولید« 
بــه عنوان بزرگترین قطب صنعت فولاد در 

شرق کشور بیش از پیش سهیم باشد.
 جهش چشمگیر فولاد خراسان

 در سال »جهش تولید«
ســال ۹۸ برای مجتمع فولاد خراســان به  
گونه ای پشت ســر گذاشته شد که علیرغم 

مشــکلات ناشی از تحریم ها و شرایط حاکم 
بــر صنعت و تولیــد؛ در بخش هــای نورد، 
فولادســازی، آهن ســازی، تولید بریکت و 
گندله سازی عملکردی درخشان را در کارنامه 
خود ثبت کرد. این روال در ســال ۹۹ ادامه 
دارد؛ به طوری که مجتمع فولاد خراسان با 
کسب رکوردهای متعدد در حوزه های تولید، 
تأمین، فروش، صادرات، ارتقاء انگیزه و توجه 
ویژه به توانمندســازی نیروی  انســانی و نیز 
ایفاء مسئولیت های اجتماعی و همچنین به  
عنوان معین اقتصادی منطقه خراسان یکی 
از بنگاه های موفق اقتصادی کشــور بوده و 
توانسته شعار »جهش تولید« را تا نیمه سال 

۹۹ محقق کند.
»فولاد خراسان« با فاصله در جایگاه 
نخست رشد سوددهی  فولادسازان 

کشور قرار گرفت
بررسی عملکرد فولاد خراسان طی ۳ ماه 

نخست سال ۹۹ از رشد چشمگیر حاشیه 
ســود و نیز رکوردهــای قابل  توجه این 
شرکت در زمینه تولید محصولات فولادی 

خبر می  دهد.
جایی که فولاد خراسان نه تنها رکوردهایی 
تــازه در زمینــه تولید از خــود بر جای 
گذاشته است؛ بلکه رشد چشمگیر حاشیه 
سود این شــرکت نیز روایتگر رونق همه 
جانبه بزرگترین مجتمع صنعتی شــرق 
کشور در سالی است که به عنوان »جهش 
تولید« نامبردار شــده است. این همه در 
حالی حاصل شــده که فولاد خراسان با 
نماد »فخاس« هم   اکنون جزو ۳0 شرکت 
برتر بورس اوراق بهادار است و تحریم  های 
یک جانبه و خارج از چارچوب  های حقوق 
بین الملــل صنعت فولاد را به عنوان یکی 
از کلیدی ترین صنایع کشور نشانه رفته و 
دایــره محدودیت های ظالمانه با هدف به 
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زانو درآوردن اقتصاد کشــور، تنگ کردن 
عرصه بر این صنعت اشــتغالزا و بزرگ را 
هدف  گذاری کرده است. با این همه عزم و 
اراده صنعتگران ایرانی از جمله »مجتمع 
فولاد خراسان« نه تنها در حال تدبیر این 
شرایط اســت؛ بلکه فراتر از آن بارقه های 
درخشــان موفقیت در تولیــد و تجارت 
روزهای درخشــانی را در این حوزه نوید 

می  دهد.
بهار پر رونق تولید در فولاد خراسان

فولاد خراســان بــا مدیرعامل جــوان و با 
تجربه اش طی 5 ماه نخست امسال شرایطی 
ویژه را تجربه کرده است؛ رشد سود خالص 
شرکت در مقایسه میان بهار سال  های ۹۸ 
و ۹۹ عیان است و رکوردهایی که در تولید 
فولاد خام رقم خورده؛ نشــان از هماهنگی 
ارکان تولید، پشتیبانی و تامین و به عبارتی 

حُسن اداره و جریان امور دارد.
مدیرعامــل مجتمع فولاد خراســان در 
تشریح این شرایط از رشد چشمگیر  سود 
سه ماه نخست سال ۹۹ نسبت به بهار ۹۸ و 
قرار گرفتن این شرکت در »جایگاه نخست 
رشــد ســودآوری« در میان فولادسازان 

کشور خبر داد.
کســری غفوری چندی پیش در نشستی 
صمیمانــه بــا خبرنگاران در نیشــابور که 
محل استقرار ســایت فولاد خراسان است، 
گفته بود: رشــد مثبت حاشیه سود سه ماه 
نخســت سالجاری نســبت به مدت مشابه 
ســال گذشــته؛ رقم ۱5۱ درصد را نشان 
می  دهد. آنچه غفوری به آن اشاره می کند؛ 
عملکرد متمایزی از مجتمع فولاد خراسان 

به نمایش می گذارد.
این شــرکت در حالی در جایگاه نخســت 
رشد سوددهی قرار گرفته است که به گفته 
مدیرعامل فولاد خراســان اطلاعات پایش 
شــده در مراجع رســمی و تخصصی نظیر 
سازمان بورس نشــان می  دهد که »فولاد 
خراسان« تنها شرکت فولادسازی است که 
توانسته نسبت به سه ماهه نخست سال قبل 

چنین رشدی را به ثبت برساند.
به گفته غفوری امروز نه تنها ســهامداران 
عمده شــرکت؛ بلکه کارکنان صدیق و پر 
تلاش او در فولاد خراســان نیــز  بیش از 
پیش در این توفیق ســهیم بودند و ۷ هزار 
پرســنل و ذینفعان نزدیــک  این مجموعه 
بزرگ صنعتی - معدنی از نتایج این توفیق 

برخوردار خواهند شد.

 پاسخ قاطع به تحریم ها
 با رشد و رونق تولید

غفوری با بیان اینکه این مجموعه صنعتی 
برای ســومین بار با ذکر نام در فهرســت 
تحریم های ایالات  متحده به طور مســتقیم 
قرار گرفت، افزود: تداوم رشد فولاد خراسان 
طی یک ســال مالی گذشــته و شناسایی 
ســودی معادل ۷ سال پیش از آن پاسخی 
به ترامپ و دولتمردان آمریکایی است.وی 
با بیان اینکه در ســال ۹۸ بالغ بر ۷۹ درصد 
سودخالص در این مجتمع شناسایی شده 
است، یادآور شد: »مجتمع فولاد خراسان« 
از لحاظ رشد سوددهی رتبه اول را در میان 

فولادسازان کشور کسب کرده است.
مدیرعامل فولاد خراسان همچنین با اشاره 
به نتایج پایش عملکرد سه ماهه این شرکت 
تصریــح کرد: مجتمع در بهار ۹۹ نســبت 
به ســه ماه پیش از آن )زمســتان ۹۸( نیز 
۱5۱ درصد افزایش ســودآوری داشت که 
از ایــن بابت نیز بهترین عملکرد را در میان 
شــرکت های فولادی کشور به ثبت رساند. 
وی با تقدیر از تلاش های کارکنان مجتمع 
گفت: طی ۹ ماه گذشته ۱۱ رکورد تولیدی 

در این مجتمع به ثبت رساندیم.
غفوری همچنین در خصوص نشست اخیر 
فعالان صنایع  معدنــی و مدیران فولادی و 
پتروشیمی با رئیس  جمهور از قول بالاترین 
مقام اجرایی کشور نقل می کند که به گفته 
رئیس جمهور فولادســازان ســال گذشته 
موفق شــدند ۱0.۱ میلیارد دلار ارزآوری 
برای کشــور داشته باشــند و در سالجاری 
تلاش می  کنیم این میزان به ۱0.۶ میلیارد 
دلار در حوزه معدن و فولاد برســد؛  این در 
حالی اســت که ارزآوری نفت و پتروشیمی 
در ســال گذشته به کمتر از هشت میلیارد 

دلار رسید. 
 رکوردهای پیاپی

 در سال »جهش تولید«
مجتمع فولاد خراســان اردیبهشــت ماه 
امســال موفق شــد بالاترین نصاب تولید 
خــود را از زمان شــروع بــه کار کارخانه 
گندله  ســازی در ســال ۹۸ کســب کند و 
خردادماه امســال یک بار دیگر نیز توانست 
با وجود مشکلات و محدودیت  های ناشی از 
تحریم ها برای دومین بار و در فاصله یک ماه 
رکورد جدیــدی را در تولید گندله به ثبت 
برســاند.غفوری افزود: این کارخانه با ثبت 
رکورد ماهانه ۱۹0۱۳۶ تن تولید گندله در 

خردادماه رکورد قبلی خود در اردیبهشت با 
میــزان  ۱۸0۶۶۸ تن را ارتقاء داده و موفق 
شــد ۹۴۶۸ تن افزایش تولیــد را به ثبت 
برساند. همچنین کارکنان سختکوش این 
مجتمع موفق شــدند رکورد ماهانه تولید 
فــولاد خام خود را در واحد »فولادســازی 
شماره۲« ۱۳50 تن  ارتقاء بخشد.بر اساس 
این گزارش بهار ۹۹ در حالی به پایان رسید 
که با رکورد جدید تولیــد ماهانه فولاد در 
کارخانه فولادســازی مجتمع همراه بود. با 
پایان یافتن ســومین ماه از ســال »جهش 
تولید«؛ کارکنان واحد فولادسازی شماره ۲ 
شرکت در خردادماه تولید ماهانه این واحد 
را با ۱۳50 تن ارتقاء به میزان 5۱0۷۹ هزار 
تن رســاندند. رکورد قبلی این واحد با رقم 
۴۹۷۲۹ هزار تن شــمش در آبان ماه سال 

۹۸ رقم خورده بود. 
 اهداف مجتمع فولاد خراسان

 در سال 99
مهم  ترین هدف  گذاری صورت گرفته در این 
مجموعه بنا بر گفته های مدیریت مجتمع 
فولاد خراسان تامین کنسانتره سنگ آهن 
به میزان ۲.۲ میلیون تن، تأمین 500/000 
تن گندله ســنگ آهن و تأمین ۱۲0 هزار 
تن آهن قراضه در راســتای تأمین پایداری 
تولید است. تحقق ظرفیت اسمی کارخانه 
فولادسازی شماره ۲، تحقق ظرفیت اسمی 
واحد گندله ســازی، اجرای بسته تکمیلی 
کارخانه گندله سازی و برنامه ریزی و تلاش 
برای دستیابی به پیشرفت فیزیکی احداث 
کارخانه تغلیظ سنگ آهن در محل سنگان 
خواف به میزان 50 درصد از طریق شرکت 
تهیه و تولید موادمعدنی شرق فولاد خراسان 
در راستای توسعه ظرفیت و تکمیل زنجیره 
تولید از جمله گام های اصلی و برنامه ریزی 

شده این شرکت اعلام شده است.
تولیــد ۲ میلیون تن گندلــه، ۱.۶ میلیون 
تن آهن اســفنجی، تولید ۱.۳ میلیون تن 
فولادخام، ۶۲0 هــزار تن انواع محصولات 
نهایــی بــا کیفیــت مطلــوب و مطابق با 
اســتانداردهای ملی به  عنوان اهداف اصلی 
تولیدی شــرکت در سال ۹۹ در نظر گرفته 
شده که فروش ۴۳۴ هزار تن محصول نهایی 
در بازارهــای داخلی و ۱۸۶ هزار تن فروش 
صادراتی در برنامه این ســال قرار دارد که 
این رقم برای محصول نیمه  نهایی )شمش( 
۳۲۸ هزار تن فروش داخلی و ۳۲۸ هزار تن 

صادرات از دیگر برنامه های شرکت است.
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گزارش عملکرد ایمیدرو به مناسبت فرا رسیدن هفته دولت؛

 ۵۵ درصد از سرمایه  گذاری  های 
شش سال اخیر در 9۷ و 98 محقق شد

 31  استان تحت سرمایه گذاری ایمیدرو و شرکت های بزرگ قرار دارند

بیش از 55 درصد از سرمایه گذاری  های 
6 سال نخســت دولت کنونی در بخش 
معدن و صنایع معدنی طی دو سال اخیر 
انجام شده اســت؛ در حالی که مجموع 
سرمایه گذاری های انجام شده طی دولت 
یازدهم و دوازدهم به بیش از 8.7 میلیارد 
دلار رسیده اســت. در واقع مدل جدید 
نظارتی ایمیدرو سبب شد  4.8 میلیارد 
دلار آن از این رقم طی دو ســال گذشته  

)97 و 98( محقق شد. 
به گزارش روابط  عمومی ســازمان توســعه و 
نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران )ایمیدرو(؛ 
مهمترین علت تسریع در راه  اندازی طرح  ها به 
رغم تشــدید تحریم ها؛ طراحی و اجرای مدل 
جدید نظارتی ایمیــدرو از زمان حضور دکتر 
غریب  پور در رأس این ســازمان بوده است؛ به 
طوری کــه در این مدت  ایمیدرو مدل »پایش 
حوزه تولید و توسعه« را با هدف نظارت دقیق، 

طراحی و اجرایی کرده اســت؛ مدلی که در آن 
ماهانه ۴0 تا 50 جلســه پایش برگزار می شود.

یکی از برجســته  ترین اثرات این مدل؛ تسریع 
در راه اندازی پروژه ها بوده است. در حالی که از 
ابتدای فعالیت ایمیدرو  در اکثر سال ها متوسط 
تعداد طرح های راه اندازی شده تک  رقمی بوده 
است؛ طی سال های ۹۷ و ۹۸ به یکباره شاهد 
اوج  گیری ســرعت اجرا و همچنین راه اندازی 
پروژه ها شده ایم؛ به طوری که طی این دوره به 
رغم تشدید تحریم ها و اعمال شرایط پیچیده 
به ترتیب ۱۶ و ۲۲ طرح معدنی و صنایع معدنی 
با مشــارکت بخش خصوصی در سراسر کشور 
راه اندازی شد.بخش قابل  توجهی از این طرح ها 
همچون آلومینیوم جنوب، توسعه کارخانه  های 
کنســانتره و گندله ســنگ آهن در ســنگان، 
آهن اســفنجی فولادهای اســتانی، طرح های 
توسعه صنعت مس و ... در مقیاس ملی بوده اند.

ایمیــدرو به همراه شــرکت های بزرگ بخش 

معدن و صنایع معدنی از ابتدای دولت کنونی تا 
پایان سال گذشته در ۲۷ استان سرمایه گذاری 
کرده اند، اما این ســازمان و شرکت های بزرگ 
هم اکنون در ۳۱ استان کشور »پروژه در دست 
اجرا و یا راه اندازی« دارند.در دولت فعلی ۱۱0 
پــروژه در بخش معادن همچون ســنگ آهن، 
زغالسنگ، فولاد، مس، آلومینیوم،  طلا، سرب  و 
روی و همچنین حوزه های زیرساخت راه اندازی 
شده است. در این میان از سال گذشته معادن 
کوچــک احیاء و فعال شــده نیز ســهمی از 

راه  اندازی طرح ها داشته  اند.
طــی شــش ســال اخیــر ۲۲ هــزار و ۳5۱ 
اشــتغال مســتقیم و ۷۱ هزار و ۲50 شغل به 
صورت غیرمســتقیم برای این تعداد استان از 
ســوی ایمیدرو و شــرکت های بزرگ معدن و 
صنایع معدنی ایجاد شــده اســت. این میزان 
اشــتغال در اســتان های اصفهان، ایلام، البرز، 
آذربایجان شــرقی، آذربایجان غربی، بوشــهر، 
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لی،  ن شــما سا ا خر ری، بختیا ل و محا ر چها
خراسان رضوی، خراســان جنوبی، خوزستان، 

زنجان، سمنان،  سیستان وبلوچستان، فارس،  
قزوین، قم، کردســتان، کرمان، کردستان، 
کهگیلویه وبویراحمــد، گیلان،  لرســتان، 
مازندران، مرکزی، هرمزگان، همدان و یزد 

ایجاد شده است.
 13 میلیارد دلار طرح

 با 43 هزار شغل مستقیم 
از ســوی دیگر ایمیدرو و شــرکت  های بزرگ 
معــدن و صنایع معدنی اکنون در ۳۱ اســتان 
کشــور پروژه در دســت راه اندازی یا احداث 
دارنــد. تعداد ایــن پروژه ها بــه ۲۴۷ و ارزش 
ســرمایه گذاری آنها به بیش از ۱۳.5 میلیارد 
دلار می رسد. این طرح ها بخش های اکتشاف 
و معادن کوچک )در مسیر احیاء و راه اندازی( 
را نیز شامل می شود. پیش بینی شده است این 
میزان ســرمایه گذاری بیش از ۴۳ هزار و ۳00 
شــغل به صورت مستقیم و افزون بر ۱۸0هزار 
شغل به صورت غیرمستقیم ایجاد خواهد شد.

 عملکرد سال 98
بهره  برداری از 3.2 میلیارد دلار طرح 

عملکرد کلان ایمیدرو در توســعه و تکمیل 
طرح هــای بخــش معــدن و صنایع معدنی 
موجب شد تا در سال ۹۸ حدود  ۳.۲ میلیارد 
دلار طرح با مشــارکت بخــش خصوصی به 
بهره برداری برســد. این دســتاورد در حالی 
محقق شد که کشور در وضعیت تحریم های 

بی سابقه ای قرار دارد.
برنامه های سال 99؛ اشتغالزایی 4100 نفر 
افتتاح ۲.۲ میلیارد دلار طرح در ســال ۹۹ با 
اشــتغال مســتقیم ۴۱00 نفر و ۱5 هزار نفر 
به طور غیرمســتقیم هدف گذاری شده است. 
همچنین علاوه بر هدف   گذاری فوق؛ ایمیدرو 
به عنوان یک سازمان توسعه ای بستر کمک به 
افتتاح یک میلیارد دلار طرح بخش خصوصی 

در سال ۹۹ را نیز فراهم خواهد کرد.
 گوهرسنگ ها و سنگ های تزئینی

 اقدامات جدید ایمیدرو
ایمیدرو برای نخستین   بار بهینه سازی صنعت 
سنگ های قیمتی و نیمه قیمتی )گوهرسنگ ها( 
و همچنین ســنگ های تزئینی را با تشــکیل 
کارگروهی آغاز کرده اســت. در این میان سند 
جامع گوهرســنگ ها با همکاری و مشــارکت 
بخش خصوصــی و مراکز دانشــگاهی تهیه و 
نهایی شده است. نخستین بازارچه سنگ های 
قیمتــی و نیمه  قیمتــی خرداد ماه امســال با 
حضور دکتر خــداداد غریب  پور معــاون وزیر 

صنعت، معدن و تجــارت در ارگ جهان  نمای 
شــهر اصفهان افتتاح شــد. قرار است بازارچه 
سنگ های قیمتی و نیمه قیمتی در پنج نقطه از 
کشور احداث شود که ۲ نقطه از آن در اصفهان 
اســت. مقصد بعدی بازارچه گوهرســنگ  ها 
استان خراســان  رضوی و شــهر مشهد است. 
در راســتای تفاهمنامه همکاری بین ایمیدرو 
و استانداری خراســان  رضوی به منظور ایجاد 
بازارچه ســنگ  های قیمتی و نیمه قیمتی قرار 
اســت به زودی بازارچه این شــهر نیز افتتاح 
شود. از سوی دیگر پروژه آسیب  شناسی و برنامه 
تهیه و اجرای طرح جامع سنگ  های تزئینی از 
نیمه بهار امسال توســط شرکت تهیه و تولید 
موادمعدنی )زیرمجموعه ایمیدرو( آغاز شــده 
که هدف آن رفع گلوگاه های توســعه صنعت 
و تسهیل صادرات سنگ  های تزئینی است. در 
این میان به سبب اینکه ۳0 درصد از تولیدات 
صنعت سنگ تزئینی در اصفهان واقع شده؛  این 
استان به عنوان پایلوت توسعه تولید و صادرات 

مشخص شده است.
افزایش سرمایه و توسعه

ایمیدرو اســتراتژی افزایش ســرمایه شرکت  ها 
از محل ســود انباشــته را با توجه به نیاز مالی 
شــرکت  های بزرگ تعریف و از سال گذشته با 
هدف ایجاد توســعه این بخش کلید زد. امسال 
هم شــرکت هایی همچون فولادمبارکه، مس، 
گل گهــر، چادرملو و ... ایــن راهبرد را عملیاتی 
خواهند کــرد. این رویکرد بــه منظور تکمیل 
راه  اندازی طرح  های توسعه  ای شرکت  ها و با هدف 
»جهش تولید« اجرا می  شــود. در سال گذشته 
مجموع افزایش ســرمایه شرکت  های بزرگ به 
مرز ۱۳۷00 میلیارد تومان رسید.امســال فولاد 
مبارکه و مس هر کدام ۱0000 میلیارد تومان، 
گل گهــر 5۲00 میلیارد تومان، چادرملو ۱۲00 
میلیارد تومان و فولاد خوزستان ۱۳00 میلیارد 

تومان افزایش سرمایه خواهند داشت.

بومی سازی و توسعه ساخت داخل
ایمیدرو از ابتدای سال استراتژی بومی سازی و 
توسعه ساخت داخل را ابلاغ، اهداف عملیاتی 
آن را از شــرکت  های زیرمجموعه دریافت 
کرده و پایش این اســتراتژی را در اولویت 
برنامه  های خود قرار داده اســت. به عنوان 
نمونه شرکت های بزرگ بومی سازی ۱000 
قطعه در سالجاری را هدف  گذاری کرده  اند. 
شــرکت  های بخش معدن و صنایع  معدنی با 
اجرای برنامه بومی  ســازی قطعات و تجهیزات 
توانســته  اند معــادل 500 میلیــون یــورو 

صرفه   جویی ارزی ایجاد کنند.
 اکتشاف در وسعت

650 هزار کیلومتر مربع
ایمیــدرو از ابتــدای دولت یازدهــم اقدام به 
اکتشــاف ۶50 هزار کیلومتر مربع از مساحت 
کشور کرده است. در این میان عملکرد ۲ سال 
گذشــته ۴00 هزار کیلومتر مربع است. یکی 
از نتایج فعالیت های گستره اکتشافی ایمیدرو 
طــی دولت یازدهم و دوازدهم افزایش بیش از 
500 میلیون تن به ذخایر سنگ  آهن کشور و ۲ 

برابر شدن ذخیره بوکسیت کشور است.
 افزایش تولیدات طی چهار ماه
 ابتدای سال »جهش تولید«

آلومینیوم در سال »جهش تولید« همچنان 
بالاترین رقم رشــد تولید را در بین تولیدات 
شــرکت  های بزرگ معدن و صنایع  معدنی در 
اختیار دارد. تولید شــمش این محصول طی 
چهار ماه ابتدای امســال با رشد ۶۷ درصدی 
همراه شــد. طی فروردین تا پایــان تیر ماه 
ســالجاری افــزون بر ۱۳۸هــزار و ۷00 تن 
شــمش تولید شــد؛ این در حالی است که 
تولید مدت مشابه ســال ۹۸ به ۸۳ هزار تن 
رســیده بود. از تابستان گذشته تا بهار امسال 
ایمیــدرو دو کارخانه آلومینیــوم جاجرم و 
آلومینیوم جنوب )ســالکو( را راه اندازی کرد؛ 
به طوری که ســالکو به عنوان بزرگ ترین و 
مدرنترین کارخانه تولیــد آلومینیوم ایران با 
سرمایه گذاری و مشــارکت بخش خصوصی 
احداث شــد. شــرکت  های فولادی نیز طی 
ایــن مدت بیش از ۹.۴ میلیون تن فولاد خام 
)بیلت، بلوم و اسلب( تولید کردند که این رقم 
۹ درصد بیش از عملکرد مدت مشــابه سال 
قبل اســت. همچنین تولید آهن  اسفنجی به 
بیش از ۱0.5 میلیون تن رســید که حاکی از 
افزایش ۱۲ درصدی تولید این محصول است. 
مس کاتد نیــز در این مدت با تولید ۹۱ هزار 

تنی رشد یک درصدی را تجربه کرد.



36

99
اد 

رد
- م

  5
1  

اره
شم

  -
م 

نج
ل پ

سا

بررسی روند تولیدوفروش محصولات گروه خودروسازی سایپا طی 4 ماهه سالجاری؛

 »خساپا« در سه ماه به سود عملیاتی
 ۲9 میلیارد تومانی رسید

درآمد سایپا نسبت به چهار ماهه نخست سال گذشته 42 درصد رشد یافت
معصومه صالحی

شرکت سایپا در چهار ماهه منتهی به 
تیر ماه سالجاری از فروش محصولات 
خود 3 هــزار و 723 میلیارد تومان 
درآمد کسب کرد که از این مبلغ یک 
هزار و 75 میلیارد تومان آن مربوط به 

تیر ماه است.
بــر اســاس این گــزارش مبلــغ فروش 
محصولات سایپا در چهار ماه سپری شده 
از سال ۹۹ در مقایسه با مدت زمان مشابه 

سال قبل ۴۲ درصد رشد داشته است.
»خساپا« در صورت های مالی ۳ ماهه نیز 
حقــوق مالکانه ۱0 هزار میلیارد تومانی را 
به ثبت رســانده است؛ در حالی که در ۱۲ 
ماهه ســال قبل این رقــم منفی ۲ هزار و 
۶۴۷ میلیــارد تومان بــوده که این امر به 
واســطه اجرایی شــدن افزایش سرمایه 
شرکت و مسلط شــدن حقوق مالکانه در 

سایپاست.
همچنین در بخش ســرمایه گذاری  ها نیز 
ارزش ســهام شــرکت  های بورسی سایپا 
رشــد بسیار بالایی داشــته و بالغ بر ده  ها 

هزار میلیارد تومان شده است.
علاوه بر این گروه خودروســازی سایپا با 

وجود محدودیت های پیش آمده در فرآیند 
زنجیــره تامین قطعات به دلیل نوســان 
قیمت ارز و همچنین مشــکلات ناشی از 
شیوع ویروس کرونا؛ افزایش ۳۴ درصدی 
در تحویل خودرو به مشتریان را در مقایسه 
با مدت زمان مشابه سال قبل داشته است.
ســایپا از ابتدای سال ۹۹ تا پایان تیر ماه 
بیش از ۱۲0 هزار دســتگاه خودرو انواع 
محصولات گروه سایپا تحویل مشتریان 
داده که نســبت به همین مدت زمان در 
سال گذشته رشــد قابل توجهی داشته 

است.
 اصلاح ساختار مالی

سایپا را سودده خواهد کرد
بر اســاس صورت های مالی سال گذشته 
شرکت سایپا؛ این خودروساز توانسته زیان 
عملیاتی را از ۱0 هزار و 5۸۸ میلیارد ریال 
به ۴۸ میلیارد ریال کاهش دهد. به عبارت 
دیگر ســایپا بیش از هزار میلیارد تومان 
دیگر ســود عملیاتی داشته و از زیان این 
شرکت رقم قابل توجهی کاسته شده است.
بررســی صورت های مالی سایپا در سال 
گذشته مالی نشان می دهد تولیدوفروش 

این شــرکت روند رو به رشــدی داشته و 
این وضعیت همچنان نیــز ادامه دارد؛ به 
طوری که »خســاپا« توانسته در سه ماه 
نخست ســال ۹۹ به ســود عملیاتی ۲۹ 
میلیارد تومانی برســد. این سود عملیاتی 
در مــدت زمان مشــابه ســال گذشــته 
»زیان« ۲۶۱ میلیارد تومانی بوده اســت. 
کارشناسان معتقدند افزایش سود ناخالص 
و کاهش هزینه  های مالی با اصلاح ساختار 
مالــی و همچنین واگذاری شــرکت های 
زیرمجموعه حتی می تواند ســایپا را پس 
از ســال ها از ورطه زیان خارج کرده و به 

مرزهای سوددهی برساند.
 کاهش 48 درصدی زیان سایپا 

در سه ماه نخست سال
سایپا به عنوان یکی از دو خودروساز بزرگ 
کشــور تحولات بنیادی خوبی را با انتشار 
صورت هــای مالی ۳ ماهه خود به نمایش 
گذاشته است؛ به طوری که شاهد کاهش 
حدود نیمی از زیان شرکت به نسبت دوره 

مشابه سال قبل هستیم.
این شــرکت در ۳ ماهه نخســت سال 
قبــل به زیان ۷۹۴ میلیاردی رســیده 
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جدول تولید و فروش محصولات سایپا

از ابتدای سال مالی تا پايان مورخ 99/04/31شرح

 مقدارنام محصول
تعداد تولید

 مقدار
تعداد فروش

نرخ فروش 
)ریال(

مبلغ فروش 
)میلیون ریال(

 سهم از کل
 تعداد تولید

 سهم از کل
 تعداد فروش

 سهم از کل
 مبلغ فروش

۵۸,۸۸۷۴۳,۲۷۴۳۱۴,۶۰۳,۲۹۵۱۳,۶۱۴,۱۴۳۴۹,۹۹۴۳,۲۶۳۶,۶۴خانواده پراید 

۵۸,۸۹۴۵۶,۶۶۴۴۱۳,۱۶۱,۷۹۶۲۳,۴۱۱,۴۰۰۴۹,۹۹۵۶,۶۵۶۳,۰۱خانواده تیبا 

۱۰۳۷۱,۹۷۳,۰۸۱,۰۸۱۷۳,۰۰۴۰,۰۱۰,۰۴۰,۲۰سراتو 

 cs۳۵ ۰۲۴۱,۵۰۰,۲۹۱,۶۶۷۳۶,۰۰۷۰,۰۰۰,۰۲۰,۱۰چانگان

۱۳۲۲۸۶۳,۴۰۹,۰۹۱۱۸,۹۹۵۰,۰۱۰,۰۲۰,۰۵آریو 

۱۱۷,۸۰۴۱۰۰,۰۲۱۵,۰۶۴,۵۴۶,۹۳۰۳۷,۱۵۳,۵۴۹۱۰۰,۰۰۱۰۰,۰۰۱۰۰,۰۰مجموع

بود که در ســه ماهه ابتدایی سال ۹۹ 
با کاهش ۴۸ درصدی به ۴۱۱ میلیارد 
تومان رسیده اســت.در این میان نکته 
مهم دستیابی سایپا به ۱۱5 میلیارد تومان 
سود ناخالص است که با توجه به افزایش 
تیراژ تولید و افزایش نرخ اخیر و همچنین 
کاهش تعهدات ســال  های قبــل به نظر 
می  رسد گزارشات شرکت همچنان بهبود 
داشته و روند رو به رشدی را داشته باشد.

فروش مقداری شــرکت نیز در این مدت 
رشد ۴۸ درصدی داشته که نشان می  دهد 
در شــرایط بســیار ســخت اقتصادی و 
تحریمی؛ سایپا توانسته با تحولات جدی 

در این زمینه همراه شود.
گروه خودروســازی ســایپا طی ۴ ماهه 
منتهی به تیر ۹۹ در مجموع توانست ۱۱۷ 
هزار و ۸0۴ دســتگاه انواع خودرو تولید و 
میزان ۱00 هزار و ۲۱ دســتگاه خودرو به 
فروش برساند. بر اســاس این گزارش در 
دوره ۴ ماهه مورد بررســی؛ گروه صنعتی 
ســایپا در مجموع تعداد ۱۱۷ هزار و ۸0۴ 
دســتگاه انواع خودرو در گروه پراید، تیبا، 

سراتو و آریو تولید کرده است.
همچنین در دوره مذکور تعداد کل فروش 
انواع خودرو در این شرکت به میزان ۱00 
هزار و ۲۱  دستگاه خودرو گزارش شده که 
درآمــد حاصل از فروش این تعداد خودرو 
در شرکت ســایپا طی مدت مورد بررسی 
بیش از ۳۷ هــزار و ۱5۳ میلیارد و 5۴۹ 

ریال بوده است.
این گزارش حاکی است در میان تولیدات 
گروه خودروسازی سایپا طی مدت مذکور 
در حدود 5۸ هزار و ۸۸۷ دستگاه خودرو 
پراید تولیــد و بیش از ۴۳ هــزار و ۲۷۴ 
دستگاه به فروش رسید که درآمد حاصل 
از فروش این خــودرو در این مدت حدود 
۱۳ هزار و ۶۱۴ میلیارد و ۱۴۳ ریال بوده 
است. ضمن  آنکه میانگین نرخ فروش این 
خودرو حدود ۳۱۴ میلیــون و ۶0۳ هزار 
و ۲۹5 ریال اســت.بر همین اســاس این 

خودرو توانست نزدیک به 50 درصد از کل 
تولیــدات و ۴۳ درصد از کل تعداد فروش 
شرکت سایپا را به خود اختصاص دهد که 
ســهم ۳۷ درصدی از مبلغ ریالی حاصل 
از فروش محصولات ســایپا را از آن خود 

کرده است.
تیبا دومین خودروی تولیدی این شرکت 
اســت که طی دوره مذکــور تعداد تولید 
این نوع خودرو 5۸ هزار و ۸۹۴ دســتگاه 
و تعداد فــروش آن حدود 5۶ هزار و ۶۶۴ 
دستگاه بوده که درآمد حاصل از فروش آن 
در دوره مذکور ۲۳ هزار و ۴۱۱ میلیارد و 
۴00 ریال بوده است. میانگین نرخ فروش 
خودروی تیبا در دوره مورد بررسی حدود 
۴۱۳ میلیون و ۱۶۱ هزار و ۷۹۶ ریال بوده 
اســت.به این ترتیب این خودرو توانست 
در مدت مذکور 50 درصــد از کل تعداد 
تولید و 5۷ درصد از کل تعداد فروش را به 
خود اختصاص دهد که از لحاظ ارزشی نیز 
۶۳ درصــد از کل درآمد حاصل از فروش 

شرکت را شامل می  شود.
بر اســاس گزارشی که سایت کدال بورس 
تهران منتشــر کرده اســت؛ طــی ۴ ماه 
منتهی به پایان تیر ماه تعداد ۱0 دستگاه 
خودرو ســراتو تولید و تعداد ۳۷ دستگاه 
از این خودرو به فروش رســید که درآمد 
حاصل از فروش این خودرو در دوره مورد 
بررسی حدود ۷۳ میلیارد ریال بوده است. 
بر همین اساس میانگین نرخ فروش خودرو 
سراتو در مدت مورد اشاره مبلغ ۱ میلیارد 

و ۹۷۳ هزار ریال گزارش شده است.  
بر اســاس این گزارش شــرکت سایپا 
در ایــن مدت توانســت ۲۴ خودروی 
متقاضیــان  بــه  را   cs۳5 چانــگان 
تحویــل دهد کــه درآمــد حاصل از 
فــروش این تعــداد خــودرو در دوره 
مورد بررســی ۳۶ میلیارد ریال بوده و 
 میانگین نرخ فــروش این خودرو مبلغ
۱ میلیــارد و 500 هــزار ریال گزارش 

شده است.

این گزارش می افزاید: در مدت فوق الذکر 
گروه خودروسازی سایپا توانست حدود ۱۳ 
دســتگاه آریو تولید و ۲۲ دستگاه خودرو 
فروش داشته باشــد که درآمد حاصل از 
فروش این خــودرو ۱۹ میلیارد ریال بوده 
و میانگیــن نرخ فروش آن ۸۶۳ میلیون و 

۴0۹ هزار ریال گزارش شده است.
 ارتقاء کیفیت محصولات سایپا 

با نظارت مستمر
گــروه خودروســازی ســایپا در کنــار 
برنامه ریزی بــرای افزایش تولیدوفروش؛ 
بــه افزایش کیفیت محصــولات تولیدی 
خود بر اســاس آخرین اســتانداردهای 
موجــود پرداخته و از ایــن امر مهم غافل 
نبوده است. در همین خصوص و بر اساس 
آخرین گزارش شرکت بازرسی کیفیت و 
استاندارد ایران سه محصول تیبا، تیبا ۲ و 
ساینا تولید گروه خودروسازی سایپا موفق 

به اخذ سه  ستاره کیفی شدند.
این خودروها که پیشــتر در تســت های 
این شرکت دو ســتاره کیفی کسب کرده 
بودند؛ در آخرین آزمون های اســتانداردی 
شــرکت بازرسی کیفیت و استاندارد ایران 
موفق به کسب سه ســتاره شدند تا بدین 
ترتیب صحت ارتقاء کیفیت این محصولات 
نیز تائید شود.پیشتر دو خودرو کوییک و 
ســایپا ۱5۱ نیز موفق به کسب سه ستاره 
کیفی شــده بودند تا بدین ترتیب با توجه 
به توقف تولیــد خودروهای خانواده پراید 
دیگر هیچ خودرو تک ستاره یا دو ستاره ای 
در گروه خودروســازی سایپا تولید نشود.

موفقیت گروه خودروسازی سایپا در ارتقاء 
ســطح کیفی محصولات خود آن هم در 
شــرایط تحریم و محدودیت های موجود 
اقتصادی و از همه مهمتر شــیوع ویروس 
کرونا و همه گیری آن بیانگر تلاش مستمر 
این گروه برای انجام همه تســت های فنی 
و کیفی و بازرســی مــدون از محصولات 
تولیدی در کنار تلاش برای جلب رضایت 

مشتریان است.
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چقازردی مدیرعامل بانک سپه خبر داد:

 واگذاری بلوک مدیریتی
 شرکت امید از طریق بورس

مدیرعامل بانک ســپه از واگذاری بلوک مدیریتی 
شرکت گروه مدیریت سرمایه  گذاری امید خبر داد.

بــه گــزارش روابط عمومی بانک ســپه؛ مدیرعامل بانک 
ســپه از واگذاری بلوک مدیریتی شــرکت گروه مدیریت 
ســرمایه  گذاری امید از طریق بــورس اوراق بهادار تهران 
خبر داد.محمدکاظم چقازردی ضمن اعلام خبر فوق افزود: 
بانک ســپه در نظر دارد در راســتای الزامات قانونی ماده 
۱۶ قانــون رفع موانع تولید رقابت پذیــر، ارتقاء نظام مالی 
کشــور و همچنین تاکید ریاســت جمهوری و وزارت امور 
اقتصادی ودارایی 50 درصد به علاوه یک ســهم از ســهام 
شــرکت گروه مدیریت ســرمایه گذاری امیــد را از طریق 
بــازار بورس بهادار تهران عرضه کند .وی ضمن اشــاره به 
تاسیس شــرکت گروه مدیریت سرمایه  گذاری امید توسط 
بانک سپه در سال ۸0؛ این شرکت را یکی از اثربخش ترین 

مجموعه های اقتصادی در سطح ملی و بین المللی خواند.
 ارزش 125 هزار میلیارد تومانی »وامید« 

در بازار سرمایه
چقازردی بــه هم افزایی و ارزش آفرینی شــرکت امید در 
اقتصاد کشــور اشاره و خاطرنشان کرد: این شرکت با نماد 
»وامید« با ســرمایه ثبت شــده ۳0  هزار میلیارد ریال و با 
ارزش بازار بدون احتساب ارزش بلوک مدیریتی ۱۲5 هزار 
میلیارد تومانی یکی از بزرگ ترین شــرکت های هلدینگ 
چند رشته ای صنعتی در بازار بورس تهران در حال فعالیت 
است.به گفته مدیرعامل بانک سپه پرتفوی سرمایه  گذاری 
شرکت گروه مدیریت سرمایه  گذاری امید در زمینه صنایع 
استخراج کانه های فلزی، انرژی، واسطه گری مالی، سیمان 

و .. . است.
 نقش کلیدی بزرگ ترین شرکت معدنی ایران

 در زنجیره فولاد کشور
رئیس هیات مدیره بانک سپه ضمن تاکید بر نقش کلیدی 
شــرکت امید در زنجیره تولید فولاد کشــور تصریح کرد: 
شــرکت گروه مدیریت ســرمایه  گذاری امیــد با مالکیت 
۳۷.۹0 درصد شــرکت های معدنــی و صنعتی گل گهر، 
۳۹0۲۷ درصــد چادرملــو و ۲۶.0۴ درصد ســنگ  آهن 
گهرزمین بزرگ ترین هلدینگ معدنی کشــور محســوب 
می شود. وی افزود: شــرکت گروه مدیریت سرمایه گذاری 
امید با ســرمایه گذاری در زنجیره ارزش فولاد کشــور از 

معدن تا فولاد ضمن نقش آفرینی در اجرای طرح های ملی 
و بزرگ؛ به اشتغالزایی در مناطق مختلف کشور نیز کمک 

کرده است.
 امید؛ بزرگترین شرکت

 در صنعت ذخیره سازی نفت خام کشور
مدیرعامل بانک سپه با بیان اینکه شرکت امید با پشتیبانی 
این بانک طی چنــد دهه اخیر در زمینه تولید محصولات 
استراتژیک در کشور ســرمایه  گذاری کرده است، گفت: با 
بهره برداری از طرح مخازن ذخیره سازی نفت خام جاسک 
تا پایان سال ۱۴00  شرکت امید با سهم بازار ۴0  درصدی 
بزرگترین شرکت در صنعت ذخیره سازی نفت خام کشور 
خواهد بود. وی یادآور شد : به اذعان بسیاری از کارشناسان 
راه اندازی شرکت گروه مدیریت سرمایه گذاری امید توسط 
بانک ســپه گامی مهم برای توســعه اقتصادی کشــور به 
ویــژه در حوزه نفت و معادن بوده و به توســعه اقتصادی 
و اشــتغالزایی کمک شــایانی کرده اســت. وی همچنین 
تصریح کرد: با اتخاذ تدابیر مدیریتی و هماهنگی در سطوح 
کلان مجموعه این شرکت برای سهامداران نیز ارزش افزوده 
مناسب و قابل توجهی را داشته و دارد. مدیرعامل بانک سپه 
در پایان اظهارداشــت: آگهی عرضه بلوک مدیریتی سهام 

شرکت امید طی هفته جاری انتشار خواهد یافت.
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صیدی مدیرعامل بانک صادرات ایران:

 عملکرد شعب؛ ارزش بازار سهام
 بانک صادرات ایران را ۳۰ برابر کرد

مدیرعامل بانک صادرات ایران گفت: روزهای طلایی در 
انتظار بانک صادرات ایران است و با برنامه ریزی دقیق 
برای افزایش ســهم بازار، پایدارسازی سود عملیاتی، 
تداوم اصلاح ساختار مالی و ارتقاء کیفیت خدمات بانکی 
تلاش داریم به تحقق اهداف چشم انداز 1404 و رسیدن 
به آرمان های کشــور در حمایت از بخش های مختلف 
صنعت، معدن، کشاورزی، خدمات و حوزه های فرهنگی 
و اجتماعی کمک کنیم؛ چراکه دســتیابی به توســعه 
از این مسیر محقق می شــود و وارد هیچگونه فعالیت 

ضد توسعه ای نخواهیم شد.
حجت اله صیدی در نشست مجمع  عمومی عادی سالیانه بانک 
صادرات ایران اظهارکرد: با عبور از زیان و رســیدن به منطقه 
ســودآوری از اسفند ماه ۹۶ تا کنون؛ برنامه ریزی سی ماهه دوم 
بانک برای رســیدن به روزها و ســال های طلایی آغاز شده و 
در مسیر توسعه جوابگوی ارکان کشور، سهامداران، بنگاه های 
کوچک وبــزرگ اقتصادی، اتاق هــای بازرگانی، اصناف، فعالان 
اقتصادی و بازار سرمایه، دانشجویان و دانش آموزان خواهیم بود.

وی تلاش های کادر درمانی کشــور در روزهای سخت کرونایی 
طی پنج مــاه اخیر را مورد قدردانی قــرار داد و از تلاش های 
شبکه بانکی و به ویژه کارکنان بانک صادرات ایران تشکر کرد 
و افــزود: ۲۶  هــزار کارمند بانک صادرات ایــران در دو هزار و 
۲00 شــعبه پا به پای کادر درمان کشور تلاش کردند و با رفع 
دغدغه معیشت و فعالیت های اقتصادی کشور چراغ شعب بانک 

را روشن نگاه داشتند.
صیدی با بیان اینکه بانک صادرات ایران یکی از سه بانک بزرگ 
کشور است و باید نقش مؤثری در توسعه کشور ایفا کند، افزود: 
وارد هیچ فعالیت ضدتوسعه ای نخواهیم شد و در مقابل وظیفه 
داریم به تمام تلاشــگران عرصه دولتی، عمومی و خصوصی و 
حتی کارگاه های کوچک و خانوارها که بخش مهمی از اقتصاد 
خرد کشور هستند؛ کمک کنیم تا مسیر پیشرفت، خودباوری و 
اســتقلال در این سال ادامه داشته و با تلاش حداکثری تمامی 

موانع موجود از سر راه برداشته شود.
مدیرعامل بانک صادرات ایران گفت: جمع کل سپرده های بانک 
از ۱۳۴ هزار میلیارد تومان به ۲۳۲ هزار میلیارد تومان در پایان 
ســال ۹۸ و در حال حاضر به ۲۶۷  هزار میلیارد تومان رسیده 
و در روزهای آینده به ۲۷0  هزار میلیارد تومان خواهد رســید. 
همکاران شعب بانک صادرات ایران طی چهار  ماه اخیر با وجود 
محدودیت های ناشی از الزامات ستاد مبارزه با بیماری کرونا و 

تلاش گسترده برای رعایت پروتکل های بهداشتی و ضدعفونی 
کردن شعب؛ ۴0 هزار میلیارد تومان و در واقع ماهانه ۱0 هزار 
میلیارد تومــان به منابع بانک اضافه کرده انــد.وی با تاکید بر 
اینکه نقطه شروع کار افزایش منابع و افزایش سهم بازار است، 
اظهارکرد: بانک صادرات ایران از نظر منابع سومین بانک کشور 

بوده و جذب منابع با شیب تندی صورت گرفته است.
صیــدی افزود: ترکیب منابع بانک همســو با افزایش منابع در 
راستای افزایش ســهم منابع ارزان قیمت مورد توجه بوده که 
نتیجه آن کاهش بهای تمام شده پول است. تسهیلات اعطایی 
که ۴۸  درصد دارایی های بانک را تشکیل می دهد؛ در سال ۹۸ 
از ۱55 هزار میلیارد تومان فراتر رفته و تا پایان ســال به ۲00 
هزار میلیارد تومان خواهد رسید. همچنین نرخ مؤثر تسهیلات 
از ۱5.۸۲ درصد ســال ۹۷ به ۱۶.۷۳ درصد در پایان ســال ۹۸ 
رسیده اســت.مدیرعامل بانک صادرات ایران با اشاره به اینکه 
قضاوت در خصوص مطالبات مشــکوک الوصول بنگاه هایی که 
اهداف خود را محقق نکرده اند، دشــوار است، افزود: با تصمیم 
هیات مدیره تــلاش کردیم حداکثر ذخیــره را لحاظ کنیم و  
حتی برای هر بدهکاری که کســب و کارش با مشــکل مواجه 
می شود؛ به طور محتاطانه ذخیره در نظر گرفته ایم. ما در بانک 
صادرات ایران نه تنها هیــچ بنگاهی را تعطیل نکرده ایم؛ بلکه 
برای راه اندازی دوباره بســیاری از بنگاه ها همه کمک های لازم 

را انجام داده ایم.
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دکتر پرویزیان مدیرعامل بانک پارسیان تاکید کرد:

 اهتمام ویژه بانک پارسیان
 به اجرای قانون رفع موانع تولید

مدیرعامل بانک پارسیان با اشــاره به بهبود عملکرد مالی 
بانک پارسیان در سال 98 نسبت به سال قبل؛ مردمی سازی 
و عرضه سهام و واگذاری اموال بانک در راستای اجرای رفع 

موانع تولید را از اقدامات مهم بانک برشمرد.
به گزارش روابط عمومی بانک پارســیان؛ دکتر کوروش پرویزیان در 
مجمع عمومی عادی ســالانه بانک که بــه دلیل رعایت پروتکل های 
بهداشــتی به صورت مجازی برگزار شد؛ ضمن تشکر از سهامداران، 
اعضای هیات مدیره، مدیران و تمامی پرســنل بانک پارســیان برای 
عملیاتی شــدن برنامه ها و اهداف بانک گفت: افزایش سرمایه بانک 
پارسیان در واپسین روزهای سال ۹۸ از محل تجدید ارزیابی دارایی ها 
در راستای کمک به ثبات و پایداری بانک صورت گرفت و امیدواریم 
که افزایش سرمایه از محل آورده نقدی سهامداران نیز در آینده ای نه 

چندان دور عملیاتی شود.
دکتر پرویزیان ضمن ابراز رضایت از اجرای بهینه خواسته سهامداران 
مبنی بر ایجاد ثبات و پایداری بانک افزود: بسیاری از برنامه ریزی های 
صورت گرفته با افزایش ســرمایه بانک عملیاتی شــده و امیدواریم 
کــه در رعایت قوانین و افزایش ســرمایه بانک بهبود مناســبی در 

خدمات  رسانی بانک ایجاد شود.
اجرای قانون رفع موانع تولید از تکالیف مهم بانک پارسیان

مدیرعامــل بانک پارســیان با بیان اینکه بحث اجــرای قوانین و به 
خصوص رفع موانع تولید از شاخص های اساسی به  شمار می آید که 
مورد توجه شبکه بانکی قرار دارد، افزود: در راستای اجرای رفع موانع 
تولید بانک پارســیان با برنامه ریزی اقــدام به واگذاری اموال واملاک 
راکد و مازاد خود از طریق مزایده عمومی کرد و خوشــبختانه نتایج 

مطلوبی از آن به دست آمد.
دکتــر پرویزیان در ادامه به اقدامــات این بانک در خصوص جذب و 
جلب مشــارکت های عمومی پرداخت و گفت: آماده ســازی و عرضه 
ســهام های ارزشــمند بانک در بورس اوراق بهادار از دیگر اقدامات 
انجام شــده در بانک است. خوشــبختانه در تیرماه سالجاری عرضه 
۲0 درصد از ســهام شرکت لیزینگ پارســیان در بورس انجام شد. 
همچنین پذیرش شرکت اپال پارسیان در بورس را به شکل مطلوبی 
شاهد بودیم که امیدواریم تا شهریور ماه سالجاری با حمایت سازمان 

بورس واوراق  بهادار عملیاتی شود.
وی با تاکید بر اینکه بانک پارســیان پایبنــدی به اجرای قانون و از 
جملــه قانون رفع موانع تولید را جــزو تکالیف خود می داند، گفت : 
اجرای این امور علاوه بر اینکه جزو وظایف بانک است؛ بی توجهی به 
آن عواقب و هزینه های سنگین مالیاتی را نیز در برخواهد داشت؛ لذا 
همه همکاران و مدیران عامل گروه بانک پارســیان مکلفند با اجرای 
دقیق بخشــنامه ها و مقــررات ناظر بر بانک اهتمــام ویژه ای به این 

موضوع داشته باشند.
افزایش تعداد سهامداران

دکتر پرویزیان در ادامه به اهم فعالیت های بانک در ســال گذشــته 

پرداخت و گفت: بانک پارســیان با اســتفاده از تمــام ظرفیت ها و 
قابلیت های خود به انجام وظایف پرداخته؛ به طوری که شــاهد رشد 
تعدادی سهامداران بانک بوده ایم. ترکیب سهامداران بانک به نسبت 
گذشــته از نظر کمی از ۷۲ هزار و ۳۹۸  سهامدار به ۸۱  هزار و ۳۹۱  
تن فراتر رفته است. البته این تعداد فقط شرکت اصلی بانک را شامل 
می شــود و تعداد ســهامداران مجموعه گروه بانک پارسیان شامل 
گروه مالی، گروه ســرمایه گذاری و گروه فناوری بسیار بیشتر از رقم 
ذکر شده اســت که با عرضه شرکت های گروه در بورس سهامداران 

مجموعه گروه به چند میلیون نفر رسیده است.
وی در ادامــه بــه روزهایــی که ســهام بانک در جریــان معامله و 
خریدوفروش قرار گرفته پرداخت و گفت:  تعداد روزهای خریدوفروش 
سهام در سال ۹۸ حدود ۲۲۲ روز بود. تعداد روزهایی که نماد بانک 
بســته بود عمدتا به دلیل ارائه اطلاعــات با اهمیت و افزایش قیمت 

سهم در بازه های زمانی مختلف و شفاف سازی ها بوده است.
مدیرعامل بانک پارسیان به ارتقاء کیفی خدمات و عملیات بانکی طی 
سال ۹۸ پرداخت و گفت: به  رغم توسعه فعالیت ها تعداد پرسنل بانک 

از ۴۱50 نفر به ۴0۸۳ نفر کاهش یافته است.
وی تصریح کرد: البته این کاهش تعداد پرسنل بدون در نظر گرفتن 
افزایــش قابل توجه کیفی وکمی فعالیت های بانک حاصل بهره گیری 
بیشتر از فناوری اطلاعات، بهره گیری از شرکت های گروه و نیز تعامل 

با شرکت های دانش  بنیان و فین  تک و مجموعه های دیگر است.
رشد تسهیلات اعطایی و سپرده ها

دکتر پرویزیان همچنین در ادامه از افزایش تسهیلات اعطایی شعب 
در سال ۹۸ خبر داد و گفت : رقم تسهیلات شعب از رقم ۱۷۷۴  هزار 
میلیارد ریال در ســال ۹۶ به ۲۸0۶  هزار میلیارد ریال در ســال ۹۸ 

رسیده است .
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مدیرعامل بانک ملی ایران در حضور رئیس قوه قضائیه 
با ارائه گزارشــی از عملکرد بانک ها در حوزه نظارت، 
کاهش فساد و تخلف، توجه به معیشت مردم و رونق 
کسب وکار و آخرین وضعیت مطالبات و معوقات بانک ها 
اعلام کرد که مبدا و منشا بخش عمده تخلفات بانک ها؛ 

خارج از نظام بانکی است.
بــه گــزارش روابط عمومی بانــک ملی؛ دکتــر محمد رضا 
حســین زاده در جلسه  ای با آیت الله سید ابراهیم رئیسی که با 
حضور مدیران  عامل ۱۲ بانک دولتی و نیمه  دولتی و نماینده 
بانک های غیردولتی به منظور بررســی مشــکلات و مسائل 
نظام بانکی تشکیل شد؛ تعداد بنگاه های کوچک ومتوسط که 
تسهیلات حمایت از تولید دریافت کرده اند را ۲۱ هزار واحد 
عنوان کرد و افزود: بانک ها ســال گذشــته ۳5۹ هزار و 5۱ 

میلیارد  ریال تسهیلات برای رونق تولید پرداخت کرده اند.
وی اظهار کرد: طی یک سال گذشته ۷۸۸ هزار فقره تسهیلات 
ازدواج به جوانان پرداخت شده و در سه ماهه اول امسال نیز 

۱۱۱ هزار زوج جوان از این تسهیلات استفاده کرده اند.
به گفته دکتر حسین  زاده بانک ها برای آسیب  دیدگان حوادث 
غیرمترقبه همچون سیل و زلزله ۳۷ هزار میلیارد تومان و در 
ایام کرونا ۲۳ هزار میلیارد تومان تســهیلات حمایتی یک تا 
دو میلیون تومانی پرداخت کرده اند و بیش از 5۱ هزار میلیارد 
تومان تســهیلات نیز برای کمک به ۶۳ هزار واحد تولیدی و 

اقشار آسیب  دیده تخصیص یافته است.
 ارائه کارت  اعتباری دیجیتالی

 بدون نیاز به حضور مشتری در شعب است
مدیرعامل بانــک ملی ایران همچنیــن در همایش ارزیابی 
عملکرد واحدهای صف این بانک که به صورت ویدئو کنفرانس 
برگزار شد؛ با اشــاره به صدور کارت اعتباری با توثیق سهام 
عدالت در این بانک گفت: بانک ملی ایران تنها بانک در کشور 
است که این خدمت را بدون نیاز به حضور مشتری در شعب 

و به صورت کاملا الکترونیکی و دیجیتالی انجام می دهد.
دکتر حسین زاده با بیان اینکه ارائه کارت اعتباری دیجیتالی 
در ازای توثیق ســهام عدالت خواســته دولــت و وزیر امور 
اقتصادی  ودارایی است، افزود: شــرکت سپرده گذاری بورس 
باید همکاری تنگاتنگی با شــبکه بانکی برای تحقق این امر 
داشــته باشــد تا این اتفاق رقم بخورد. به عبارتی دیگر باید 

مجوز توثیق سهام عدالت به بانک ها داده شود.
وی تاکید کرد: این اقدام مرحله به مرحله در بانک ملی ایران 

در حال اجراست و خراسان جنوبی نیز به عنوان اولین استان 
برای اجرای طرح در کشور انتخاب شده و در مرحله بعدی در 

بقیه استان ها عملیاتی خواهد شد.
مدیرعامل بانک ملی تصریح کرد: بر اســاس آمار حدود شش 
میلیون نفر از هموطنان شبای بانک ملی ایران را برای انجام 
عملیات بانکی خود در سامانه سهام عدالت معرفی کرده اند که 
این افراد می توانند با دریافت کارت اعتباری دیجیتالی بدون 
نیاز به فروش ســهام و در ازای توثیق سهام نیاز مالی خود را 

تامین کنند.
دکتر حسین زاده با تاکید بر اینکه پروسه انجام گواهی امضاء، 
احراز هویت، اعتبارســنجی مشتریان و ... بسیار زمان بر بوده 
است، اما این امور به صورت دیجیتالی انجام می شوند، ادامه 
داد: دارندگان ســهام عدالت نزد بانــک ملی ایران می توانند 
با این کارت اعتباری دیجیتالی از بیش از ۴ هزار فروشــگاه 

زنجیره  ای افق کوروش و رفاه خرید کنند.
وی با بیان اینکه مشــتریان می توانند درخواست خود برای 
دریافــت کارت را از طریق نرم  افزار ایوا ثبت و ارســال کنند، 
تاکید کرد: مهلت زمان تسویه یک ماه پس از اولین تراکنش 
خواهد بود و در صورت تســویه در موعد مقرر نه تنها سودی 
تعلق نمی  گیرد؛ بلکه دارندگان کارت از پاداش خوش  حسابی 

نیز بهره  مند خواهند شد.

دکتر حسین  زاده مدیرعامل بانک ملی:

 مبداء عمده تخلفات بانک ها
 خارج از نظام بانکی است
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مهدیان مدیرعامل بانک توسعه تعاون:

امسال 6۰۰ میلیارد تومان تسهیلات 
ازدواج پرداخت می شود

سال گذشته 300 میلیارد تومان تسهیلات ازدواج پرداخت کردیم 
و برای امسال دو برابر این میزان )600 میلیارد تومان( هدف  گذاری 
شده است. در همین راستا طی 4 ماهه سالجاری )تا پایان تیرماه( 

96 میلیارد تومان تسهیلات ازدواج پرداخت شده است.
بــه گزارش خبرنگار ما؛ حجت الله مهدیان رئیــس هیات مدیره و مدیرعامل بانک 
توســعه تعاون در نشســت خبری که به صورت آنلاین برگزار شــد؛ راهبردهای 
هفتگانه این بانک برای سالجاری با رویکرد کمک به تحقق شعار »جهش تولید« 

را ابلاغ کرد.
وی بــا اعلام اینکه تدویــن و ابلاغ راهبردهای هفتگانه به  عنــوان یکی از موارد 
مهم تلقی شــده که هر ساله تلاش می شود تا با محوریت قرار دادن شعار سال از 
ســوی مقام معظم رهبری نسبت به عملیاتی کردن آن اقدام کرد، گفت: بی تردید 
مهمترین مؤلفه برای توسعه هر کشور تحرک کسب وکارها و بنگاه های تولیدی با 
اســتفاده از ظرفیت های موجود به  صورت مستمر و هدفمند است و مسلماً اتخاذ 
استراتژی های مناسب که مبتنی بر فراهم کردن تمهیدات لازم در ایجاد و سرعت 
بیشتر در چرخه و زنجیره خلق ارزش باشد؛ می تواند علاوه بر تولید و رونق تولید، 

»جهش تولید« را با خود به دنبال داشته باشد.
مهدیان نقش آفرینــی صحیح و اصولی هر یک از نقش آفرینان و بازیگران صحنه 
اقتصادی را با درک موقعیت و اقتضاء شــرایط از مرحله تصمیم تا تأمین، تولید، 
توزیع و مصرف یک ضرورت مهم دانســته و دراین خصوص گفت: بانک توســعه 
تعاون به  واســطه نقشی که نشأت گرفته از فلســفه وجودی، مأموریت و تکالیف 
تعیین  شده و محوله است؛ تلاش کرده تا با تدوین و ابلاغ راهبرد هفتگانه با اتکاء 
به شــعار »جهش تولید« فضای بهتری را برای استفاده از ظرفیت و قابلیت های 

بانک جهت فعالیت اثربخش در سطح ستاد و صف فراهم سازد.
وی با اشــاره به اینکه بند اول از راهبردهای هفتگانه بانک توســعه تعاون برای 
سالجاری »تأمین نیاز سرمایه در گردش کسب وکارهای خرد، کوچک و متوسط با 
رویکرد تحقق شعار جهش تولید« است، گفت: بی تردید یکی از مهمترین مؤلفه ها 
بــرای امکان فعالیت بنگاه های تولیدی و همچنین اســتمرار فعالیت؛ تأمین نیاز 
سرمایه در گردش است که مسلماً نیازسنجی و ظرفیت سنجی از تولیدکنندگان 
واقعی که در ســطوح خرد، کوچک و متوسط فعالیت می کنند. علاوه بر کمک به 

ماندگاری و ادامه روند فعالیت بنگاه اقتصادی باعث تولید و حفظ اشتغال شود.
مهدیان در همین خصوص افزود: به واسطه شرایط پیش آمده ناشی از بروز و شیوع 
ویــروس کرونا و تأثیر و اختلالی کــه در روند فعالیت بنگاه های اقتصادی در این 
مدت به  جا گذاشته اســت؛ مسلماً عدم درک و حمایت به  موقع موجب حذف و 
خروج بنگاه های تولیدی به  ویژه خرد، کوچک و متوسط از چرخه تولید و فعالیت 
خواهد شد که مسلماً تأمین و تزریق منابع سرمایه در گردش می تواند زمینه ساز 
دوام و پایــداری و امکان ادامه فعالیت تولیدی بنگاه های اقتصادی مدنظر به  ویژه 

در بخش تعاون باشد.
وی همچنین »کمک به ارتقاء و تقویت بخش تعاون به  ویژه تعاونی های تولیدی 
و دانش بنیــان« را به  عنوان دومین راهبرد از راهبردهای هفتگانه بانک توســعه 
تعاون برای ســالجاری اعلام کرد و در این  خصوص گفت: بانک توسعه تعاون به  
عنوان تنها بانک تخصصی و توســعه ای بخش تعاون محســوب می شود که برابر 
تکلیف مندرج در اساسنامه موظف به پرداخت ۷0 درصد از تسهیلات اعتباری به 
تعاونی هاست؛ بر همین اساس بانک تاکنون از مجموع پرداخت تسهیلات اعتباری 
سالیانه حداقل ۷0 درصد از منابع خود را به متقاضیان و تعاونگران در بخش های 
مختلف اقتصادی تخصیص داده که با توجه به شعار »جهش تولید« تلاش می شود 
که تسهیلات اعتباری امسال با اولویت تعاونی های تولیدی و دانش بنیان پرداخت 

شود که به تجربه ثابت  شده شرکت های تولیدی دانش بنیان به  واسطه برخورداری 
از ویژگی های خاص مبتنی بر علم وفناوری، دستاوردها و تولیدات استراتژی را با 

قابلیت مناسب و با دارا بودن کیفیت و قدرت رقابت عرضه کنند.
مدیرعامل بانک توســعه تعاون عاملیت این بانــک در اجرای طرح های ملی 
اشــتغال پایدار روســتایی و بند الف تبصره ۱۸ را جزء فرصت های ارزشمند 
برای توسعه و گسترش فعالیت و بزرگتر شدن ابعاد و سایز بانک توسعه تعاون 
یاد کرد و در این  خصوص گفت: خوشــبختانه بانک با هوشمندی ارزش این 
فرصت را از زمان شــروع عاملیت تاکنون دانسته و توانسته است با استفاده از 
به کارگیری و تخصیص به  موقع تســهیلات اعتباری از محل صندوق توسعه 
ملی شرایط مناسبی را برای ایجاد و فعالیت بنگاه های اقتصادی در استان های 
کشــور برای امکان تولید و ایجاد اشــتغال فراهم سازد که »استمرار بر اجرا و 
حمایــت از طرح های ملی با نگاه ویژه بــه بنگاه های تولیدی« به  عنوان دیگر 
راهبرد تدوینی و ابلاغی بانک برای ســالجاری است که انتظار می رود ادارات 
شــعب استان ها و شعب سراسر کشور این موضوع را به  عنوان فرصت بی بدیل 

برای کمک به تولید و »جهش تولید« با جدیت دنبال کنند.
مهدیــان یکی از دغدغه های جدی مدیران ارشــد این بانــک را با توجه به 
ســاختار توســعه ای برای بخش تعاون، فعالیت در چارچوب مسئولیت های 
اجتماعــی و درک نیازهای طبقات آســیب پذیر جامعه دانســت و در این 
خصوص گفت: اساســاً بخش تعاون یک بخش اجتماعی و اقتصادی است و 
به  طریق  اولی بانک توسعه تعاون نیز بر همین اساس فعالیت خود را تنظیم 
می کنــد تا مطابق با مقدورات و امکانات بتواند بــا نگاه بانکداری اخلاقی و 
مبتنی بر مســئولیت های اجتماعی بخشــی از منابع خود را متوجه جامعه 
هدف کمتر برخوردار که بیشــتر در معرض آســیب هستند و یا در شرایط 
بیماری ناشی از شیوع ویروس کرونا دچار مشکلات مالی و اقتصادی شده اند؛ 
در قالب پرداخت وام قرض الحســنه و یا تســهیلات عمومی تخصیص دهد 
که در همین راستا »تسهیل و تســریع در پرداخت وام های قرض الحسنه و 
تسهیلات عمومی به  منظور حمایت از اقشار آسیب پذیر« به  عنوان یکی دیگر 

از راهبردهای هفتگانه بانک مدنظر قرار گرفته است.
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دکتر مهري مدیرعامل بانک صنعت ومعدن اعلام کرد:

کسب رتبه نخست بانک صنعت ومعدن 
در پرداخت تسهیلات موضوع تبصره 18 

بانک صنعت ومعدن در پرداخت تسهیلات در مقایسه با سایر 
بانک ها دارای بیشترین میزان پرداختی بوده است.

دکتر حسین مهری مدیرعامل بانک صنعت ومعدن در این خصوص 
گفت: با اســتناد به آمار عملکرد این بانک در سامانه وزارت صنعت،  
معدن  و تجارت از آغاز پرداخت این تسهیلات تا آخر سال ۹۸ تعداد 
۷0۱ طرح به بانک صنعت ومعدن معرفی شــد که پس از بررســی 
بــه تعداد ۳0۳ طــرح که دارای توجیه و اهلیــت و صلاحیت لازم 
بودند؛ تســهیلات به ارزش بیش از ۲0 هزار میلیارد ریال در قالب 
تسهیلات سرمایه ثابت و سرمایه در گردش پرداخت شده است.دکتر 
مهری عنوان کرد: در مجموع تا پایان ۴  ماهه نخست سالجاری تعداد 
۸05 طرح به بانک صنعت ومعدن معرفی شد و در نهایت با پرداخت 
تســهیلات به ۴0۹ طرح موافقت و مبلغی بیش از ۳0 هزار میلیارد 
ریال بــه این طرح ها پرداخت شــد.مدیرعامل بانک صنعت ومعدن 
یادآور شد: آمارهای تسهیلات پرداختی موضوع تبصره ۱۸ در سال 
۹۹ نیز حاکی از آن است که این بانک در پرداخت تسهیلات مذکور 

همچنان نسبت به سایر بانک ها حائز رتبه نخست است.
 رشد 47 درصدی پرداخت تسهیلات بانک صنعت ومعدن

 به واحدهای تولیدی
مدیرعامل بانک صنعت ومعدن   گفت: پرداخت تسهیلات به واحدهای 
تولیدی در ۴  ماهه سالجاری نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۴۷ 
 درصد رشد داشته اســت؛ در حالی که سال ۹۸ هم نسبت به سال 

۹۷ رشد ۴5 درصدی داشته ایم.
وی با اشاره به اینکه دومین اولویت بانک صنعت ومعدن در سال ۹۹ 
تامیــن مالی پروژه های نیمه تمام اســت، اظهار کرد: پروژه هایی که 
۸0  درصد پیشرفت فیزیکی داشــته اند؛ در اولویت تسهیلات بانک 
صنعت ومعدن قرار دارند و تاکنون ۷0 طرح که اجرای آنها ۷ ســال 
طول کشــیده را مورد بررســی قرار دادیم تا به هر طریقی که شده 
امسال مورد بهره برداری قرار بگیرند؛ چراکه علاوه بر صادرات محور 
بودن این واحدها نقش مهمی هم در اشــتغالزایی خواهند داشت.

دکتر مهری با تاکید بر اینکه ســومین اولویت بانک صنعت ومعدن 
طرح های توســعه ای اســت که به کاهش قیمت تمام شده کالاها 
منجر می شــوند، اظهارکرد: در خرداد ماه کلینیک عارضه یابی برای 
واحدهای غیرفعال راه اندازی کرده ایم تا در صورتی که مشکل تامین 
مالی دارنــد؛ آن را برطرف کنیم یا اگر با مشــکل تامین مواداولیه 
روبه رو هستند؛ زنجیره را شناسایی کنیم و از طرق ال سی این موانع 
را برطرف کنیم؛ زیرا در هر صورت این واحدها دارایی هایی هستند 
که می توانند به بخش مولد کشــور اضافه شــوند.مدیرعامل بانک 
صنعت ومعدن با بیان اینکه در گزارش سه ماهه بانک صنعت ومعدن 

پرداخت تســهیلات به واحدهای دانش بنیان نسبت به مدت مشابه 
سال گذشته رشدی ۱00 درصدی داشته است، تاکید کرد: از سال 
۹۷ تمرکز ما روی شــرکت های دانش  بنیان بوده است و رشد تامین 
مالی ســالجاری در ادامه روند افزایش تسهیلات دهی سال گذشته 
به واحدهای دانش  بنیان بوده اســت. از این رو قراردادی را با معاونت 
فناوری ریاســت جمهوری منعقد کردیم که در راستای آن اعتباری 
۱500 میلیارد ریالی از ســوی صندوق توسعه ملی اختصاص داده 
شــده و با نظر معاونت فناوری تسهیلات به این شرکت ها با نرخ ۱۱  
درصد اجرا می شود و تاکنون بانک صنعت ومعدن در این بخش هم 

عملکرد خوبی داشته است.
وی با اشــاره به اینکه تفاهمنامه هایی با دانشــگاه صنعتی شریف، 
دانشگاه امیرکبیر و جهاد دانشگاهی داشته ایم، گفت: این دانشگاه ها 
می توانند شرکت های دانش بنیان را برای دریافت تسهیلات به بانک 
صنعت ومعدن معرفی کنند و در این زمینه اقداماتی به انجام رسیده 
اســت.دکتر مهری با بیان اینکه مجوزی از مجمــع بانک دریافت 
کرده ایم که بتوانیم از منابع داخلی تســهیلات با نرخ ســود کمتر 
از ۱0  درصد به شــرکت های فناور بدهیم، اظهارکرد: شــرکت های 
دانش بنیانی که در بخش صنعت ومعدن فعال هســتند؛ در اولویت 
تســهیلات دهی بانک صنعت ومعدن قرار دارند. همچنین در بخش 
واحدهای صادراتی تاکنون اقدامات خوبی انجام داده ایم. برای نمونه 

فاینانسور ۷ طرح فولادی بانک صنعت ومعدن بوده است.
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شایان مدیرعامل بانک مسکن:

 مسکن مهر و طرح اقدام  ملی 
از مهمترین استراتژی های بانک مسکن هستند

مدیرعامل جدید بانک مسکن اجرای تعهدات بانک 
برای تکمیل پروژه های مسکن مهر و همچنین اجرای 
طرح ملی  اقدام مسکن را از مهمترین استراتژی های 

بانک مسکن عنوان کرد.
به گزارش روابط  عمومی بانک مســکن؛ محمود شــایان در 
مراسم معارفه خود به عنوان مدیرعامل جدید بانک مسکن 
ضمن خیرمقدم به وزیر راه وشهرســازی ، معمارنژاد معاون 
بانک وبیمه و شرکت های دولتی وزارت امور اقتصادی ودارایی 
و مهنــدس رامتین رحیمی  انارکی فرزنــد مرحوم رحیمی 
انارکی گفت: از ریاست جمهوری، وزیر امور اقتصادی ودارایی، 
وزیر را ه وشهرسازی و رئیس  کل بانک  مرکزی برای اعتماد به 

اینجانب تشکر می کنم.
شایان با اشاره به اینکه ۳0  درصد از هزینه های سبد خانوار، 
۱۲  درصد درآمد اشــتغال مســتقیم و ۲۱   درصد از سهم 
تولید ناخالص داخلی مرتبط به بخش مســکن است، افزود: 
اندازه بانک ها به اندازه ترازنامه مالی آنها نیســت که بگوییم 
کدام بانک بزرگتر یا قدیمی تر است؛ بلکه به اندازه مساله ای 
است که می خواهند حل کنند. مسکن؛ پیچیده ترین مساله 
حوزه اقتصاد کلان اســت و اگر پیچیدگی اصل مساله را در 
نظر بگیریم؛ بانک مسکن یکی از مهمترین ماموریت ها را بر 
عهده دارد؛ بنابراین در این شرایط نیازمند تصمیمات کارا و 

ارزشمند هستیم.
مدیرعامل بانک مسکن با تاکید بر اینکه جامعه دانشگاهی، 
انجمن ها، انبوه سازان و فعالان اقتصادی باید در تحقق هدف 
دولت در حوزه تحرک  بخشــی مسکن در کنار بانک مسکن 
باشند، گفت: توجه ویژه به راه اندازی بورس املاک ومستغلات، 
اســتفاده از بــازار پر انرژی بورس بــرای تامین  مالی بخش 
مسکن، تغییرات اساســی در حوزه منابع از تامین زنجیره 
تولید تا تولید مســکن، هدایت سیاست حمایتی به سمت 

انبوه  سازی باید با جدیت در دستور کار باشد.
شــایان مهمترین استراتژی بانک مسکن را تعیین تکلیف و 
تکمیل پروژه های مســکن مهر عنوان کرد و گفت: دومین 
ماموریت بانک مسکن؛ طرح اقدام  ملی است که در این زمینه 

تلاش ویژه ای خواهم کرد.
وی گفت: با توجه به فرمایشات مقام معظم رهبری که سال 
۹۹ را سال »جهش تولید« نامگذاری کردند؛ بنده به اتفاق 
هیات مدیره بانک مسکن قول می دهیم که تمام تلاش خود 
را برای اجرای این طرح عظیم ملی به کار بگیریم و هر روز 

شاهد توفیق اجرای این طرح باشیم.
مدیرعامل بانک مسکن با اشاره به اینکه در خصوص اهداف 
برون  ســازمانی نیــز حتما من و همکارانــم تلاش خواهیم 
کرد تا حمایــت مجلس و دولت را بــرای برنامه اقدام ملی 
مســکن جلب کنیم، گفت: تلاش خواهیم کرد که حرکت 
به ســمت کاهش زیان و ســودآوری، تقویت سرمایه بانک، 
توسعه بانکداری دیجیتال، فروش اموال مازاد، جذب منابع 
ارزان قیمت و هوشمندسازی بانک ها به نحوی که تسهیلات 
به انبوه ســاز پرداخت شــود؛ هر چه ســریعتر انجام شود. 
شایان ایجاد صندوق های ســرمایه  گذاری برای تاثیرپذیری 
بهتر، اســتفاده حداکثــری از ظرفیت انتشــار اوراق های 
رهنی، صکوک واســتصناع و همچنین بورسی شدن برخی 
شــرکت های بانک را از دیگر برنامه های بانک مســکن در 
دوران مدیریت خود عنوان کرد و گفت: در حوزه پرســنل 
نیز تلاش می کنم بر مبنای اصل شایسته ســالاری و بهبود 
وضعیت رفاهی کارکنان رســمی ، شــرکتی و بازنشستگان 

اقدامات لازم را انجام دهیم.
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دغدغه اصلی، همیشــگی و نخست 
بانک رفاه کارگــران به ویژه در حوزه 
اعتبارات و تسهیلات؛ بهبود معیشت 
بازنشستگان  کارگران،  بزرگ  جامعه 
و  اســت  مســتمری  بگیران  البته  و 
تردیــدی وجود ندارد کــه پرداخت 
بنگاه های  به  تســهیلات واعتبارات 
از  یکی  تولیدی  و طرح های  اقتصادی 
حلقه های بنیادین حمایت این بانک از 
زنجیره تولیدواشتغال به شمار می رود.

بــه گــزارش روابط عمومی بانــک رفاه 
کارگــران؛ رصد نیازهــای کارگران، بازنشســتگان و مســتمری بگیران و 
برنامه ریزی و تصویب و اجرایی  شــدن بســته های اعتبــاری از جدی ترین 
ماموریت هــا و اولویت هــای بانــک رفاه کارگران اســت؛ بــه گونه ای که 
همــواره با ارائــه طرح های متفاوت با نرخ ســود متناســب و حتی ارزان 
قیمت برای پرداخت وام و تســهیلات به این اقشــار شــریف و شایســته 
احتــرام این بانک تلاش می کند تا به صاحبــان اصلی بانک یعنی اعضای 
بزرگ خانواده تامین  اجتماعی کشــور به عنوان چتر بیمه ای کشور شامل 
بازنشســتگان، شاغلان، کارگران، مســتمری بگیران و ذینفعان در زنجیره 
 خدمات رســانی به مردم ایران خدمات متفاوت تــر و متنوع تری ارائه دهد.

از جملــه این طرح هــا می توان به طرح پیوند رفاه با هدف آسان ســازی و 
ترویج سنت حسنه ازدواج با پرداخت تسهیلات وام قرض الحسنه ازدواج به 
عروس ودامادها و همچنین کمک به آنها برای خرید جهیزیه و لوازم خانگی 
مورد نیــاز با حمایت اعتباری از تولیدکننــدگان و توزیع کنندگان داخلی 
آن هم در ســال »جهش تولید« اشــاره کرد. به واقع سیاســت اعتباری 
بانک رفاه به گونه ای طراحی و اجرا شــده اســت که تقاضای ایجادشده از 
ناحیه نیاز وام گیرندگان به ســمت تولیدات داخلی ســوق داده شود تا هم 
چرخ تولید بچرخد و هم اشــتغال جوانان ایــن مرزوبوم صیانت و حمایت 
شــود؛ چراکــه باور بانک رفــاه کارگران این اســت که چــراغ واحدهای 
تولیدی روشــن بماند و کارگران شــاغل در این واحدها از امنیت شــغلی 
 خود مطمئن تر شــده و با انگیزه بیشــتری به فعالیت خــود ادامه دهند.
پرداخت تسهیلات تا سقف ۲00 میلیون ریال در قالب مرابحه با نرخ سود 
۱5 درصدی یعنی کمتر از نرخ مصوب شــورای پول واعتبار در قالب طرح 
رفاه کالا یک طرح برنده - برنده تولید ملی و اشــتغال کارگر ایرانی است. 
طرحی که در برخی اســتان های کشور شــروع شده و به تدریج در سراسر 
کشــور به صورت فراگیر در تمامی شــعب بانک رفاه کارگران به مشتریان 

ارائه می شود.
حمایت همیشگی از بازنشستگان و مستمری بگیران

حمایت مستمر، همیشگی و البته طراحی بسته های اعتباری ویژه بازنشستگان 
و مســتمری بگیران تأمین اجتماعی هم یکی دیگــر از اولویت های بانک رفاه 
کارگران است؛ چراکه این افراد خودشان صاحبان و مالکان اصلی بانک هستند 
و بانک با سرمایه آنها متولد شده، قد کشیده و حالا مدیران این بانک وظیفه 
خود می دانند تا تمام قد در برابر نیازهای بازنشســتگان و مســتمری بگیران 
پاســخگو باشــند و کارکنان بانک هم رســالت خود را تکریم شایســته این 
افراد می دانند. به گونه ای که حتی مســتمری بگیران سازمان تامین  اجتماعی 
کــه حقوق شــان را از بانک رفاه دریافت می کنند و همه افرادی که حســاب 
دریافت حقوق شــان نزد این بانک باشد؛ می توانند تا سقف 500 میلیون ریال 

وام ۱5 درصدی بگیرند و ۳۶ ماهه اقساط 
آن را بپردازنــد؛ بــدون اینکــه نیازی به 

سپرده گذاری در بانک داشته باشند.
امید بانک رفاه به لبخند شماست

طرح امیــد رفاه هم یکی از بســته های 
وام بانک رفاه کارگران اســت برای اینکه 
تأمین اجتماعــی  مســتمری بگیران  از 
طــرف  ســازمان های  حقوق بگیــران  و 
همــکار حمایت کنــد. نحــوه پرداخت 
سازمان  مستمری  بگیران  برای  تسهیلات 
تأمین اجتماعــی و کارکنان بازنشســته 
بانک رفاه در قالب عقد قرض الحســنه با ســقف فــردی ۱00 میلیون ریال 
اســت؛ آن هم با نرخ کارمزد ســالانه ۴ درصد. البته نرخ سود این تسهیلات 
برای کارکنان ســازمان های همکار با بانــک در قالب عقد مرابحه تأمین کالا 
 و خدمات ۶ درصد و ســقف وام هم یک میلیارد ریال تعیین شــده اســت.

افزایش ســرمایه بانک رفاه البته گام بزرگی اســت که این بانک برداشــته و 
با حمایت وزارت تعاون، کار و رفاه  اجتماعی و ســازمان تأمین اجتماعی اتفاق 
مهمی رخ داده اســت؛ به نحوی که سقف تســهیلات قرض الحسنه بانک به 
بازنشستگان و مســتمری  بگیران در سالجاری حدود ۱۱ برابر شده و از ۲00 
میلیارد تومان به ۲ هزار و ۲۳0 میلیارد تومان رسیده است؛ رویدادی مهم که 
نشاندهنده اولویت پرداخت تسهیلات بانک رفاه به نفع کارگران، بازنشستگان 
و مستمری بگیران است و انتظار می رود در آینده بانک رفاه آن هم در شرایط 
سخت حاکم بر اقتصاد کشور ناشی از فشار تحریم ها، گام های بلندتری را برای 
صیانت از معیشت و رفاه بازنشستگان، امنیت شغلی و معیشت کارگران شاغل 

و ایجاد چتر اعتباری ویژه واحدهای تولیدی کشور بردارد.
زنجیره حمایت های بانک رفاه قطع نمی شود

واقعیت این است که سیاست های بانک رفاه به ویژه در حوزه اعتبارات و تسهیلات 
با هدف قرار دادن ســال »جهش تولید« تنظیم شــده و برای همین زنجیره 
حمایت های بانک رفاه کارگران از کارگران، بازنشســتگان و مستمری بگیران 
قطع نخواهد شد و همواره تلاش می شود تا بنگاه های آسیب دیده از تحریم و 
کرونا احیا شوند. همچنین از کارآفرینان به ویژه مشاغل  خانگی و روستایی با 
ظرفیت سازی برای اشتغال پایدار در استان های محروم حمایت شود و در یک 
کلام تولید ملی و کارگر ایرانی همیشــه می تواند روی توان بانک رفاه حساب 
 ویــژه باز کند. از جمله خدمات قابل  توجه این بانک تاکنون عبارت اســت از:

اختصاص تسهیلات قرض الحسنه و مرابحه به  منظور تأمین نیازهای ضروری 
و موردنیاز کارگران نمونه کل کشــور، اعضای اتحادیه پیشکســوتان جامعه 
کارگری و کاروان ورزش کارگری.اختصاص تســهیلات سرمایه در گردش به 

واحدهای تولیدی شناسایی شده مشکل دار در پرداخت حقوق.
معوق کارگران بیمه شــده معرفی  شــده از ســوی اداره های کل تعاون، کارو 
رفاه  اجتماعی.دادن تسهیلات مرابحه به کارگران بیمه شده معرفی شده از سوی 
اداره  های کل تعــاون، کار و رفاه اجتماعی در قالب طرح حمایت برای تأمین 
اموال و خدمات موردنیاز.اعطای تســهیلات قرض الحســنه به معرفی شدگان 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، سازمان بهزیستی و کمیته  امداد امام  خمینی 
)ره( در راستای کمک به کارآفرینی، اشتغالزایی و ایجاد مشاغل خانگی به ویژه 

موارد مربوط به زنان سرپرست خانوار.
پرداخت تســهیلات ارزان قیمت در راستای بهره برداری بهینه از ظرفیت های 
استان های محروم به منظور ایجاد و تثبیت اشتغال پایدار در قالب طرح برکت.

 چتر بانک رفاه بالای سر کارگران
بازنشستگان و مستمری بگیران
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مدیرعامل بانک دی در نخســتین نشست اتاق فکر بانک به ضرورت 
نوآوری و خلاقیت برای موفقیت در ماموریت ها و اهداف تعیین شده 

تاکید کرد.
بــه گزارش روابط  عمومی بانک دی؛ دکتر برات کریمی مدیرعامل این بانک در 
این نشست که با حضور رحیم طاهری عضو هیات مدیره، مجتبی حیدری معاون 
سرمایه  انسانی و جمعی از کارکنان بانک به عنوان منتخبین واحدهای مختلف 
صف و ستاد برگزار شد؛ ماموریت اصلی اتاق فکر را پشتیبانی فکری و مشاوره ای 
سیاســتگذاران و تصمیم گیران و بهره گیری از خرد جمعی برای تحقق اهداف 
سازمانی دانست.کریمی با اشاره به اینکه تفکر خلاقانه در تمامی سطوح سازمان 
اهمیت ویژه ای دارد، گفت: اتاق فکر می تواند با بهره گیری از خلاقیت و نوآوری 
کارشناسان بانک ضریب خطای سیاستگذاری و تصمیم گیری را کاهش داده و 
به صفر برســاند تا علاوه بر گره گشایی از مشکلات سازمان؛ دغدغه ایده پردازی 
و آینده پژوهــی را نیــز برطرف کند.وی با اشــاره به چابکــی و برخورداری از 
سرمایه  انسانی جوان، خلاق و پویا به عنوان دو امتیاز منحصربه  فرد در بانک دی 
افزود: باید تلاش کنیم با استفاده مناسب از این فرصت از رویکردهای کلیشه ای 
در بانکــداری فاصله گرفته و با بهره گیری از  نوآوری و خلاقیت بانک دی را به 
بانکی خلاق و پیشرو در کشور تبدیل کنیم.مدیرعامل بانک دی دستاوردهای 

چند ماه اخیر این بانک را مطلوب ارزیابی کرد و گفت: بانک در سایه عزم جدی 
مدیــران و با تلاش جمعی همکاران در زمینه های مختلف به نتایج قابل  قبولی 
دست یافته اســت که امیدوارم با تداوم این اقدامات و شناسایی نقاط ضعف و 
تبدیل آنها به نقاط قوت؛ اهداف تعیین شده در کوتاه ترین زمان ممکن تحقق 
یابد؛ چراکه تشــکیل اتاق فکر نقش مهمی در تســریع و تسهیل دستیابی به 
اهداف دارد.کریمی همچنین با اشــاره به اینکه اکثر ســهامداران بانک دی از 
خانواده معزز شهدا و ایثارگران هستند، گفت: باید تلاش کنیم تا با بهره گیری 
از نوآوری و خلاقیت و ایجاد تمایز در کسب  وکار پاسدار منافع این عزیزان باشیم 

تا در پیشگاه خداوند و هموطنان سرافراز شویم.

اتاق فکر بانک دی تشکیل شد
دکتر کریمی مدیرعامل بانک دی:

مدیرعامل بانک قرض الحسنه رسالت از خاتمه بانکداری سنتی 
در 1400 خبر داد.

به گزارش روابط عمومی بانک قرض الحســنه رســالت؛ محمدحســین 
حســین زاده مدیرعامل این بانک با اشــاره به اجرای بانکداری اجتماعی 
در بانک قرض الحســنه رسالت گفت: طی چند سال اخیر این بانک اقدام 
به طراحی محصولی متناســب با مشــتریان خود کرد و آن را »بانکداری 
اجتماعی«  یا »ارائه خدمات به مشــتریان جمعی یا گروه های مشتریان« 
نامید.وی افزود: در واقع بانکداری اجتماعی سازوکار نوآورانه ارائه خدمات 
نوین بانکی به مشتریان جمعی در قالب کانون های کاروزندگی )کارآفرینی 
اجتماعی در شهرهای کوچک و روستاها(، همیاری اجتماعی )خانوادگی، 

محله ای، مساجد و دانشجویی(، سازمانی )سازمان ها، ادارات و شرکت ها( 
و صنفی )اصناف، بازاری ها( است.حسین  زاده با بیان اینکه در حال حاضر 
تمام خدمات این بانک در بســتر اینترنت و به صــورت غیرحضوری به 
مشــتریان قابل ارائه است؛ افزود: سال ۱۴00 خاتمه بانکداری سنتی در 
بانک قرض الحسنه رسالت است و در مسیر بانکداری دیجیتال به معنای 
آرمانــی آن گام برمی داریم.وی با تاکید بر اینکه در ســال ۱۴00 بانک 
قرض الحســنه رسالت هیچ شعبه ای نخواهد داشت؛ اظهارداشت: در سال 
۹۳ این بانک با حدود ۳00 شــعبه فعالیت داشته که امروز  به ۶0 شعبه 
رسیده و در حال حاضر از این تعداد ۳0 شعبه به عنوان ایستگاه مشاوره  

فعالیت می کنند.
مدیرعامل بانک قرض الحســنه رسالت خرد و اجتماعی همچنین شرعی؛ 
آســان و ارزان بودن خدمات را از مهمترین اهداف بانک قرض  الحســنه 
رســالت برشــمرد و افزود: ما به عنوان نخســتین و تنها بانک خصوصی 
قرض الحسنه کشور احساس مســئولیت خاصی داریم تا ضریب پوشش 
قرض الحسنه برای کل جامعه افرایش یابد.حسین زاده با تاکید بر محاسن 
بانکداری غیرحضوری اظهارداشت: مزایای بهره گیری از اینگونه خدمات 
یــک بازی بــرد -  برد برای هــر دو رکن اصلی یعنی بانک در یکســو و 
مشتریان در سوی دیگر است.وی به پیشخوان مجازی رسالت اشاره کرد 
و گفت: این ســامانه مجازی برای ســهولت دسترسی و دریافت خدمات 
برای مشــتریان بانک قرض الحسنه رسالت تعریف شده است؛ به گونه ای 
که مشتریان با ورود به سایت بانک و پیشخوان مجازی رسالت می توانند 

خدمات بانکی خود را بدون نیاز به شعبه دریافت کنند.

در مسیر بانکداری دیجیتال گام بر می داریم
حسین زاده مدیرعامل بانک رسالت: 
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مدیرعامل بانک ملت اعطای کارت اعتباری با ضمانت ســهام عدالت را 
تصمیمی به موقع با توجه به شرایط این سهام و بازار سرمایه عنوان کرد.
به گــزارش روابط عمومی بانک ملت؛ با توجه به نقــش پرُرنگ بانک ها در 
تامین مالی اقتصاد ایران؛ در شرایط فعلی هم به طور حتم بانک ها می توانند 
کمک بســزایی به مردم داشــته باشــند. از ســوی دیگر با توجه به اینکه 
سهام  عدالت برای مردمی کردن اقتصاد طراحی و با تدابیر مقام معظم رهبری 

و دولت امکان آزادســازی آن فراهم شده است و پیش بینی افزایش ارزش 
این ســهام وجود دارد؛ به طوری که بانک های تجاری کشور از جمله ملی، 
ســپه، صادرات، تجارت و ملت آمادگی دارند در صورتی که افراد نیاز مالی 
کوتاه مــدت دارند؛ از طریق وثیقه گیری ســهام عدالت نیاز مالی کوتاه  مدت 
مردم را تامین کنند تا مردم مجبور نشوند که سهام عدالت شان را بفروشند. 
سازوکار وثیقه گذاری سهام عدالت در بانک ها به صورتی است که مبنای کار 
به صورت کارت اعتباری مرابحه است که این موضوع مطابق با سیاست های 
شــورای پول واعتبــار و دســتورالعمل بانک  مرکزی اســت.محمد بیگدلی 
مدیرعامل بانک ملت در این خصوص با بیان اینکه بانک ها در شرایط جنگ 
اقتصادی در خط مقدم هســتند، اظهارداشــت:  بانک ها در شــرایط جنگ 
اقتصادی در خط مقدم هســتند و هر مشکلی در زمینه تامین مالی وجود 
داشــته باشد؛ بانک ها بهترین و سریع ترین راه هستند که تصمیمات خوبی 
در این زمینه اتخاذ شده است.مدیرعامل بانک ملت افزود: کارت اعتباری با 
ضمانت سهام  عدالت تصمیم و اتفاق بسیار خوبی است که بانک ها نیز در این 
زمینه اعلام آمادگی کرده و به دلیل شرایط خوب سهام عدالت طی سال های 
اخیر رشد قیمتی قابل توجه و همچنین شرایط مثبت بازار سرمایه؛ به طور 

حتم تصمیم بسیار صحیح و نتایج خوبی به دنبال خواهد داشت.

تصمیم به موقع اعطای کارت  اعتباری با ضمانت سهام  عدالت

مدیرعامل بانک سینا از پرداخت وام قرض الحسنه 150 میلیون تومانی 
اشــتغالزایی به هر فرد برای حمایت از اقشــار آسیب پذیر جامعه و 
کسب وکارهای زیان دیده ناشی از شیوع کرونا در قالب طرح مواسات 

خبر داد.
دکتر ایمانی گفت: طرح مواسات بانک سینا در ادامه طرح مهرآفرین به منظور 
حمایت از گروه های آسیب دیده ناشــی از کرونا و در راستای تحقق رزمایش 
مواســات، همدلی و کمک مؤمنانه در راســتای رفع مشکلات معیشتی ایجاد 
شده از کرونا برای اقشار مختلف کشور و لزوم دستگیری و حمایت از گروه های 
آسیب دیده اجرایی شده که بر این اساس به واجدین شرایط وام قرض الحسنه 

پرداخت می شود.
وی خاطرنشــان کرد: سقف فردی این وام برای اشتغالزایی مبلغ ۱50میلیون 
تومان با کارمزد ۲ درصد اســت که در ادامه طرح مهرآفرین این بانک اجرایی 
شده اســت و امیدواریم با تخصیص این منابع شاهد جبران بخشی از زیان و 

خسارت کسب  وکارها باشیم.
مدیرعامل بانک سینا خاطرنشان کرد: از محل این طرح امکان پرداخت وام به 
غیر از مباحث اشتغالزایی به بخش هایی نظیر تامین نیازهای ضروری و تعمیر 
مسکن هم فراهم شده است و واجدین شرایط می توانند از 50 میلیون ریال تا 

۳00 میلیون ریال از این وام استفاده کنند.
دکتر ایمانی تصریح کرد: این اقدام در راستای امضای تفاهمنامه همکاری بین 
بانک ســینا و بنیاد علوی است که طی آن به متقاضیان معرفی شده از سوی 

بنیاد علوی به این بانک وام قرض الحسنه پرداخت می شود.
گفتنی اســت بانک ســینا از چندی قبــل طرح مهرآفریــن را در حمایت از 

کســب وکارهای آسیب دیده ناشی از شــیوع کرونا اجرایی کرده است که طی 
آن اقشار مختلف کشور در گروه های شغلی مختلف شامل تاکسیرانی، تاکسی 
اینترنتــی، رانندگان وانت بار، پیک های موتوری، اصناف، ناشــران، شــاعران، 
تولیدکنندگان محصولات فرهنگی، تشکل های قرآنی، هیات، وعاظ، مداحان و 
ائمه  جماعات و مناطق هدف طرح آبادانی و پیشــرفت بنیاد علوی می توانند از 

این وام بهره مند  شوند.
به گفته مدیرعامل بانک ســینا مجموع وام پرداختی به رسته های شغلی یاد 
شــده در طرح مهرآفرین مبلغ ۲.000 میلیارد ریال در کل کشور است که به 
هر فرد تا ســقف 50 میلیون ریال با اقساط حداکثر ۳۶ ماهه و نرخ کارمزد ۲ 

درصد پرداخت می شود.

پرداخت وام قرض الحسنه 150 میلیون تومانی در قالب طرح مواسات
دکتر ایمانی مدیرعامل بانک سینا خبر داد: 

بیگدلی مدیرعامل بانک ملت تاکید کرد: 
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دیدار  در  بیمه مرکــزی  رئیــس  کل 
از  رئیس مجلس شورای اســلامی  با 
پرداخت 1500 میلیارد تومان خسارت 
در سال 98 خبر داد و از این موضوع 
به عنوان یکی از دستاوردهای صنعت 

بیمه یاد کرد.
به گزارش روابط  عمومــی و امور بین الملل 
بیمه  مرکــزی؛ محمدباقر قالیبــاف در این 
دیدار با ابراز خرســندی از عملکرد صنعت 
بیمه در حوزه رشــد اقتصادی و همچنین 
همکاری  گفت:  اجتماعی  مســئولیت  های 
با صنعت  مرتبط مجلس  کمیســیون های 
بیمه یک ضــرورت انکارناپذیر اســت و با 
راه اندازی کارگروه تحول؛ تمامی راهکارهای 
رشد صنعت بیمه بررسی می شود و تدوین 
و اصلاح قوانین با جدیت دنبال خواهد شد.

دکتر غلامرضا ســلیمانی  امیری هم در این 
دیدار از ملاقات با رئیس قوه مقننه به عنوان 
فرصتی مناســب برای تعامل اهالی صنعت 
بیمه و اعضــای خانه ملت یاد کرد و گفت: 

صنعت بیمه خود را در بزنگاه های حساسی 
نظیر تحریم های ناجوانمردانه، بحران کرونا، 
زلزله ها و ســیل های اخیر به اثبات رسانده 
و بــا حمایت نهاد قانونگذار و تصویب لوایح 
مهم بیمه ای این روند با شــتاب بیشــتری 

ادامه خواهد یافت.
دکتر سلیمانی از تاسیس مرکز ملی مدیریت 
ریسک به عنوان یک تحول بزرگ در تعادل 
اقتصادی کشــور نام بــرد و تصریح کرد: با 
راه اندازی این مرکز فعالان حوزه کسب وکار، 
واردات وصادرات  شبکه های  تولیدوخدمات، 
و بنگاه هــای دیگر اقتصــادی می توانند در 

فضای امن وآرام به فعالیت بپردازند.
رئیس شــورایعالی بیمه با اشــاره به آمار 
بــالای پرونده هــای دارای مقصر و متواری 
در صنعت بیمه گفت: در سال ۹۸ صندوق 
تامین خسارت های بدنی به ۲۲ هزار و ۹۳۷ 
پرونده دارای مقصر و متواری رســیدگی و 

خسارت پرداخت کرده است.
دکتر سلیمانی در بخش دیگری از سخنانش 

از پرداخت ۱500 میلیارد تومان خســارت 
در سال ۹۸ به عنوان یکی از دستاوردهای 
صنعت بیمه یاد کرد و گفت: اهتمام جدی 
پرداخت خســارت های  برای  بیمه  صنعت 
وارده به بیمه گذاران یکی از وظایفی اســت 

که با افتخار به آن عمل کرده ایم.
سرانه 710 هزار تومانی بیمه در ایران

رئیس  کل بیمه  مرکزی با بیان اینکه ســرانه 
حق بیمه در ایران ۷۱0 هزار تومان اســت، 
گفــت: این رقم برای میانگین کشــورهای 
پیشرفته ۸۱۸ دلار است و ما فاصله زیادی 

با این رقم داریم.
دکتر ســلیمانی اعلام کرد: در سال گذشته 
5۹ هزار میلیارد تومان حق بیمه تولید شد 
و ضریب خسارت هم حدود ۸۹  درصد بوده 
است. البته در سطح جهان این ضریب بین 

۶0 تا ۶5 درصد است.
وی تعداد بیمه  نامه های صادر شده در سال 
۹۸ را ۸0 میلیــون بیمه  نامه اعلام کرد و 
افزود: در ســال گذشــته از ۲5 میلیون 

دکتر سلیمانی اعلام کرد:

پرداخت 1۵۰۰ میلیارد تومان خسارت 
توسط صنعت بیمه در سال 98
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خودروی فعــال در کشــور ۲۳ میلیون 
خــودرو و از ۱۱ میلیون موتورســیکلت 
۲میلیون موتورســیکلت تحت پوشــش 

بیمه  نامه ثالث بودند.
رئیس شــورایعالی بیمه با اشاره به نرخ دیه 
۳۳0 میلیون تومانی برای ماه های غیرحرام 
و ۴۴0میلیــون تومانــی در ماه های حرام 
اظهارداشت: ضریب خسارت در رشته بیمه 
ثالث برای ســال گذشته معادل ۱0۹ درصد 
بود که امیدوار هســتیم بــا تصویب قانون 
راننده محور شــدن رانندگان در کمیسیون 
اجتماعــی دولت این رقــم کاهش یافته و 
سروســامانی به وضعیت رانندگی خودرو و 

موتورسیکلت ها داده شود.
دکتر ســلیمانی خاطرنشــان کرد: در سال 
گذشته همچنین ۲۳ هزار زیان دیده مقصر 
یا معســر در بیمه ثالث را شناسایی کردیم 
و با همکاری صندوق تامین خســارت های 
بدنی مانع از زندانی شــدن این افراد شدیم 
که اقدام بزرگی توســط صنعــت بیمه در 

زمینه مسئولیت اجتماعی بود.
وی همچنین افراد تحت  پوشــش بیمه های 
زندگــی را ۲۴ میلیون نفر با ســهم ۱۴.۷ 
درصــدی از پرتفــوی کل صنعــت بیمه 
اعلام  کرد و اظهارداشــت: دو شرکت بیمه 
تخصصــی زندگی خاورمیانه و باران در این 
بخش فعال هستند و ما هم به دنبال ایجاد 
صندوق بازنشســتگی خصوصی هستیم تا 
افــراد در کنار صندوق هــای بیمه اجباری 
بتوانند در صندوق های بیمه خصوصی هم 

عضو شوند.
رئیس شــورایعالی بیمه میزان ریسک های 
تحت  پوشش در کشور را 500 میلیارد دلار 
عنوان کرد و گفت: تقریبا تمامی پروژه ها و 
ریسک های کشور توسط شرکت های اتکایی 
و بیمه گر مســتقیم و حتــی بیمه    مرکزی 
تحت پوشــش قرار دارد که امیدوار هستیم 
با مدیریتی که انجام می دهیم؛ مشکلی در 

این زمینه به وجود نیاید.
وی در پاســخ به ســوالی درباره پرداخت 
خسارت به هواپیمای اوکراینی اظهارداشت: 
این هواپیما توسط شرکت های بیمه ای در 
اوکراین و اتکایی اروپایی تحت  پوشش قرار 
گرفته بود و شــرکت های ایرانی ارتباطی با 
این موضوع ندارند. اگــر پرداختی هم باید 
در ایــن زمینه صورت گیرد؛ باید توســط 
شرکت هایی که این هواپیما را تحت  پوشش 

قرار داده بودند؛ پرداخت شود.
دکتر ســلیمانی درباره پرداخت هزینه های 
درمانی به بیمــاران کرونایی گفت: افرادی 

که دارای بیمه تکمیلــی درمان یا زندگی 
هســتند؛ می توانند از پرداخت هزینه های 

درمانی خود استفاده کنند.
وی توضیح داد که تعداد زیادی از بیماران 
بیمارستان های دولتی بستری  کرونایی در 
شــده بودند که هزینه های آنها توسط این 
بیمارستان ها پرداخت شده و افرادی هم که 
به بیمارســتان های خصوصی مراجعه کرده 
بودند؛ هزینه  هایشــان توســط شرکت های 

بیمه  گر پرداخت شده است.
رئیس کل بیمه مرکزی درباره تاثیر کرونا بر 
صنعت بیمه نیز گفت: شــیوع این ویروس 
باعث کاهش ۳  درصــدی پرتفوی صنعت 
بیمه در سطح جهان شده است و در ایران 
هم شاهد هســتیم که درآمد از محل بیمه 
مسافرتی به دلیل کاهش چشمگیر سفرها 
به داخل یا خارج از کشــور به صفر نزدیک 

شده است.
اشکال وصول مطالبات شرکت های 

بیمه ای در قالب سهام
رئیس  کل بیمه  مرکزی در پاسخ به سوالی 
در خصوص اینکه برخی از شــرکت های 
بیمه گر مطالبات خود را از شــرکت های 
خودروســاز در قالــب ســهام دریافــت 
گفت: شرکت های خودروسازی  می کنند، 
قبل از تحویــل خودروهای صفر کیلومتر 
به خریداران؛ این خودروها را بیمه شخص 
ثالث کرده و حق بیمه آن را به طور نقدی 
از خریدار دریافــت می کنند که باید این 
مبلــغ را در اســرع وقت به شــرکت های 
بیمه ای پرداخت کنند. شــرکت های بیمه 
هم باید آن را در بانک ها سپرده یا در بازار 

سرمایه سرمایه گذاری کنند.
رئیس شــورایعالی بیمــه در خصوص آغاز 
مجدد شــروع صدور بیمه نامه توسط بیمه 
توسعه نیز گفت: شورای عالی بیمه باید در 
خصوص اعطای مجوز به این شــرکت برای 

صدور بیمه نامه تصمیم بگیرد.
سرمایه گذاری 70 هزار میلیارد تومانی 

شرکت های بیمه در بازار سرمایه
رئیس  کل بیمه   مرکزی اعلام   کرد: شرکت های 
بیمه حدود ۷0 هزار میلیارد تومان در بازار 
ســرمایه ســرمایه گذاری کرده اند که این 
پشتوانه ای برای آنهاست تا در صورت وقوع 
خســارت بتوانند این ســهام را فروخته و 
خسارت ها را جبران کنند. وی تصریح کرد: 
ما شــرکت های بیمه را تشویق می کنیم تا 
هم در بازار پول و هم در بازار سرمایه حضور 
داشــته باشــند تا بتوانند در چارچوب این 

مثلث مالی به مردم خدمات ارائه دهند.

 دریافت حق  بیمه کمتر
 با رعایت استانداردهای لازم

رئیس  کل بیمه  مرکزی گفت: اگر مجموعه های 
بزرگ اقتصادی قبــل از اقدام به بیمه  کردن 
استانداردهای لازم را رعایت کنند؛ می توانند 
با نرخ و حق بیمــه کمتری مجموعه خود را 
بیمه کنند.وی با تاکید بر نقش بهره وری در 
توســعه اقتصادی کشور به خصوص صنعت 
بیمــه گفت: پیــش از این از بهــره وری به 
عنوان شتاب  دهنده یاد می شد، اما در شرایط 
فعلی اقتصادی و تحریم های حاکم بر کشور 
بهره وری یکی از ارکان مهم اقتصاد کشــور 
است که می تواند با کمبود منابع و مشکلات 
اقتصادی به توسعه کشور کمک شایانی کند.

وی صنعت بیمه را یکی از ســه ضلع مثلث 
مالی دانست و گفت: شرایط اقتصادی کنونی 
مــردم را به ســرمایه گذاری های کوتاه مدت 
سوق داده است و این ســرمایه گذاری های 
کوتاه  مدت و بدون پشتوانه علمی صرفا برای 
حفظ دارایی ســیگنال مهمــی برای دولت 
است؛ چراکه برخی بدون دانش کافی و صرفا 
به دلیل شرایط اقتصادی، افزایش نرخ بیکاری 
و وجود ریســک های اقتصادی، سیاســی و 
فرهنگی در جامعه به این نوع سرمایه گذاری 
روی آورده اند که به نظر می رســد بهره وری 
باید در این حوزه نیز ورود پیدا کند تا مردم 
از  آســیب نبینند.رئیس شــورایعالی بیمه 
صنعت بیمه به عنوان صنعت حامی مردم در 
روزهای سخت یاد کرد و گفت: بیمه خدمتی 
از جنس خاص است که آرامش را در جامعه 
ایجاد می کند و اگــر بتوانیم آن را به خوبی 
در جامعه تبیین کنیم؛ می توانیم به پویایی 

اقتصاد کشور کمک بزرگی کنیم.
دکتر ســلیمانی گفــت: بیمــه زندگی به 
نوعی می تواند دولــت را رها و صندوق های 
بازنشســتگی را ســبک تر کند. از ۸0 هزار 
نماینده بیمــه حدود ۴5 هــزار نفر از آنها 
صرفــا در بیمــه زندگی فعال هســتند. در 
واقع امتیازاتی که بیمه های زندگی به مردم 
می دهنــد؛ همچون وام، مبلــغ ماهانه و ... 

مسئولیت های دولت را کاهش داده است.
وی حضــور بهــره وری در حوادث  طبیعی 
را بســیار ضروری دانســت و گفت: نقش 
بهــره وری در حــوادث طبیعــی در حال 
حاضر کم  رنگ بوده اســت؛ در صورتی که 
می تواند بســیار موثر واقع شود. بهره وری 
در ایــن حوزه با ارائه اســتانداردهای لازم 
می تواند ریسک های پیش رو دولت و دغدغه 
کمک های بلاعوض در حوادثی چون سیل 

و زلزله را کاهش دهد.
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صنعت بیمه کشور طی ســال های اخیر فرازوفرودهای بسیاری را 
پشت سر گذاشته که در واقع ذات تمامی نهادهای حافظ و نگهبان 

ریسک در جهان است.
از یک ســو دشــواری ها و اثرات زیانبار تحریم  های مستقیم و غیرمستقیم و 
از ســوی دیگر همراهی با نوسانات بازار داخلی تولید و خدمات؛ این صنعت 
را با چالش  هایی روبه رو کرده که خوشــبختانه با اتخاذ تدابیر هوشــمندانه و 

راهکارهای فنی از این بحران ها سربلند بیرون آمده است.
در چنین شرایط دشواری صنعت بیمه با تکیه بر نیروهای توانمند و مبتکر و با 
بهره گیری از ابزارهای نوین نظیر استارت آپ ها به افزایش مریت محصولاتش 
اندیشیده که نمود آشکار آن میزان رشد در صدور بیمه  نامه  هاست که افزایش 

ضریب نفوذ بیمه در کشور را به دنبال داشته است.
هر چند که مؤلفه  های مهم اقتصادی و شــاخص های جهانی کســب وکار در 
کنــدی روند بیمه گری در ایران چندان بی  اثر نبوده، اما با رشــد صنعت در 
کشور و وضعیت مناسب آن در منطقه خاورمیانه از به بار نشستن تلاش  های 

اهالی این صنعت حکایت دارد.
متاسفانه همه  گیری ویروس کرونا و تعطیلات مجلس در اواخر سال گذشته 
و تغییر نظام خانه ملت در ســالجاری؛ تصویب لایحه مهم »تاسیس صندوق 
بیمه همگانی حوادث طبیعی« را به تأخیر و تعویق انداخته، اما درخشــش 
صنعت بیمــه در آوردگاه بزرگ کرونا؛ نگاه مثبتــی را در ارکان حاکمیت و 

جامعه پدید آورده است.
دستاوردهای چشمگیری نظیر استقرار حاکمیت شرکتی، فراهم  سازی بستر 
خودکنترلی در شرکت ها، بهبود نظام نظارتی، تسویه خسارت های بزرگ و 
کمک مالی به وزارت بهداشــت با انگیزه حمایت از کادر درمان و تسهیل و 
مســاعدت در ارائه خدمات ببمه اتومبیل و درمان و زندگی به بیمه شدگان 
و بهره  بــرداری از طرح های نوین بیمه ای از عزم این صنعت برای توســعه 

اقتصادی خبر می دهد.
خوشــبختانه در شرایط سخت معیشــتی و بنگاه  های اقتصادی و همچنین 
کسری بودجه بسیاری از دستگاه های حاکمیتی و صنایع تحت پوشش آنها؛ 
صنعت بیمه با اجرای طرح عظیم بخشودگی جرایم بیمه ای خود را به عنوان 
یکی از مسئولیت  پذیرترین نهادهای پولی و مالی مطرح کرد و علاوه بر ایفاء 
نقش اجتماعی خود در راســتای تامین امنیت و تضمین آرامش جامعه قدم 

بزرگی برداشت.
آنچه در پی می آید؛ تنها بخشــی از خدمات صنعت بیمه اســت که تقدیم 
می شــود و امید است با برنامه  ریزی های هدفمند و نگرش منطقی کارگزاران 
این صنعت در »جهش تولید» و گشــایش اقتصادی نقــش مؤثرتری را در 

آینده  ای نزدیک ایفا کنیم.
اقدامات انجام شده:

۱- حذف نســخه فیزیکی بیمه نامه شــخص ثالث در راستای اهداف دولت 
الکترونیک، اقتصاد هوشــمند و کاهش مراجعات بیمه گذاران به شرکت های 

بیمه
۲- تصویب و اجــرای آئین نامه احراز صلاحیت حرفــه ای کارکنان کلیدی 
و عملیاتی مؤسســات بیمه )شماره ۹0( که ســبب ارتقاء توان تخصصی و 

کارشناسی مدیران کلیدی شرکت های بیمه شده است.
۳- انعقاد قرارداد مازاد خســارت حوادث فاجعه آمیز )CAT( در رشته های 
آتشســوزی، مهندســی و پول در صندوق برای ۱۲ شرکت بیمه رازی، بیمه 
آرمان، بیمه دی، بیمه کوثر، بیمه میهن، بیمه ســرمد، بیمه ســامان، بیمه 
تعاون، بیمه ســینا، بیمه کارآفرین، بیمه معلــم و بیمه تجارت  نو با راهبری 
بیمه  مرکزی و با سقف تعهد ۲0 هزار میلیارد ریال در هر حادثه که در ارتباط 
با سیل اخیر پشتوانه بســیار خوبی برای شرکتهای مذکور بود. با انعقاد این 
قرارداد و قراردادهای مشــابه ضمن ارائه پوشش مستقیم و اتکایی موردنیاز 

 عملکرد و دستاوردهای مهم صنعت بیمه
بر مدار رضایت، عقلانیت و تسهیل  گری
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ریسک های بزرگ کشور که پیشتر قسمت اعظم آن به خارج از کشور واگذار 
می شــد؛ صنعت بیمه کشور به راهبری بیمه  مرکزی در اسرع وقت نسبت به 
پرداخت خسارات اینگونه ریسک ها اقدام کرده است که به طور نمونه می توان 
به خسارت سیل ابتدای سال ۹۸ کشور اشاره کرد که با توزیع بهینه ریسک 
توســط بیمه مرکزی از ورشکستگی شــرکت های بیمه نیز جلوگیری شده و 

خسارات تحت پوشش نیز پرداخت شده است.
۴- ارائه مجوز صدور بیمه نامه و مشــارکت در پوشــش بیمه ای بسیاری از 
ریســک ها و پروژه های عملیاتی و زیربنایی مانند پالایشــگاه های نفت وگاز، 

پتروشیمی، نیروگاه ها و هواپیما
5- راه اندازی و تقویت ســامانه نظارت و هدایــت الکترونیکی صنعت بیمه 

موسوم به سنهاب
 ۶- اعطــای مجوز تخصصی به شــرکت های بیمه »خاورمیانــه« و »باران« 

با تمرکز بر صدور بیمه های زندگی
۷- راه  اندازی مرکز پاسخگویی تلفنی چهار شماره ای ۲۳۴۲

۸- گنجاندن ۱۱5 مطلب بیمه  ای در کتب درسی دانش  آموزان
۹- ارائه طرح تاسیس صندوق بیمه حوادث  طبیعی

۱0- طراحی و راه اندازی سامانه یکپارچه نظارت بر بیمه های باربری
۱۱- طراحی و راه اندازی سامانه یکپارچه نظارت بر بیمه های آتش سوزی

۱۲- اعمال بیش از هشت مرحله بخشودگی حق بیمه مربوط به موضوع بند 
)ب( ماده ۲۴ قانون بیمه شــخص ثالث )جرائم صندوق تامین خسارت های 
بدنی( در خصوص انواع گروه  های خودرویی در راســتای حمایت از اقشــار 

آسیب پذیر، پیشگیری از آسیب های اجتماعی و ترویج فرهنگ بیمه
۱۳- جلوگیری از حمل کالا قاچاق و اجرای قوانین ومقررات ســتاد مبارزه با 
قاچاق کالاوارز با ثبت و تبادل اطلاعات بیمه مســئولیت حمل ونقل داخلی 

فی مابین بیمه مرکزی و سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای
۱۴- پرداخت مبلغ ۲۸.000 میلیارد ریال به مراجع درمانی در راستای کمک 

به مقابله با شیوع بیماری کرونا
۱5- پرداخت مبلغی بالغ بر ۱۹۷۲ میلیارد ریال توسط شرکت های بیمه به 
خسارت دیدگان حادثه سیل اوایل فروردین ماه ۹۸ و اواخر اسفندماه سال ۹۷ 

بابت تعداد ۱05.۴۳5 خسارت اعلامی
۱۶- تسهیل ارائه خدمات بیمهای به زائرین اربعین حسینی و حمایت معنوی 

از این حرکت بزرگ شیعی در جهان اسلام
۱۷- تصویب و اجرای آئین نامه گزارشگری و افشای اطلاعات مؤسسات بیمه 

)آئین نامه شماره ۸۸(
۱۸- تصویب و اجرای آئین نامه حاکمیت شرکتی در مؤسسات بیمه )آئین نامه 

شماره ۹۳( به منظور ارتقاء شفافیت در شرکت های بیمه.
۱۹- برنامه ریزی برای ایجاد ســازوکارهای لازم برای عرضه ضمانتنامه های 
موردنیاز بخش تولید توسط مؤسسات تضمین و تنظیم پیش  نویس آئین نامه 
اجرایی بند »الف« ماده )۹( قانون حداکثر استفاده از توان تولیدی و خدماتی 

کشور
۲0- توسعه بیمه های اعتباری برای پوشش ریسک فروش اعتباری کالاهای 

تولیدی داخل
۲۱- توسعه پوشــش بیمه کیفیت محصول و سایر مسئولیت های مرتبط با 

بخش تولید
۲۲- در دســتور کار قــرار گرفتن ایجاد مرکز ملی مدیریت ریســک و ارائه 
خدمات آموزشی و مشاوره ای در زمینه مدیریت ریسک به بخش های تولیدی 
به منظور ایجاد شــناخت و نهادینه شدن امر مدیریت ریسک در فرآیندهای 

تولیدی
۲۳- ابلاغ چارچوب شــرایط عمومی »قرارداد بیمه مســئولیت تولیدکننده 
محصول« به تمامی شــرکت های بیمه در راســتای اجــرای ماده )۹( قانون 

حداکثر استفاده از توان تولیدی و خدماتی کشور و حمایت از کالای ایرانی
۲۴- ابلاغ مصوبه شــورایعالی بیمه در خصوص تسری آئین  نامه های مصوب 

شورا به مناطق آزاد تجاری
۲5-  اصــلاح و ابلاغ آئین نامه کارگزاری )دلالی ( رســمی بیمه مســتقیم 

)آئین  نامه شماره ۹۲/۲(

۲۶- ابلاغ اصلاحیه دستورالعمل نحوه تعیین خسارت موضوع تبصره  های ۳ 
و ۴ ماده »۸« قانون بیمه اجباری خســارات وارد شده به شخص ثالث در اثر 

حوادث ناشی از وسایل نقلیه– مصوب 5
۲۷- اصلاح و ابلاغ شــرایط عمومی بیمه مســئولیت مدنی کارفرما در قبال 

کارکنان شورایعالی بیمه )آئین نامه شماره ۹۸(
۲۸- ابلاغ آئین نامه نحوه وصول، تخفیف و یا بخشودگی جریمه موضوع بند 
»ت« ماده )5۷( قانون بیمه اجباری خســارات وارد شده به شخص ثالث در 
اثر حوادث ناشــی از وســایل نقلیه مصوب ۹5- با استناد به مصوبات جلسه 

۹۸/0۶/۱۳ شورایعالی بیمه منضم به موافقت وزیر امور اقتصادی ودارایی
۲۹- اصلاح و ابلاغ آئین نامه  بیمه های درمان )آئین نامه شماره  ۹۹(

۳0- اصلاح و ابلاغ شــرایط عمومی بیمه نامه مسافرتی اتباع خارجی متقاضی 
ورود به جمهوری اسلامی ایران )آئین نامه شماره ۷۷/۱( و  تعرفه حق بیمه آن

۳۱- اصلاح و ابلاغ آئین نامه تنظیم امور ارزیابی )آئین نامه شماره ۸5/۱(
۳۲- تصویــب نمونه صورت های مالی مؤسســات بیمه - در جلســه مورخ 

۹۸/۹/۲۷ شورایعالي بیمه
۳۳- ابلاغ ســهم علی  الحساب شرکت  های بیمه از مبلغ ۳000 میلیارد ریال 

موضوع  بند الف تبصره ۱0 قانون بودجه سال ۹۹ کل کشور
۳۴- تصویب دستورالعمل موضوع تبصره یک ماده )۱۲( اساسنامه سندیکای 
بیمه  گران ایــران به منظور ایجاد فضای عاری از تخلــف از ضوابط ومقررات 
حرفــه ای و صنفی و افزایــش کارایی و بهبود کمی وکیفــی فعالیت اعضای 

سندیکا و رسیدگی به تخلفات احتمالی آنان 

98/۰۵/۳199/۰۵/1۵عنوان

3233تعداد کل شرکت های بیمه

12641317تعداد شعب  بیمه

7113279633مجموع تعداد نمایندگان بیمه فعال )جنرال و عمر(

3517541215تعداد نمایندگان بیمه عمر )فعال(

832996تعداد کارگزاران بیمه )فعال(

466765تعداد ارزیابان خسارت بیمه ای )فعال(

66تعداد دفاتر ارتباطی

تعداد شرکتها و مراکز بیمه ای در کشور

عنوان ردیف
فرمول محاسبه واحد سنجششاخص

شاخص
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*
  99/۰۵/1۵
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تحلیل شاخص  های عملکرد



مدیر بیمه های آتش سوزی شرکت بیمه میهن اعلام کرد:

 لزوم فرهنگ سازي
 براي بیمه آتش سوزي 

مدیر بیمه های آتش سوزی شرکت بیمه میهن 
گفت: در گذشــته یکــی از کم ریســک ترین 
بیمه نامه هــا؛ بیمه نامــه آتش ســوزی منــازل 
مسکونی بود، اما طی سال های اخیر با توجه به 
تغییرات اقلیمی، جــوی و بروز حوادث زلزله و 
سیل؛ شرکت های بیمه ای خسارت های بسیار سنگینی را برای این بیمه نامه 
پرداخت کردند.به گزارش روابط  عمومی بیمه میهن؛ ســمیه ســلطانی گفت: 
شــرکت های بیمه ای افزایش چندانی در نرخ در این بیمه نامه ها نداشــتند؛ 
چراکه این بیمه نامه نقش حمایتی به  خصوص از اقشار کم  درآمد دارد و سیل 
و زلزله هم در حاشیه شهرها و روستاها و مناطق محروم خسارت های بسیاری 
به بار می آورد.مدیر بیمه های آتش سوزی شرکت بیمه میهن افزود: شرکت های 
بیمه ای طرح های متنوعی از بیمه نامه آتش سوزی را با پوشش های مختلف و 
قیمت های مناســب ارائه می کنند. در واقع رقابت به  قدری تنگاتنگ اســت 
که حداکثر تخفیف ها روی این بیمه نامه ها اعمال شــده است.سلطانی گفت: 
بیشترین فروش در مناطق غربی کشور مانند کرمانشاه و اسلام آباد غرب است 
کــه زلزله را از نزدیک حس کرده بودند، اما به عنوان مثال در تهران کمترین 
فروش را داشــته ایم.مدیر بیمه های آتش سوزی شرکت بیمه میهن گفت: در 
بازار فعلی نرخ های بیمه نامه آتش ســوزی منازل مسکونی بسیار پایین بوده 
و خطر اصلی این بیمه نامه؛ آتش ســوزی، صاعقه و انفجار است و پوشش های 
دیگر به نوعی خطرات تبعی این بیمه نامه هستند، اما با این  حال کمترین نرخ 
در بین تمام خطرات مربوط به این ســه خطر است. سلطانی با اشاره به نرخ 
پایین بیمه نامه آتش سوزی افزود: فرهنگ خرید بیمه نامه آتش سوزی چندان 
جانیفتاده و تنها در مناطقی که حادثه را از نزدیک لمس کرده اند؛ یک مقدار 

خرید این بیمه نامه افزایش داشته است.

مدیرعامل بیمه آسیا: 

امسال عملکرد خوبی خواهیم داشت
مدیران بیمه آســیا در دیدار بــا مدیرعامل برگزاری 
موفقیت آمیز مجمع  عمومی و عملکرد درخشــان بیمه 
آسیا در سال ۹۸ و شصت ویکمین سال تاسیس شرکت 
را بــه وی تبریک گفتند.به گزارش روابط    عمومی بیمه 
آســیا؛ به دنبال برگزاری موفقیت آمیز مجمع  عمومی 
بیمه  آســیا و تصویب صورت  های مالی و عملکرد درخشــان شرکت در سال 
گذشــته و همچنین به مناســبت سالگرد ۶۱ ســالگی بیمه آسیا، جمعی از 
معاونان مدیرعامل و مدیران ســتادی به منظــور رعایت فاصله اجتماعی به 
نمایندگــی از مدیران، مشــاوران و نمایندگان مدیرعامل با مســعود بادین 
نائب رئیس هیات مدیره و مدیرعامل بیمه  آســیا دیدار کردند. در این دیدار از 
تلاش مجدانه مدیرعامل بیمه آسیا در حفظ و ارتقاء جایگاه شرکت در صنعت 
بیمه کشور و همچنین به جهت بهبود حقوق و مزایای پرسنل از جمله افزایش 
وام هــا و به ویژه حمایت های همه جانبه درمانی، مالی و اداری از همکاران در 

شرایط سخت شیوع ویروس کرونا تقدیر به عمل آمد.
مدیرعامل بیمه آســیا وضعیت این شرکت بیمه را بسیار مطلوب ارزیابی کرد 
و گفت: با وجود فرازونشــیب های به وجود آمده در سال گذشته اعم از سیل، 
زلزله و همچنین شــیوع فراگیر بیماری کرونا؛ حضور نیروی  انسانی توانمند، 
حرفــه ای و متعهد و شــبکه فروش فعال در بیمه  آســیا رمز اصلی موفقیت 
این شرکت بوده است.نائب رئیس هیات مدیره بیمه آسیا افزود: ریسک سنجی 

مناسب در سال گذشته سبب بهبود ترکیب پرتفوی بیمه آسیا شد و در کنار 
آن برگزاری مجامع فصلی که برای اولین  بار در صنعت بیمه اتفاق افتاد؛ تاثیر 
به  سزایی در کنترل خسارت ها و تســریع در بررسی و پرداخت ها داشت که 

نتیجه آن در کاهش ۱۲ درصدی نسبت خسارت شرکت مشاهده می شود.
بادین گفت: با توجه به کسب موفقیت های اخیر بیمه آسیا؛ اطمینان می دهم 
که با تمهیدات هیات مدیره فنی وکارآمد، نیروی انســانی متعهد و متخصص و 
شبکه فروش توانمند؛ امسال نیز علیرغم وجود بیماری کرونا عملکرد شرکت 
بسیار خوب خواهد بود و ما به یاری خداوند متعال برنامه های خود را محقق 

خواهیم ساخت.

صدور مجوز افزایش سرمایه بیمه کوثر
مجوز افزایش سرمایه حدود ۸۴ درصدی بیمه 
کوثر از محل مــازاد تجدید ارزیابی دارایی ها از 
سوی ســازمان بورس واوراق بهادر صادر شد.به 
گزارش روابط  عمومی بیمه کوثر؛ ســرمایه این 
شــرکت بیمه از محــل مازاد تجدیــد ارزیابی 
دارایی هــا با افزایش ۲ هزار و ۹5۷ میلیارد ریالــی به بیش از ۶ هزار و ۴۸5 
میلیارد ریال می رسد .وی با تاکید بر اینکه افزایش حدود ۸۴ درصدی سرمایه 
شــرکت از محل مازاد تجدید ارزیابی دارایی ها با تکیه بر اصلاح ساختار مالی 
شــرکت و در اجرای مفاد ماده ۱۴ قانون حداکثر اســتفاده از توان تولیدی و 
خدماتی کشور و حمایت از کالاهای ایرانی انجام شده است، تصریح کرد: تمام 
امور افزایش ســرمایه انجام شده است و ســعی خواهد شد تا در کوتاه ترین 
زمــان ممکن مجمــع برگزار و ســرمایه جدید ثبت شــود.مدیر اقتصادی و 
سرمایه گذاری بیمه کوثر با اشاره به قانون مصوب آذر ماه ۸۴ بازار اوراق بهادار 
جمهوری اسلامی ایران خاطرنشان کرد: با توجه به قانون یاد شده و در اجرای 
آن تقاضای افزایش ســرمایه و انتشار سهام جدید شرکت بیمه کوثر )سهامی 
عام( در سازمان بورس واوراق بهادار از نظر انطباق با قوانین ومقررات مربوط در 
انتشار سهام بررسی و با رعایت قوانین ومقررات مرتبط بلامانع اعلام شده است.

به  منظور ارائه خدمات بیمه ای هماهنگ به مردم صورت می گیرد؛

آمادگی بیمه ایران برای گسترش 
همکاری با تامین  اجتماعی

شرکت ســهامی بیمه ایران برای همکاری با سازمان 
تامین اجتماعــی و بــه منظور ارائه خدمــات بهتر به 
مــردم اعلام آمادگــی کرد.به گــزارش روابط عمومی 
بیمه ایران؛ محمد رضایی مدیرعامل شــرکت سهامی 
بیمه ایــران در دیدار با مصطفی ســالاری مدیرعامل 
ســازمان تامین اجتماعی با اشــاره به ضــرورت همکاری گســترده بین 
ســازمان های بیمه گر پایه و تجاری به منظــور ارائه خدمات بهتر به مردم 
گفت: با توجــه به اقبال و نیاز مردم به بیمه های مکمل و مازاد؛ شــرکت 
ســهامی بیمه ایران آمادگی دارد که با همکاری ســازمان تامین اجتماعی 
تمامی فرآیندهای بیمه گری در بســتر مکانیزه و تحت سامانه های نسخه 
الکترونیک تامین اجتماعی و ســدای بیمه ایران را تحت پوشش یکپارچه 
قرار دهد.مدیرعامل بیمه ایران در این دیدار با بیان اینکه با تعامل سازمانی 
می توانیم از تجارب مشــترک در مدیریــت هزینه های درمانی و هم افزایی 
ســطوح کارشناســی برای کاهش دغدغه های درمانی مشترک و افزایش 
سطح رضایتمندی بیمه گذاران اســتفاده کنیم، افزود: با ادامه و گسترش 
همکاری های خود می توانیم کامل ترین و بهترین پوشش های بیمه ای را با 

حداقل نرخ های فنی متعارف ارائه کنیم.   
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 ثبت تراز عملیاتی مثبت  587 
و کاهش 1۴ درصدی خسارت بیمه البرز

کارنامه ۴  ماه نخســت شــرکت بیمه البرز 
نشــان می دهد که حق بیمــه تولیدی این 
شرکت ۱۶ درصد رشد کرده، اما این شرکت 
۱۴ درصــد کمتر از مدت مشــابه پارســال 
خســارت پرداخت کرده اســت . به این ترتیب نسبت خســارت به حق بیمه 
پرداختی بیمه البرز طی ۴ ماه ابتدایی امســال نسبت به مدت مشابه پارسال 

۱۴  درصد بهبود پیدا کرده و از ۶0  درصد به ۴۴  درصد رسیده است . 
بــه گزارش روابط عمومــی بیمه البرز؛ از نکات مهــم در خصوص بیمه البرز 
می توان به ســهم اندک رشته بیمه زندگی از سبد پرتفوی این شرکت اشاره 
کرد؛ به گونه ای که از کل حق بیمه تولید شــده تا پایان تیرماه امسال تنها 5  
درصد آن در رشته بیمه زندگی بوده و ۳۱  درصد به رشته بیمه شخص ثالث 
و حوادث راننده، ۲0  درصد در رشته بیمه درمان و ۴۳  درصد در سایر رشته ها 
اختصاص داشته اســت . همچنین در مدت یاد شده از کل خسارت پرداخت 
شده طی ۴ ماهه ابتدایی امسال ۲۷  درصد مربوط به رشته بیمه شخص ثالث 
و حوادث راننده، ۴0 درصد در رشته بیمه درمان، ۸  درصد رشته بیمه زندگی 

و بقیه به سایر رشته ها اختصاص دارد.
  

رشد ۳۶۲ درصدی سود انباشته 
صنعت بیمه پاسارگاد در سال 98

شرکت های بیمه در سال گذشته توانستند ۲ هزار 
و ۱۱۸ میلیارد تومان ســود انباشــته تولید کنند 
که نســبت به سال قبل از آن رشد چشمگیر ۳۶۲  
درصدی را ثبت کردند .بــه گزارش روابط عمومی 
بیمه پاســارگاد؛ بر اســاس گزارش های دریافتی 
بررســی صورت های مالی ۲۳ شرکت بیمه در سال گذشته نشان می دهد که 
تنها یک شــرکت بیمه در ســال گذشته ســود آور نبوده  و ۲۲ شرکت سود 
شناســایی شدف اما برای پنج شرکت زیان انباشته ثبت کردند .گفتنی است 
شــرکت بیمه پاسارگاد در صدر جدول ســود انباشته شرکت های بیمه  قرار 
گرفته اســت؛ به طوری که به تنهایی ۲5.۶۳  درصد کل ســود انباشته تولید 
شده به این شرکت تعلق دارد. این شرکت بیمه در سال ۹۷ نیز ۲۶0 میلیارد 

تومان سود انباشته ثبت کرده است.

مدیر فناوری اطلاعات شرکت بیمه سامان اعلام کرد:

 صدور بیمه نامه شخص ثالث 
بیمه سامان؛ امن و آنلاین

مدیر فناوری اطلاعات شرکت بیمه سامان اعلام کرد که 
پس از سرویس های تمدید بیمه  نامه شخص ثالث و بدنه؛ 
خدمت تازه »صدور آنلاین بیمه  نامه شــخص ثالث« نیز 
برای مشتریان جدید بر روی سایت این شرکت راه  اندازی 
شده است.به گزارش روابط  عمومی شرکت بیمه سامان؛ 
الهه ادریسی با بیان اینکه صدور آنلاین بیمه نامه اتومبیل 
برای مشــتریانی که از قبل با بیمه ســامان همکاری نداشته اند آغاز شده است، 
اظهارکرد: صدور بیمه  نامه آنلاین با وارد کردن کدملی، تاریخ تولد و شماره موبایل 
و ســپس ارســال کد احراز هویت آغاز شــده و تنها طی چهار مرحله با حداقل 

اطلاعات ورودی صدور بیمه نامه انجام می شود.مدیر فناوری اطلاعات شرکت بیمه 
ســامان با بیان اینکه روند صدور این بیمه نامه ها تا حد امکان ساده ســازی شده 
و امکان مشــاهده نرخ های مختلف در کنار پوشش های ارائه شده برای متقاضی 
کاملا فراهم اســت، ادامه داد: پس از تائید همه موارد توســط متقاضی عملیات 
پرداخــت حق بیمه به صــورت آنلاین انجام و فایــل الکترونیکی بیمه نامه برای 
بیمه  گذار ارسال می شود.ادریســی ضمن بیان این مطلب که بیمه  نامه بر اساس 
شهر و استان محل سکونت بیمه گزار به نام بیمه گزار و با کد نماینده مستقردر آن 
شــهر صادر می شود ، افزود: پس از صدور بیمه نامه طی نامه ای رسمی به نماینده 
شرکت مراتب اطلاع رسانی می شود.مدیر فناوری اطلاعات شرکت بیمه سامان با 
بیان اینکه هر کاربر با مراجعه به پرتال امور مشتریان می تواند همه بیمه نامه خود 
که توســط بیمه سامان صادر شده است را مشاهده کند، ادامه داد: فرآیند صدور 
بیمه نامه آنلاین کاملا امن و شخصی ســازی شــده است؛ به  طوری که از ابتدای 
فرآیند صدور؛ کد احراز هویت بر روی تلفن  همراه متقاضی ارسال شده و در مرحله 
پرداخت وجه نیز کد پیگیری ارســال می شــود تا کاربر از پرداخت وجه و صدور 
بیمه نامه اطمینان حاصل کند. وی در ادامه توسعه و ارتقاء خدمات آنلاین بعد از 

دریافت نظرات کاربران را در دستور کار شرکت خواند. 

در چهارمین سال متوالی صورت گرفت؛

 بیمه آرمان
 بیمه گر استانداری کردستان

در چهارمین سال پیاپی با رضایتمندی استانداری 
کردســتان از خدمات؛ قرارداد همکاری استانداری 
و بیمه آرمان تمدید شــد.به گزارش روابط  عمومی 
بیمه آرمان؛ با حضور لطفی مدیر بیمه های اتومبیل ، 
رشیدپور سرپرســت مدیریت امور شعب و توسعه 
شــبکه فروش و بردبار مدیر منطقه غرب و رئیس شعبه سنندج شرکت بیمه 
آرمان در اســتانداری کردســتان؛ قرارداد همکاری بیمه آرمان و استانداری 
کردستان برای چهارمین سال متوالی تمدید و مبادله شد.در این مراسم که با 
حضور عزیز رضاعی مدیرکل اداری مالی استانداری کردستان برگزار شد ؛ دو 
طرف پس از بررسی فرآیندها و نحوه ارائه خدمات، ایجاد سازوکارهای تسهیل 
در خدمت رسانی به بیمه شــدگان و بهره برداری از ابزارهای الکترونیک برای 

چهارمین سال پیاپی قرارداد همکاری را به امضاء رساندند.

 ثبت تراز عملیاتی مثبت  50۲ 
و رشد میزان خسارت در  بیمه دانا

شــرکت بیمه دانا طی ۴  ماه نخســت امسال ۴5  
درصد بیشــتر از مدت مشابه سال قبل حق بیمه 
جذب کرده، اما رشد میزان خسارت پرداختی این 
شــرکت در پایان تیر ماه امسال نسبت به پارسال 
۶۲  درصد برآورد شده است که باعث شده نسبت 
خســارت پرداختی به حق بیمه تولیدی بیمه دانا ۸ پله تنزل کند . به گزارش 
روابط عمومــی بیمه دانا؛ از کل حق بیمــه ای که بیمه دانا طی ۴ ماه ابتدایی 
امســال تولید کرده اســت؛ ۹  درصد در رشــته بیمه زندگی، ۴۶  درصد در 
رشــته بیمه شــخص ثالث و حوادث راننده، ۲5  درصد در رشته بیمه درمان 
و ۲۱ درصد سایر رشــته ها بوده است؛. این در حالی است که از کل خسارت 
پرداخت شــده توسط این شرکت سهم رشــته بیمه شخص ثالث و حوادث 
راننده ۴۹ درصد، درمان ۳۴ درصد، زندگی 5  درصد و باقیمانده خسارت هم 

سهم سایر رشته ها بوده است.
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